
 خط فقر 15 ميليون است 
و مستمري معلولان ماهانه 546 هزار تومان

موافقان ومخالفان مصوبه جديد شوراي رقابت چه مي گويند؟ 

وتوي افزايش قيمت خودرو
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 زمينه هاي انسداد توسعه 
در ايران 

 بورس 
فاتح قله هاي جديد

 نسخه هاي بي فايده 
براي مهار تورم

 توافق موقت
آري يا نه؟

س��ال ۱۴۰۲ آغاز شده است و 
توس��عه پايدار همچنان براي 
جامعه اي��ران آرزويي بر زمين 
مان��ده محس��وب مي ش��ود.

توسعه اي كه به دنبال آن سبب 
شود، هر ايراني به كشور و هويت 
خود افتخار كند و در مقايسه با 
ديگر كشورهاي جهان، سخن 
تازه اي براي گفتن وجود داشته باشد.اما چرا توسعه پايدار 
براي ايران، دور از دسترس شده است و بيش از هر زمان به 

انسداد توسعه نزديك تر مي شويم؟
يك: رفورميسم پيش نياز توسعه

اصلاح خواهي يا رفورميسم پيش نياز توسعه است. توسعه 
بدون نوزايي و نوزايي بدون رفورميسم امكان ناپذيراست. 
اگر چه شاهد دگرگوني هاي عميق اجتماعي در لايه هايي 
از جامعه ايران هستيم اما نظام حكم راني همچنان آماده 
پذيرش يك اصلاحات بنيادين نيست. باور به امكان اصلاح 
ساختارهاي سياس��ي و اقتصادي از طريق رفرميسم در 
نظام حكم راني ايران دشوارتر شده است و پيكره توسعه، 

مسدودتر از هر زمان ديگري است.
دو: هراس انگيزي 

آرامش يك اصل اساسي در فرايند توسعه براي هر كشوري 
محسوب مي شود. اما بسياري از ما در انديشه اين هستيم 
كه مبادا فرداي جامعه ايران هراس انگيزتر از امروز باشد. 
براي تحقق توسعه اي درون زا، مي بايست اعتماد عمومي 
و همبس��تگي اجتماعي نيز بالا باشد و اين امر مهم ترين 
چالش اين روزهاي جامعه ايران اس��ت. در جامعه اي كه 
اعتماد عمومي در آن ضعيف باشد، ترس و هراس از وضعيت 
آينده روز به روز بيشتر مي شود و توسعه مفهوم پايدار خود 

را از دست مي دهد.
سه: فقر و تورم

امروز بخش بزرگي از جامعه ايران با فقر و تهدستي دست 
وپنجه نرم مي كنند.غرق مشكلات فراوان هستند و حال 
طبقه متوسط ايران به عنوان گرانيگاه توسعه اصلا خوب 
نيست. فقر سبب شده است كه بسياري از صاحبنظران 
اعتقاد داشته باشند كه ايران براي هميشه از قافله توسعه 
ادامه در صفحه 3 عقب مانده است و... 

ش��اخص كل بورس امس��ال 
توانست پس از مدت ها قله دو 
ميليوني را فتح كند و احتمالا 
امسال فتح قله ها ادامه دار باشد و 
شاخص سه ميليوني شود. البته 
شاخص سه ميليوني به اين معنا 
نيست كه پرتفوي سهامداران 
بازده��ي ۱۰۰ درصدي و زيان 
گذشته را جبران كند بلكه با توجه به شرايط و دستكاري ها 
ش��اخص تا حدود زيادي رشد مي كند و در نهايت به يك 
محدوده خاص مي رسد و دوباره به محدوده گذشته خود 
يعني دو ميليوني بازمي گ��ردد. البته در اين مدت ممكن 
است شاخص به محدوده يك ميليوني نيز برسد اما نكته 
اساسي اينجاست كه شاخص پتانسيل رش��د دارد و اگر 
دخالتي در بورس نباشد تمام عقب ماندگي سال هاي اخير 

جبران خواهد شد. 
در ح��ال حاضر ارزش دلاري بازار س��رمايه، P/E و ديگر 
مولفه ها در شرايط خوبي قرار دارد و بورس بسيار ارزنده 
است و اگر دخالت و دستكاري نباشد آرام آرام نقدينگي 
وارد بازار مي ش��ود و در نهايت تالار شيشه اي به صورت 
واقعي رش��د خواهد كرد. البته ن��رخ دلار و قيمت تمام 
ش��ده محصولات را بايد در نظر بگيريم ك��ه با توجه به 
تورم و ديگر مش��كلات قيمت تمام ش��ده محصولات و 
قيمت فروش آن افزايشي است که نتيجه اين افزايش در 
بلندمدت مي تواند به نفع بورس است. با يك نگاه كلي به 
مولفه ها مي توان گفت كه بازار سرمايه كاملا ارزنده است 
و مي تواند با توجه به ش��رايط و تك��ه بر چند مولفه روند 
صعودي داشته باشد اما مشكل اينجاست كه سال 99 تا 
به امروز بورس تهران همانند ساير بازارها آلوده دخالت و 
دستكاري شده است و تا زماني كه دستكاري در يك بازار 
باشد، مردم نمي توانند اعتمادي به سرمايه گذاري در آن 
بازار كنند و درنتيجه بازار با روندي دستكاري شده بالا و 
پايين مي رود و نقدينگي چنداني نيز در بازار مورد معامله 
قرار نمي گيرد. شايد هزاران بار گفته ايم كه عامل اصلي 
وضعيت اين روزه��اي بورس بي اعتمادي و دخالت هاي 
بيجا اس��ت. براي مثال زماني كه شاخص و صنايع بازار 
ادامه در صفحه 8 سهام شروع به رشد مي كند هر... 

بيم��اري را تص��ور كني��د كه 
س��ال هاي متم��ادي اس��ت 
گرفتار درد و رنج نارسايي هاي 
جسمي را تحمل مي كند. هر 
سال به پزشك مراجعه مي كند، 
نسخه اي دريافت مي كند و به آن 
عمل مي كند، اما اين نسخه ها 
نه تنها دردي از او دوا نمي كند، 
بلكه بر درد و رنج او مي افزايد. چرخه اي تكراري كه هر سال 
تجربه مي شود بدون اينكه نتيجه اي حاصل شود. اما دليل 
تداوم بيماري اين فرد چيست؟ اين مثال در خصوص اقتصاد 
ايران هم به عينه صدق مي كند. مشكل تورم در اقتصاد ايران، 
يكي از مشكلاتي است كه بيش از ۴ دهه است، اقتصاددان ها 
و تحليلگران درباره آن صحبت كرده و راهكار ارايه مي كنند، 
اما همچنان اقتصاد ايران با رشد تورم افسار گسيخته مواجه 
است. امري كه نشان دهنده آن است كه دولت ها در تمام 
دهه هاي گذشته، نتوانسته اند نسخه اي مطلوب براي عبور 
از چالش تورم ارايه كنند. سال هاست كه خبرنگاران از ما 
مي خواهند ريشه هاي تورم را بررسي كرده و راهكار عملي 
براي برون رفت از مشكلات ارايه كنيم، اما همين رسانه ها 
هرگز از مسوولان و متوليان اقتصادي نمي پرسند چرا طي 
همه اين سال ها نتواسته اند، ريشه تورم در اقتصاد ايران را 
بخشكانند. برخي معتقدند تورم ريشه پولي دارد. يعني بيمار 
اقتصادي ما نقدينگي زيادي خورده كه دچار مشكل شده 
است! اما چه كسي از اين ناپرهيزي ها خبر دارد و عامل آن 
است؟ پاسخ در عملكرد بانك مركزي و دولت نهفته است. 
دولت براي جبران كسري بودجه اش استقراض يا اقدام به 
چاپ پول كرده و اين روند باعث بدحال شدن اقتصاد ايران 
شده اس��ت. بنابراين طبيعي است كه ابتدا دولتي ها بايد 
توضيح بدهند كه چه بر سر اقتصاد آورده اند. من به عنوان 
يك اقتصاددان تنها مي توانم حدس بزنم، اما اين دولت ها 
هستند كه به داده هاي اطلاعاتي دسترسي دارند و ريشه 
مشكلات را مي دانند. طبيعي است كه رشد نقدينگي با رشد 
تورم همبستگي نزديكي با هم دارند. اما هر عامل كه با هم 
همبستگي داشته باشد كه عامل ايجاد آن نمي شود. دولت 
بايد توضيح بدهد چرا مشكل كسري بودجه را حل نمي كند 
تا مشكل نقدينگي و اس��تقراض و... حل شود. امروز اگر از 

راننده تاكسي هاي محترم كشور ما هم بپرسيد، مي دانند كه 
براي حل مشكل تورم، دولت بايد روند استقراض را متوقف 
كند. مي داند كه نبايد اقدام به چاپ پول كند، نبايد دستوري 
بخشنامه صادر كند و... يعني تيم اقتصادي دولت نمي داند 
كه بايد اين روند را متوقف كند. وقتي از دولت درباره كسري 
بودجه س��وال مي كنيم، مي گويد درآمدهايش كم شده 
اس��ت. مي گويد، قبلا ۲ ميليون و 8۰۰ هزار بش��كه نفت 
مي فروخت و دلارهايش را نقدي دريافت مي كرد، اما امروز 
يك چنين صادرات نفتي ندارد. بنابراين يكي از مهم ترين 
ريشه هاي بروز مشكلات در تحريم هاي اقتصادي نهفته 
است. دولت به اقتصاد نفتي آلوده شده است، تحريم ها باعث 
شده تا نتواند نفت بفروشد و درآمدهايش كاهش مي يابد. 
براي جبران اين كاهش درامد ناچار است، استقراض كند يا 
مستقيما با افزايش تورم دست در جيب مردم كند. فراموش 
كنيد كه برخي افراد به تلويزيون مي آيند و اعلام مي كنند، 
تحريم ها هيچ مشكلي در بروز مشكلات اقتصادي از جمله 
تورم و رک��ود توليد ندارد. اقتصادي نفت��ي ايران وقتي با 
تحريم مواجه شود وارد يك چرخه خسارت بار از رشد تورم 
مي شود. وقتي تورم رخ داد چه شرايطي براي توليد شكل 
مي گيرد؟ وقتي تورم بالا مي رود، قيمت تمام شده توليد 
در ايران بيشتر مي شود. وقتي هزينه هاي توليد بالا برود، 
سرمايه گذاران ترجيح مي دهند به جاي سرمايه گذاري در 
بخش هاي مولد راهي بازارهاي سوداگرانه اي چون ارز، سكه 
و... شوند. بنابراين توليد با مشكل روبه رو مي شود. مردم اين 
روزها كه بحث شوراي رقابت و قيمت خودرو حسابي داغ 
است، ردپاي اين مشكلات را به عينه مي توان ديد. وقتي 
توليد دچار مشكل شود، عرضه با تاخير صورت مي گيرد، 
بنابراين تقاضا بالا رفته اما عرضه اي متناسب با آن صورت 
نگرفته است، قيمت ها بالا مي رود و نهايتا تورم با رشد مواجه 
مي شود. توليد و تورم دو گزاره مهم اقتصادي هستند كه هر 
كدام از ديگري تاثير مي پذيرد. من به عنوان يك اقتصاددان 
حق ندارم جانبدارانه درباره واقعيت هاي اقتصادي صحبت 
كنم، متاسفانه برخي مشاوران دولتي هستند كه اظهارات 
عجيب و غريبي درباره ريشه هاي تورم مطرح مي كنند. از 
ديدگاه آنان سركوب ارزي باعث مهار تورم مي شود. ايده اي 
كه به هيچ  وجه مبتني بر علم اقتصاد نيست و تاثير مثبتي 
ادامه در صفحه 8 هم بر مهار تورم و...   

س��ال ۱۴۰۲ در ش��رايطي 
ب��راي ايراني��ان تحويل ش��د 
ك��ه در روزهاي پاياني س��ال 
قبل نش��انه هاي اميدبخشي 
در خصوص بهبود مناس��بات 
ارتباط��ي با جه��ان پيراموني 
و احياي احتمال��ي برجام در 
فضاي عمومي كش��ور نمايان 
شد. از سرگيري روابط با عربستان و كشورهاي حاشيه 
خليج فارس اين اميدواري را به وجود آورد كه دريچه اي 
به س��مت بهبود روابط ايران با غرب و احياي برجام نيز 
باز ش��ود. در يك چنين فضايي اما در هفته هاي ابتدايي 
سال جديد، بحث توافق موقت ميان ايران و كشورهاي 
۱+۴ مطرح ش��د. گروهي از تحليلگران ايراني با نقد اين 
ايده معتقد بودند كه حركت به سمت توافق موقت، اصل 
برج��ام را دچار ركود خواهد كرد و دس��تاوردهاي ايران 
ذيل برجام را به دست فراموشی مي سپارد. گروهي ديگر 
از اس��اتيد اما اش��اره مي كردند كه هر نوع گشايشي در 
بن بست ارتباطي ايران با غرب يك فرصت است كه نبايد 
به راحتي از آن چشم پوشي كرد.شخصا معقتدم توافق 
موقت مي تواند دريچه اي را براي حل مش��كلات بعدي 
باز كند. اگر قرار باشد دو طرف )ايران و كشورهاي ۱+۴ و 
امريكا( بر مطالبات حداكثري خود پافشاري كنند، برجام 
و توافق به همان سرنوشتي گرفتار مي شوند كه در تمام 
طول سال هاي قبل به آن دچار شده بودند.پيشنهاد من 
آن است كه ايران با طرف هاي مقابل به خصوص امريكا 
وارد گفت وگو ش��ده، توافق موقت را بپذيرد و اجازه دهد 
كه فضاي تنفس��ي شكل بگيرد. اين روند باعث مي شود 
تا فضاي منفي عليه ايران كمي تلطيف ش��ده و ايران به 
بازارهاي جهاني بازگردد. نباي��د فراموش كرد كه ايران 
براي بهبود وضعيت اقتصادي خود ب��ه توافق نياز دارد. 
ايران نيازمند بازگشت به بازار صادراتي نفت است. ايران 
نياز دارد تا وجوه حاصل از فروش نفت را به كشور بازگرداند 
و از آن مهم تر زمينه كاهش انتظارات تورمي را شكل دهد. 
همه اين گزاره ها در گروي توافق هسته اي است. طبيعي 
است كه من هم دوست دارم، مطالبات حداكثري ايران 
از دل مذاكرات محقق شود. اما اگر قرار باشد بين سكون 

مذاك��رات و توافق موقت يكي را انتخ��اب كنم، ترجيح 
مي دهم، توافق موقت را انتخاب كنم. جدا افتادگي ايران 
از فضاي بين المللي باعث كوچك تر شدن اقتصاد و بروز 
مشكلات معيشتي عديده براي مردم شده است. معتقدم 
ايران از دل توافق موقت مي تواند راهي براي احياي برجام، 
حل مشكلات اقتصادي و حركت به سمت رشد توليد و 
مهار تورم پيدا كند. اگر اين دريچه هم بسته شود از همين 
امروز مي توان پيش بيني كرد كه انتظارات تورمي، نرخ 
ارز در بازارها را بالا مي برد و متعاقب افزايش نرخ ارز، تورم 
هم در دالان صعودي قرار بگيرد.ايران در مذاكرات بر سر 
توافق موقت تضمين مي دهد كه از غني سازي 6۰درصد 
فراتر نرود، ضم��ن اينكه اجازه مي ده��د تا نظارت هاي 
آژانس اعمال شود. اين دوگانه باعث مي شود تا آژانس در 
گزارش قريب الوقوع خود عليه ايران گزارش هاي تندي 
ندهد. متعاقب اين قدم ايران، زمينه عودت دارايي هاي 
مسدودي ايران فراهم مي ش��ود و برخي گشايش هاي 
ارتباط��ي و تجاري هم ش��كل مي گي��رد. در اين ميان 
منتقدان توافق موقت اشاره مي كنند، اين توافق موقت 
ممكن است اصل برجام را تحت الشعاع قرار دهد. معتقدم 
يك چنين نگاه هاي��ي در تمام طول دهه هاي اخير براي 
ايران هزينه تراشي كرده اس��ت. لازم است، ديدگاه هاي 
تازه اي مورد توجه قرار بگي��رد. ايران بايد گفت وگو را به 
عنوان محور برنامه هايش مدنظر قرار دهد. چرا كه شرايط 
ايران بس��يار حساس اس��ت. ايران با برخي همسايگان 
مانند جمهوري آذربايجان و...تنش هايي را دارد. از سوي 
ديگر در زمينه اقتصاد هم مشكلات عديده اي را تجربه 
مي كند. براي عبور از اين مشكلات لازم است كه ايران به 
گفت وگوهاي كاربردي تر با كشورهاي منطقه و فضاي 
بين المللي تن دهد. از اسم قرارداد موقت، مشخص است 
كه به صورت موقت منعقد مي ش��ود. هر زمان كه ايران 
احساس كرد اين توافق برخلاف منافعش است، مي تواند 
از آن خارج ش��ود. اما در صورتي كه توافق موقت همراه 
با مذاكرات تكميلي ش��ود، مي تواند به ايران براي عبور 
از مشكلات عديده اقتصادي و راهبردي اش كمك كند. 
كساني كه نگران اصل برجام هستند، آيا نمي دانند همين 
امروز اصل برجام روي هواس��ت و در صورتي كه فكري 
ادامه در صفحه 8 براي... 

رقيه نداييسجاد بهزادي  علي بيگدليآلبرت بغزيان

 امير عبداللهيان و بن فرحان 
 با امضاي توافقنامه  اي 

به روابط دوباره رسميت دادند 

صفحه 7    

 ايران و عربستان
آغاز فصلي جديد

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماستسامانه پيامكي روزنامه تعادل 
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وضعيت معيشتي معلولان در خطر است»تعادل« بررسي مي كند

دولت توجهي به وضعيت معلولان ندارد
صفحه  8صفحه 4    

 نزول  ارزش دلاري 
بازار سرمايه

تثبيت تورم يا آغاز رانتي تازه؟

 خوداظهاري در سامانه املاك و اسكان 
چگونه راستي آزمايي مي شود؟

 كلاف سردرگم 
ارز 28500 توماني 

خيز دولت براي شفاف سازي 
معاملات ملكي

يكي از اصلي تري��ن موضوعاتي كه از روزهاي ابتدايي 
آغاز به كار دولت سيزدهم، به شكل مشترك از سوي 
تمامي اعضاي كابينه اقتصادي دولت مورد تاكيد قرار 
داشت، رانت و فسادي بود كه ارز ۴۲۰۰ توماني ايجاد 
كرده بود و پس از چند ماه بحث و جدل، سرانجام در 
ارديبهشت س��ال گذشته، دو قوه بر سر حذف اين ارز 
به جمع بندي رسيدند. برآوردها از اين حكايت داشت 
كه با وجود آنكه ارز ۴۲۰۰ توماني توانس��ته بخشي از 

افزايش قيمت كالاهاي اساس��ي را كنترل كند اما در 
نهايت به بس��تري براي رانت نيز بدل شده و از اين رو 
بايد نس��بت به حذف آن اقدام كرد.  پس از حذف اين 
ارز، اقتصاد ايران با يك شوك تورمي بزرگ مواجه شد 
و در خرداد ماه سال قبل، بالاترين نرخ تورم ماهانه تمام 
سال هاي گذشته به ثبت رسيد و همچنان روند كاهشي 
نرخ تورم در اقتصاد ايران ديده نشده است. با اين وجود 
صفحه 2 را بخوانيد بسياري از...  

در ش��رايطي كه طي س��ه ماهه اخير، مراجع آماري 
رس��مي با عدم انتش��ار گزارش تحولات آماري بازار 
مسكن، تغييرات قيمتي و ميزان معاملات ملكي در 
تهران و شهرستان ها را در هاله اي از ابهام قرار داده است، 
دولت در سال جاري تصميم گرفته است با تعبيه يك 
مكانيسم تنبيهي مردم اعم از مالكان و مستاجران را به 
خوداظهاري وضعيت ملكي خود ترغيب كند تا بلكه به 
گفته مسوولان دولتي خانه هاي خالي شناسايي شده 

و بازار مسكن سامان يابد.

طي چند س��اله اخير دولت هاي مختل��ف موفق به 
راه اندازي سامانه املاك و اسكان نشده اند، سامانه اي 
كه در صورت تحق��ق و ش��كل گيري مي تواند همه 
معاملات ملكي را ثبت و رصد كند. مهم ترين دستاورد 
اين س��امانه، شناس��ايي خانه هاي خالي و تس��هيل 
ماليات ستاني از آنها خواهد بود. خوداظهاري وضعيت 
ملكي مالكان و مس��تاجران يكي از تلاش هاي ناكام 
دولت ها در راه اندازي سامانه يادشده بوده است. در اين 
صفحه 5 را بخوانيد حال، قانون براي...   احمد معيني جم/ ايرنا



يكي از اصلي ترين موضوعاتي كه از روزهاي ابتدايي آغاز 
به كار دولت س��يزدهم، به شكل مشترك از سوي تمامي 
اعضاي كابينه اقتصادي دولت مورد تاكيد قرار داش��ت، 
رانت و فسادي بود كه ارز 4200 توماني ايجاد كرده بود و 
پس از چند ماه بحث و جدل، سرانجام در ارديبهشت سال 
گذشته، دو قوه بر سر حذف اين ارز به جمع بندي رسيدند. 
برآوردها از اين حكايت داشت كه با وجود آنكه ارز 4200 
توماني توانسته بخشي از افزايش قيمت كالاهاي اساسي را 
كنترل كند اما در نهايت به بستري براي رانت نيز بدل شده 
و از اين رو بايد نسبت به حذف آن اقدام كرد.  پس از حذف 
اين ارز، اقتصاد ايران با يك شوك تورمي بزرگ مواجه شد 
و در خرداد ماه س��ال قبل، بالاترين نرخ تورم ماهانه تمام 
سال هاي گذشته به ثبت رسيد و همچنان روند كاهشي 
نرخ تورم در اقتصاد ايران ديده نش��ده است. با اين وجود 
بسياري از كارشناس��ان و فعالان اقتصادي از اين موضوع 
استقبال كردند و آن را گامي در مسير كاهش نقش اقتصاد 
دستوري و حركت به سمت نرخ بازار قلمداد كردند اما آنچه 
كه در ماه هاي گذش��ته از سوي دولت سيزدهم پيگيري 
ش��ده، با هدف ابتدايي چندان تناسب ندارد. دولت اعلام 
كرده كه نرخ ارز نيما را 28500 تومان تعيين كرده و اجازه 
تغيير آن را نمي دهد. در كنار آن نرخ خوراك پتروشيمي ها 
نيز با همين روند تغيير كرده و برخ��ي از مقامات دولتي 
مي گويند ك��ه اين طرح مي تواند به كاهش ن��رخ ارز و در 
نهايت كاهش تورم كمك كند، موضوعي كه نه تنها بين 
كارشناس��ان اقتصادي كه حتي بين نمايندگان مجلس 
نيز چندان طرفدار ندارد و در اين بين رييس كميس��يون 
اقتصادي مجلس نيز نس��بت به آن واكنش نش��ان داده 
است.  محمد رضا پورابراهيمي رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس ضمن اشاره به تغييرات اعمال شده در نرخ پايه و 
همچنين نرخ خوراك محصولات پتروشيمي و پليمري 
گفت: موضوعات و روش هايي كه قواعد و جنس بازار را تغيير 
مي دهد، نمي تواند در بازار سرمايه مورد استفاده قرار بگيرد. 
وي ادامه داد: اگر مكانيزمهاي نظارتي تصميمات اخير دولت 
در تغييرات، حد و حدود قرار دادن يا اعمال سقف قيمتي و 
لحاظ كردن چهارچوب جديد، كامل نباشد عملا اين موارد 
و اهداف ضمانت اجرايي ندارد كه تجربه گذشته نيز بر اين 
موضوع صحه مي گذارد. وي افزود، سابقه هم نشان مي دهد 
كه اگر دولت بخواهد حدودي را مشخص و به واسطه آن 
قيمت گذاري كند، بايد از ابتدا تا انتهاي چرخه را نظارت 
كامل داشته باش��د. رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
گفت: دولت معمولا با اتخاذ تصميم، در يك بخشي ورود 
مي كند اما انتهاي چرخه را رها مي كند، مفهوم اين گزاره 
اين است كه در بازار سرمايه اي بورس كالا كه محلي براي 
عرضه كالاهاي شركت هاي دولتي و غير دولتي است، هم 
سياست هاي دستوري و هم سياست هاي غيردستوري 

اعمال مي شود كه سبب ساز ايجاد رانت در اقتصاد كشور 
اس��ت. اگر قصد داريم تا سياست هاي تثبيتي را اعمال و 
اتخاذ كنيم، بايد از ابتدا تا انتها زنجيره ارزش يعني تا رسيدن 
محصول نهايي به دست مردم س��ازوكار نظارتي تعريف 
كنيم. پورابراهيمي با اشاره به بازگشت نرخ پايه محصولات 
پتروشيمي و پليمري از ۳۶ هزار تومان به 28500 تومان 
گفت: به نظر مي رسد اين تصميم منجر به ايجاد فساد و رانت 
در داخل كشور شود. البته ذكر اين نكته لازم است كه ما بازار 
ارز غير رسمي را به هيچ وجه به رسميت نمي شناسيم اما اگر 
اين كاهش نرخ مبتني بر نرخ واقعي بازار نباشد، چالش هايي 
از جنس ارز 4200 توماني تكرار خواهد شد. در كنار هم قرار 
دادن اين اظهارات با اختلافاتي كه در روزهاي گذشته ميان 
سازمان برنامه و بودجه و مجلس به وجود آمده بود نشان 
مي دهد كه در سالي كه بايد دو قوه تمام توان خود را براي به 
كار بستن سياست هاي هماهنگي اقتصادي به كار ببندند، 
جمع بندي دقيقي وجود ندارد و اختلافات خيلي زود خود را 
نشان داده اند. البته دولت همچنان تاكيد دارد كه با همراهي 
مجلس سياست هاي اقتصادي خود را دنبال مي كند. معاون 
پارلماني رييس جمهور اهتمام جدي دولت براي تعامل و 
همكاري سازنده با مجلس شوراي اسلامي را مورد تاكيد 
قرار داد و گف��ت: دولت مردمي، عدالت محور و تحول گرا 
در كنار مجلس انقلابي و ولايي مصمم هستند اقداماتي 
اساسي براي اجراي راهبرد و راهكارهايي كه رهبر معظم 

انقلاب در خصوص شعار سال مطرح كردند، انجام دهند.
سيد محمد حسيني در نشست مشترك دولت و مجلس 
كه در محل س��الن اجلاس سران با حضور روساي دوقوه، 
نمايندگان مجلس و اعضاي دولت برگزار شد، با اشاره به 
برگزاري چهار نشست مشترك با همه نمايندگان و يك 

نشست با هيات رييسه و روساي كميسيون هاي مجلس، 
نشس��ت مش��ترك نمايندگان با دولت را مجلس انس و 
همدلي توصيف كرد و گفت: اميدواريم اين نشس��ت ها و 
گفت وگوها به همكاري، همدلي و هم افزايي بيش��تر به 
ويژه در آغاز سال براي تحقق شعار سال بينجامد. معاون 
رييس جمهور با تاكيد بر ضرورت تدوين برنامه ها و اولويت ها 
براي اجراي كامل راهبرد ها و راهكارهايي كه رهبر فرزانه 
انقلاب بر آن تاكيد كردند، گفت: رهبر فرزانه انقلاب حجت 
را بر همگان تمام كردند و اينك نوبت ما است كه آستين 
همت ب��الا زده و توصيه هاي كليدي و الزاماتي را كه رهبر 
فرزانه انقلاب مطرح كردند، اجرايي و عملياتي كنيم.  وي 
خاطرنشان كرد: دولت مردمي از ابتدا بر تعامل سازنده با 
مجلس تاكيد داشته است و در اين راستا رييس جمهور در 
سال اول با ۳۱ مجمع استاني ديدار داشتند و در سفرهاي 
استاني نيز نمايندگان همراهي مي كردند و مدتي است كه 
رييس جمهور نشست با كميسيون هاي مجلس را آغاز كرده 
و اين روند ادامه دارد.در كنار آن معاون اول، معاون اجرايي و 
ديگر معاونان رييس جمهور نيز اين تعامل را داشته و دارند 
و جلسات متعددي را با نمايندگان برگزار كرده اند. معاون 
پارلماني رييس جمهور همچنين با اشاره به تعامل و ارتباط 
وزرا با نمايندگان مجلس شوراي اسلامي گفت: وزراء در اين 
مدت ۳80 بار در مجلس حضور پيدا كرده و بالغ بر ۹ هزار 
ديدار با نمايندگان در مجلس و وزارت خانه ها داشته اند كه 
ركوردي بي سابقه است. حسيني افزود: تاكنون 54 لايحه از 
سوي دولت به مجلس ارايه شده كه ۱0 مورد تبديل به قانون 
شده و دو مورد هم در انتظار نظر شوراي نگهبان است. معاون 
رييس جمهور در مجلس خاطرنشان كرد: معاونان پارلماني 
وزارتخانه ها هم به عنوان حلق��ه وصل دولت و مجلس با 

جديت كارها را پيگيري و سعي مي كنند كه درخواست هاي 
نمايندگان كه مطالبات مردم است اجرايي و عملياتي شود.

در كنار آن، نمايندگان مجلس به بهبود روابط جهاني نيز 
تاكيد دارند، موضوعي كه در سال قبل كمتر به آن توجه 
مي شد و حتي دولت تاكيد داشت كه سياست هاي خود را 
بدون نياز به رفع تحريم ها دنبال مي كند اما شايد در سال 
جاري، تغيير رويكردي در اين حوزه نيز دنبال شود. نماينده 
مردم بهار و كبودراهنگ در مجلس شوراي اسلامي گفت: 
بحث كنترل و مهار تورم بس��تگي به چند عامل دارد كه 
توسعه روابط خارجي البته نه صرفا اروپا از جمله اين موارد 

است كه در تحقق شعار سال بايد به آن توجه شود.
فتح الله توسلي اظهار كرد: توسعه روابط خارجي نه لزوما 
اروپا بلكه در حوزه همسايگان و كشورهاي اسلامي اولويت 
سياست خارجي كش��ور از ابتدا بوده و هس��ت و اين امر 
مي تواند به تحقق شعار س��ال كمك كند. وي با اشاره به 
نامگذاري امسال از طرف مقام معظم رهبري با عنوان »مهار 
تورم، رشد توليد « تصريح كرد: افزايش صادرات، كاهش 
واردات، كنترل قاچاق، هماهنگي بين بخش��ي در داخل 
كشور و از طرفي افزايش توليد در همه بخش ها، حمايت و 
تقويت توليدكنندگان، كاهش بروكراسي ادارات و صدور 
مجوزهايي كه قانون آن در مجلس تصويب شد، به طور قطع 
همه اين موارد به مهار تورم و رش��د توليد كشور مي تواند 
كمك كند. توسلي خاطرنشان كرد: موضوع تورم در واقع به 
برخي مسائل ملي و بين المللي مربوط بوده و بحث همكاري 
ما در حوزه بين الملل��ي و ارتباطات ما با حوزه بين المللي 
طبيعتا به بالا رفتن ارزش پول ملي كشور كمك خواهد 
ك��ردو موجب آن خواهد بود كه در تامين نياز كمتر دچار 
مشكل شويم و ارزش پول ملي بالا برود و تورم كنترل شود.

وي ادامه داد: يك بخش از كنترل و مهار تورم به هماهنگي 
دستگاه هاي داخل كش��ور و به بخش هاي فعال در حوزه 
اقتصاد از جمله بانك مركزي، سازمان برنامه و بودجه، وزارت 
اقتصاد و گمرك بستگي دارد كه هماهنگي و همكاري و كار 
كارشناسي آنها و به جلو بردن امور به صورت حساب شده و 
به شكل عملي توسط آنها موجب آن خواهد بود كه فشار بر 
اقتصاد ملي كشور كمتر شود. توسلي يادآور شد: از طرفي 
نكته مهم در كن��ار آن توليد بوده كه هر چقدر توليد ملي 
كشور افزايش پيدا كند، درآمد كشور ارتقاء خواهد يافت 
و فروش كشور افزايش مي يابد و محصولات و توليدات نيز 
در داخل كشور رشد بيشتري به خود مي گيرد و طبيعتا با 
عرضه محصولات قيمت آن نيز متعادل و قدرت خريد مردم 
بالاتر مي رود. با در كنار هم قرار دادن اين اظهارات به نظر 
مي رسد لااقل روابط حسنه دو قوه مانند قبل ادامه ندارد 
و نمايندگان مجلس انتقادات اقتصادي خود را با قطعيت 
بيشتري دنبال مي كنند، موضوعي كه بايد ديد در نهايت 

به كجا خواهد رسيد. 
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رييس سازمان انرژي اتمي: 
در ۱۴۰۱، با رفتارهاي پيچيده 

مواجه بوديم
رييس سازمان انرژي اتمي گفت: تحريم هايي كه 
به بهانه هس��ته اي و با اتهامات واهي اعمال شد، با 
عمليات سياسي و رواني در ۱40۱ به اوج خود رسيد؛ 
اگرچه مي گفتند تنها راه حل مس��ائل، ديپلماسي 
است و برجام بهترين راه است، اما باز همه بر همان 
منطق خود پايبند نبودند و فشارها را از حد گذراندند 
و ما در ۱40۱، با سالي پرتنش و با رفتارهاي پيچيده 

مواجه بوديم.
محمد اسلامي در سخنان پيش از خطبه هاي نماز 
جمعه اين هفته تهران، ضمن تبريك ايام سال نو 
و آرزوي قبول طاعات در ماه مبارك رمضان، گفت: 
س��ازمان انرژي اتمي ايران يكي از دس��تاوردهاي 
پر افتخار انقلاب اس��لامي اس��ت كه توانس��ته با 
خودباوري، خداباوري و اهتمام و توكل ويژه به خداي 
متعال مسير رش��د و ترقي را در راستاي شكوفايي 

علمي و فناوري براي كشور به ارمغان آورد.
وي ادامه داد: حوزه فناوري هسته اي حوزه سلطه 
و در انحصار ابرقدرت هاي پيشرو بوده است و ورود 
به اين حوزه همواره يك »جرم« محسوب مي شود؛ 
از اين باب��ت آن را جرم مي گويم كه حركت در اين 
راستا را با مجازات مواجه كردند و ما را از بدو پيروزي 
انقلاب مورد تحريم قرار دادند و تحريم هايي كه به 
بهانه هسته اي با اتهامات واهي اعمال شد، با عمليات 
سياس��ي و رواني در ۱40۱ به اوج خود رس��اندند. 
اگرچه مي گفتند مي خواهند به تفاهم هس��ته اي 
برگردند و تنها راه حل مس��ائل، ديپلماسي است و 
برجام بهترين راه است، اما باز همه بر همان منطق 
خود پايبند نبودند و فش��ارها را از حد گذراندند و 
ما در ۱40۱، با سالي پرتنش با رفتارهاي پيچيده 

مواجه بوديم.
وي ادامه داد: در سالي كه گذشت همكاران ما بيش 
از ۱5۹ دستاورد دانشي و فناوري و صنعتي را ثبت 
كردند كه هر كدام را بخواهيم تحصيل كنيم به خاطر 
تحريم ها قطعا آنها را به ما نمي دهند؛ چرا كه اسباب 

سلطه اقتصادي و فشار سياسي است.
اسلامي گفت: القا مس��تمر آنها اين است كه ايران 
هيچ هدفي جز دس��تيابي به بمب هسته اي ندارد 
و بيش از 20 س��ال اس��ت كه اين اتهامات را تكرار 
مي كنند، اما اين هياهو به دردشان خورده تا فشار 

حداكثري عليه ايران را ادامه دهند.
رييس سازمان انرژي اتمي اظهار كرد: تمام تلاش 
مان اين بود ك��ه تاثير انرژي هس��ته اي و فناوري 
هسته اي را با مردم در ميان گذاريم و همه زمينه هاي 
آن را گسترش داديم. توليد راديودارو در شرايطي 
كه همه مراكز درماني و بيمارستاني فعاليت درماني 
خود را با حداكثر ظرفيت انجام دهند به طوري كه 
بيش از يك ميليون بيمار از اين امكانات دارويي در 
كشور استفاده مي كنند از جمله اين اقدامات است. 
توليد راديودارو بدون استفاده از ظرفيت هسته اي 
امكان پذير نيست. اگر غني س��ازي اورانيوم انجام 
ندهيم نمي توانس��تيم راديودارو توليد كنيم. تنها 
ش��ركت ما كه توليد رادي��ودارو مي كند را تحريم 
كردند و با اين تحريم نشان دادند كه انسان ها براي 
آنها ارزش ندارن��د و زورگويي و قدرت طلبي براي 

آنها مهم است.
اسلامي ادامه داد: آنچه ما دنبال مي كنيم اين است 
كه همه سرفصل هاي فناوري هسته اي را فعال كنيم، 
از فناوري ه��اي در اختيار در »پرتودهي« گام هاي 
مهمي برداشتيم تا در توليد مواد غذايي و محصولات 
كشاورزي بهره وري بالايي براي مردم ايجاد كنيم. 
پرتودهي آفت ها در مواد غذايي را كاهش مي دهد.

معاون رييس جمهور تصريح ك��رد: براي اولين بار 
در ۱40۱ س��امانه هاي كاربردي ب��راي اين امر را 
در مقياس صنعتي توليد كرديم و در كشور آنها را 
گس��ترش مي دهيم تا كليه محصولات كشاورزي 
و توليدي در حوزه غذايي با پرتودهي ايمن شود و 
ظرفيت ماندگاري اش افزايش يابد. همچنين ما با 
پديده آفت هاي نوظهور يا اتفاقاتي كه از جمله در 
صادرات پسته رخ داد مواجه هستيم. با فناوري هايي 
كه در اختيار داريم توانس��تيم براي اين مشكلات 
راهكار پيدا كنيم و با آن مقابله شد و ازمايش هاي 
مرحله آغازين را داريم انجام مي دهيم. ان شاءالله در 
سال جاري اين كار را دنبال مي كنيم. همچنين در 
بحث محيط زيست سولفورزدايي از مازوت و رفع 
شيرآبه ها با فناروري هسته اي مي تواند تاثير زيادي 

در رفع اين مشكلات در زندگي مردم داشته باشد.
اسلامي درباره ضرورت حركت به سمت دستيابي 
به انرژي پاك مورد اشاره در فرمايشات مقام معظم 
رهبري گفت: با توجه به تغييرات در شرايط اقليمي 
و تلاش جهاني براي صفر كردن استفاده از كربن، 
بايد به اين سمت با س��رعت بيشتر حركت كنيم. 
هدف گذاري براي توليد برق از اين مس��ير را انجام 
داديم و پروژه ايجاد ده هزار م��گاوات برق اتمي را 
جانمايي كرديم. بايد بتواني��م از ذخاير موجود در 
كشور به طور تركيبي براي سوخت استفاده كنيم 
و ظرفي��ت قدرت مندي را ايج��اد كرديم تا ذخاير 
زيرزميني را هدفمند جست وجو كند تا بتوانيم مواد 
اوليه و عناصر همراه را بيشتر در اختيار بگيريم؛ در 
همين راستا اقتصاد معدن را شكوفا خواهيم كرد. در 
گذشته يكي از موانع معادن مربوط به سازمان انرژي 
اتمي بود، اما اكنون سه معدن فعال را به هشت معدن 
ارتقا داديم و از بيش از پنج معدن در س��ال جاري 

بهره برداري مي كنيم.
رييس س��ازمان انرژي اتم��ي اظهار ك��رد: براي 
اولين بار س��ند جامع تحقيق و توسعه كه بيش از 
200 پروژه مرز دانش��ي را هدف قرار داده در دست 
داريم و امروز مي گويم كه در س��ازمان انرژي اتمي 
محصولات توليدي در مرز دانشي است و در رديف 
سه توليد كننده اول دنيا هستيم و اين مهم با تلاش 

جوانان غيور ما به دست آمده است.

 پاسخ جديد دولت به مجلس 
درباره حقوق فرهنگيان

مقصر دانستن سازمان 
استخدامي عجيب است

كميسيون آموزش، تحقيقات و فناوري مجلس شوراي 
اسلامي، ۱5 فروردين ماه ۱402 گزارشي درباره مقصران 
اصلي تاخير در پرداخت حقوق اسفندماه معلمان ارايه 
كرد كه در آن از نام س��ازمان برنامه و بودجه كش��ور، 
سازمان اداري و اس��تخدامي كشور و همچنين ستاد 
وزارت آموزش و پرورش ياد شده بود كه منجر به صدور 
بيانيه اي از سوي سازمان اداري و استخدامي كشور شد.

در متن اين بيانيه آمده است: »مطرح شدن نام سازمان 
اداري و اس��تخدامي كش��ور در گزارش كميس��يون 
آموزش، تحقيقات و فناوري مجلس شوراي اسلامي، 
موجب تعجب اس��ت؛ چرا كه يكي از محورهاي اصلي 
فعاليت اين سازمان از ابتداي استقرار دولت سيزدهم 
تاكن��ون، پيگيري فراين��د تصويب و اجرايي س��ازي 
رتبه بندي معلمان بوده است. گويي از يادها رفته است 
كه قانون »نظام رتبه بندي معلمان«، ۱8  اسفند ۱400 
در شرايطي از سوي مجلس محترم شوراي اسلامي به 
تصويب رسيد كه با توجه به اعمال تغييرات فراوان در 
لايحه پيشنهادي دولت، بيشتر شبيه طرحي از سوي 
مجلس ش��د تا لايحه اي از سوي دولت! از اين رو يادآور 
مي شود كه قانون تصويب شده، ابهامات اجرايي جدي 
از جمله: ۱. دقيق نبودن دامنه شمول 2. معلوم نبودن 
اولويت بندي ميان ش��اخص هاي رتبه ه��ا و وزن آنها 
۳. مش��خص نبودن وضعيت همسان سازي معلمان 
بازنشس��ته قبل و بعد از تاريخ ۱400/۶/۳۱ و... را در بر 
دارد. در ه��ر صورت، آيين نامه اجرايي چنين قانوني با 
تأكيد بر ارتقاي كيفيت تعليم و تربيت و توجه به كيفيت 
عملكرد و تقويت هويت حرفه اي معلمان تدوين و ابلاغ 
شد و خاطرنشان مي شود كه تنها دغدغه  سازمان اداري 
و استخدامي كشور در اين مسير، جلوگيري از فدا شدن 
ارتقاي كيفيت تعليم و تربيت و ارايه خدمات آموزشي 
و پرورشي به مردم عزيز كشور در ازاي ترميم معيشتي 
حقوق و مزاياي معلمان محترم بوده اس��ت. هر چند 
طراحي چارچوب آيين نامه و دس��تورالعمل اجرايي 
اين قانون كه با مش��قت هاي زيادي در مسير توجيه و 
تبيين موضوع همراه شد، مطلوب نظر سازمان اداري 
و اس��تخدامي كشور نبوده اس��ت؛ اما جهت گيري آن 
دقيقا با هدف تضمين كيفيت تعليم، تربيت و تفكيك 
سره از ناسره در ارايه خدمات تعليمي و تربيتي به نسل 
آينده كشور تنظيم شده اس��ت. بايد توجه داشت كه 
تعيين »بازه زماني سه ماهه« از سوي مجلس بر خلاف 
لايحه پيش��نهادي دولت، آن هم بدون در نظر گرفتن 
ظرفيت هاي موجود در آموزش و پرورش، براي اجراي 
كامل فرايند رتبه بندي تمامي معلمان ارجمند از سوي 
قانون گذار، آيا چيزي جز تعجي��ل در اجراي اين نظام 
رتبه بندي است؟ لازم به ذكر است، نظامي كه بر اساس 
سند تحول بنيادين، به منظور تحول در نظام تعليم و 
تربيت پايه ريزي شده است، از سوي مجلس محترم با 
نگاه ترميم معيشت معلمان به صورت قانون درآمد كه 
در تضاد با روح لايحه پيش��نهادي دولت و سند تحول 
بنيادين آموزش و پرورش ابلاغي مقام معظم رهبري 
)مد ظله العالي( اس��ت. به اطلاع مي رس��اند، سازمان 
اداري و استخدامي كشور، تجربه هاي سال هاي ۹4 و 
۹8 را در اجراي اين نظام كه هم ضوابط رتبه بندي آن 
تعيين و هم هزينه هاي مربوط به آن پرداخت شده بود 
را بارها يادآور شد و خاطرنشان كرد كه در عمل و مرحله 
اجرا چگونه انجام ش��د، اما اين مهم نيز هيچگاه مورد 
توجه قرار نگرفت، تا جايي كه در يك جلسه كميسيون 
عنوان شد، اعضاي كميسيون بايد به تنهايي تصميم 
نهايي را اتخاذ كنند. خاطرنش��ان مي شود كه سازمان 
اداري و استخدامي كشور به منظور همراهي در اجراي 
رتبه بندي و به علت عدم وجود بسترهاي لازم در وزارت 
آموزش و پرورش، با اس��تفاده از ظرفيت مركز آموزش 
مديريت دولتي خ��ود، دوره تربيت ارزيابان، ويژه طرح 
رتبه بندي را در سراسر كشور با زمان بندي پيشنهادي 
آموزش و پ��رورش، برگزار كرد. در اي��ن دوره ها تعداد 
۳۱5۱ نفر از ميان اعضاي هيات علمي شاغل و بازنشسته 
دانشگاه هاي كشور يا وابسته به آن وزارتخانه و معلمان 
شاغل و بازنشس��ته با مدرك كارشناسي و بالاتر كه از 
طريق وزارت معرفي ش��دند، آموزش ديدند و در زمان 
تعيين شده توسط آموزش و پرورش، نتايج دوره ها نيز 
اعلام ش��د؛ اما علي رغم ايجاد چنين ظرفيت مهمي، 
در اي��ن مرحله از ارزيابي و رتبه بن��دي، از اين ظرفيت 
كمترين استفاده و بهره مندي صورت گرفت! ظرفيت 
اين تعداد ارزياب ويژه رتبه بندي معلمان براي وزارت 
ياد ش��ده، به مثابه سرمايه انس��اني ماندگار همواره در 
دس��ترس خواهد بود ت��ا در يك ب��ازه زماني منطقي، 
مطابق با چارچوب آيين نامه و دس��تورالعمل اجرايي 
قانون رتبه بندي معلم��ان، فرآيند ارزياب��ي را به اجرا 
درآورند. در اجراي اين قانون، با توجه به زمان بندي ارايه 
ش��ده و تعجيل قانونگذار در اجراي كامل آن، از سوي 
سازمان اداري و استخدامي كش��ور، روش سنجش و 
آزمون شاخص هاي تعيين شده نيز پيشنهاد شد كه 
مي توانست از اعمال سليقه فردي و صنفي در تعيين 
صلاحيت هاي لازم جلوگيري كن��د؛ اما همواره مورد 
بي توجهي و مخالفت قرار گرفت. با اين وجود بر اساس 
گزارش كميسيون آموزش، تحقيقات و فناوري مجلس 
شوراي اسلامي، سازمان اداري و استخدامي كشور در 
شرايطي در به تعويق افتادن اجراي قانون نظام رتبه بندي 
و تاخي��ر در پرداخت حقوق اس��فندماه ۱40۱ مقصر 
معرفي شده كه اين سازمان، با وجود تمام دغدغه هاي 
بيان ش��ده و فعاليت هاي صورت گرفته براي استقرار 
نظام رتبه بندي، در اجراي قانون و رتبه بندي معلمان، 
همواره همراه و همدل بوده اس��ت. در اين باره، ضمن 
ابراز ناخرسندي از گزارش اعضاي محترم كميسيون 
ياد شده، به نظر مي رسد بر مبناي منطق عقل و عدل، 
بايد از سازمان اداري و استخدامي كشور نيز براي تدوين 
گزارش اجراي رتبه بندي معلمان دعوت مي شد تا بدون 
نظر، دقت و كار كارشناسي، قضاوتي انجام نشود. چراكه 
اين نحوه مواجهه با موضوع و قضاوت درباره آن، نه تنها، 
از دايره انصاف خارج است، كه جاي سوال و تامل نيز دارد!

تثبيت تورم يا آغاز رانتي تازه؟

استقبال دو طرف از افزايش سطح همكاري ها

كلاف سردرگم ارز 28500 توماني 

ايران و عربستان سعودي، در آغاز فصلي جديد
چند روز پس از نهايي ش��دن توافقي كه در پكن با حضور 
دبير شوراي عالي امنيت ملي براي از سرگيري روابط ميان 
ايران و عربستان سعودي نهايي شد، دو كشور بار ديگر در 
پكن و اين بار با حضور وزراي امورخارجه توافقي جديد را 
امضا كردند و از لزوم توسعه همكاري ها گفتند. به اين ترتيب 
پس از حدود هشت س��ال، ايران و سعودي روابط خود را 
توس��عه خواهند داد و اين مي تواند نقشي مهم در روابط 
ايران با كشورهاي منطقه ايفا كند.  صبح روز پنچشنبه »۱۷ 
فروردين ماه« حسين امير عبداللهيان وزير امور خارجه 
جمهوري اسلامي ايران و »فيصل بن فرحان«« وزير امور 
خارجه عربستان سعودي بيانيه مشتركي را در پكن به امضا 

رساندند. متن اين بيانيه به شرح زير است: 
در سايه مفاد بيانيه سه جانبه مشترك جمهوري اسلامي 
ايران، عربستان س��عودي، و جمهوري خلق چين مورخ 
۱۹ اس��فند ۱40۱ )۱0 مارس 202۳ ميلادي( در رابطه 
با از سرگيري روابط ميان عربستان سعودي و جمهوري 
اسلامي ايران و همچنين در چارچوب هماهنگي ميان دو 
كشور در رابطه با اقدامات لازم جهت از سرگيري فعاليت 
ديپلماتيك و كنسولي بين دو كشور، گفت وگوهايي در 
تاري��خ ۱۷ فروردي��ن ۱402 برابر ب��ا ۱5 رمضان ۱444 
هجري قمري مصادف با ۶ آوريل 202۳ ميلادي در شهر 
پكن ميان جناب آقاي حسين اميرعبداللهيان وزير امور 
خارجه جمهوري اسلامي ايران جناب آقاي امير فيصل بن 
فرحان وزير امور خارجه عربستان سعودي صورت گرفت. 
دو ط��رف طي اين گفت وگوها بر اهميت پيگيري اجراي 
توافق پكن و فعال س��ازي آن به نحوي كه اعتماد متقابل 
و زمينه هاي همكاري را گسترش دهد و به ايجاد امنيت، 
ثبات و ش��كوفايي منطقه كمك نمايد، تأكيد كردند. دو 
طرف بر اهميت گفت وگو در مورد راه هاي گسترش روابط 
دو جانبه و فعال سازي موافقتنامه همكاري هاي امنيتي بين 
دو كش��ور كه در تاريخ 28 فروردين ۱۳80 )۱422.۱.22 
مصادف ب��ا 200۱.4.۱۷( و موافقتنامه عمومي همكاري 
در زمينه اقتصاد، تجارت، سرمايه گذاري، فناوري، علوم، 
فرهن��گ، ورزش و جوانان كه در تاري��خ ۶ خرداد ۱۳۷۷ 
)۱4۱۹.2.2 مصادف ب��ا ۱۹۹8.5.2۷( به امضا رس��يده 
است، تاكيد كردند. دو طرف توافق كردند نمايندگي هاي 
دو كشور طي زمان مورد توافق، بازگشايي شود و اقدامات 
لازم را براي گشايش سفارتخانه هاي دو كشور در رياض و 
تهران و سركنسولگري هاي اين دو كشور در جده و مشهد 
صورت دهند. دو طرف توافق نمودند هماهنگي هاي لازم 
را ميان هيات هاي فني براي بررس��ي راه هاي گس��ترش 
همكاري ميان دو كش��ور از جمله از س��رگيري پروازها و 
س��فرهاي متقابل هيات هاي رسمي و بخش خصوصي، 
تسهيل اعطاي رواديد براي شهروندان دو كشور از جمله 
رواديد عمره، ادامه دهند. دو طرف با عنايت به برخورداري 
از منابع طبيعي و توانمندي هاي اقتصادي و فرصت هاي 
فراوان كه براي تحقق منافع مشترك دو ملت برادر وجود 
دارند، ديدارهاي مشورتي و گفت وگو را پيرامون راه هاي 

همكاري براي تحقق هرچه بيشتر چشم اندازهاي مثبت 
در روابط افزايش مي دهند. دو ط��رف بر آمادگي خود در 
راستاي از بين بردن همه موانعي كه پيش روي گسترش 
همكاري بين دو كشور است تاكيد كردند دو طرف توافق 
كردند همكاري خود را در هر زمينه اي كه مي تواند امنيت و 
ثبات منطقه را تامين نمايد و منافع ملت ها و كشورهاي آن 
را محقق كند، گسترش دهند. در پايان نشست دو طرف 
كمال تشكر و قدرداني را از طرف چيني به خاطر ميزباني 
اين نشس��ت ابراز داش��تند. همچنين دو طرف از كشور 
س��ويس به خاطر تلاش هاي به عمل آمده براي حفاظت 
منافع عربستان و ايران تش��كر كردند. فيصل بن فرحان 
آل س��عود وزير امور خارجه عربس��تان سعودي دعوت از 
حس��ين اميرعبداللهيان وزير خارجه جمهوري اسلامي 
ايران براي سفر به عربستان سعودي و برگزاري نشست دو 
جانبه در رياض را تجديد كرد. حسين امير عبداللهيان از 
اين دعوت اس��تقبال و از فيصل بن فرحان آل سعود براي 
سفر به جمهوري اسلامي ايران و برگزاري نشست دو جانبه 
در تهران دعوت به عمل آورد و وزير امور خارجه عربستان 
سعودي از اين دعوت استقبال كرد. حسين امير عبداللهيان 
در روز پنچشنبه بعد از ديدار با وزير امور خارجه عربستان 
سعودي در پاس��خ به سوالي در مورد ديدار و مذاكراتش با 
»فيصل بن فرحان« همتاي سعودي خود گفت: مذاكرات 
انجام شده خوب و روبه جلو بود. اميرعبداللهيان بعد از ديدار 
با فيصل بن فرحان، وزير امور خارجه عربستان سعودي در 
پكن و امضاي بيانيه مشترك بين تهران و رياض در صفحه 
توييتر خود نوشت: امروز با همكارم امير فيصل بن فرحان 
در پكن ديدار و گفت وگويي مثبت داشتيم. شروع روابط 
رسمي ديپلماتيك تهران -رياض، ازسرگيري حج عمره، 
همكاري اقتصادي و تجاري، بازگش��ايي سفارتخانه ها و 
سركنسولگري ها و تاكيد بر ثبات، امنيت پايدار و توسعه 
منطقه، موضوعات مورد توافق و دستور كار مشترك است. 
همچنين ناصر كنعاني، سخنگوي وزارت امور خارجه در 
جمع خبرنگاران در پكن و در تش��ريح نتايج رايزني هاي 
امروز وزيران امور خارجه ايران و عربستان در چين گفت: 
در چارچوب مذاكراتي كه امروز بين دو وزير خارجه در دو 
دور گفت وگوهاي خصوصي و عمومي انجام شد، طرفين بر 
اهميت ثبات و امنيت در منطقه و همچنين درون زا بودن 
امنيت در منطقه تأكيد ك��رده و بر اين موضوع اتفاق نظر 
داشتند.اين ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي ايران تصريح 
كرد: ايران و عربستان سعودي در چارچوب اراده سياسي 
دو كشور براي گسترش روابط دوجانبه در همه زمينه ها بر 
آمادگي مشترك براي اجرايي كردن موافقتنامه هاي پايه اي 
و مبنايي موجود بين دو كشور از جمله موافقتنامه جامع 
همكاري هاي دوجانبه و موافقتنامه امنيتي تأكيد كردند و 
بر همين مبنا قرار شد گام هاي لازم به تدريج برداشته شود. 
وي ادامه داد: در ديدار ام��روز طرفين بر ضرورت تلاش و 
توافق براي گسترش روابط در زمينه هاي اقتصادي در دو 
بخش دولتي و خصوصي تاكيد كردند.  سخنگوي وزارت 

ام��ور خارجه با بيان اينكه مقرر ش��د هيات هاي دولتي و 
خصوصي دو كشور در اين زمينه با هم ديدار و زمينه هاي 
گسترش همكاري هاي تجاري و اقتصادي و همكاري در 
زمينه سرمايه گذاري مش��ترك را فراهم كنند، افزود: دو 
طرف به منظور تس��هيل آمد و رفت بين دو كشور توافق 
كردند با ديدار هيات هاي فني دو كش��ور، خطوط هوايي 
بين ايران و عربستان برقرار شود و آمد و رفت بين دو كشور 
را تسهيل كنند. كنعاني تصريح كرد: در اين ديدار همچنين 
بر تسهيل صدور رواديد و خدمات رواديدي براي اتباع دو 
كشور در حوزه هاي مختلف اقتصادي و تجاري و همچنين 
تسهيل صدور رواديد عمره براي اتباع ايراني تأكيد شد. اين 
ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي ايران با بيان اينكه امروز 
شاهد گفت وگوهاي خوب و مثبتي بين دو كشور بوديم و 
مي توانيم بگوييم امروز روابط رسمي بين دو كشور فعال 
شده اس��ت، اعلام كرد: در همين زمينه به تدريج شاهد 
تبادل هيات هاي مختلف در س��طوح دولتي و خصوصي 
بين دو كشور خواهيم بود. به دنبال نهايي شدن مذاكرات، 
خبرهايي از توسعه سريع روابط ميان دو كشور نيز منتشر 
شد. سفير جمهوري اسلامي ايران در چين با اشاره به بيانيه 
وزراي خارجه ايران و عربس��تان در پكن گفت: بر اساس 
بيانيه امضا شده به زودي سفارتخانه هاي ايران و عربستان 
در رياض و تهران بازگشايي مي شود. محمد كشاورززاده 
در حاش��يه ديدار وزيران امور خارجه ايران و عربستان در 
پكن در پاس��خ به س��والي در ارتباط با اين ديدار و بيانيه 
مشترك امضا شده بين حسين امير عبداللهيان و فيصل 
بن فرحان اظهار كرد: ديدار امروز و بيانيه مش��ترك امضا 
شده در ادامه توافقي بوده كه چند هفته پيش بين ايران و 
عربستان در پكن صورت گرفت. سفير جمهوري اسلامي 
ايران در چين افزود: بر اساس توافق صورت گرفته و بيانيه 
مشترك امضا ش��ده بين وزيران خارجه ايران و عربستان 
به زودي س��فارتخانه هاي دو كش��ور در ته��ران و رياض 
بازگشايي مي شود و روابط به حالت عادي باز مي گردد. وي 
در پاسخ به اين سوال كه آيا زمان مشخصي براي بازگشايي 
سفارتخانه هاي دو كشور تعيين شده است، گفت: براي اين 
موضوع زمانبندي مشخص شده است. سفير جمهوري 
اسلامي ايران در چين همچنين در پاسخ به سوال ديگري 
در مورد نقش چين در توافق ص��ورت گرفته بين ايران و 
عربستان اظهار كرد: چين به عنوان ميزبان و تسهيلگر اين 
مذاكرات تمام تلاش خود را براي حصول اين توافق انجام 
داد. كشاورززاده با بيان اينكه بعد از سه سال از شيوع كرونا 
در حال حاضر پكن به يكي از مراكز مهم ديپلماتيك دنيا 
تبديل شده است، گفت: در حال حاضر مقامات عاليرتبه 
تعدادي از كشورها از جمله رييس جمهور چين در فرانسه 
حضور دارد و اخيرا نيز شاهد سفر نخست وزير اسپانيا به 
اين كشور بوديم. سفير ايران در چين گفت: پكن در تلاش 
است كه خطاهايي كه امريكا در منطقه و ساير نقاط داشته 
جبران كند و در همين چارچوب در تلاش اس��ت كه در 
قضيه ايجاد صلح بين اوكراين و روسيه نقش جدي ايفا كند. 

چين نيز كه نقش ميانجي در اين گفت وگوها را داشته، از 
توسعه روابط دو طرف استقبال كرد. مائو نينگ، سخنگوي 
وزارت امور خارجه چين امروز در كنفرانسي خبري گفت 
كه كشورش از تلاش هاي ايران و عربستان سعودي براي 
بهبود روابط دوجانبه اس��تقبال مي كند و آماده كمك به 
ارتقاي امنيت، ثبات و توسعه منطقه خاورميانه با درايت و 
قدرت چيني است. همچنين صفحه توييتر شبكه الجزيره 
به نقل از امانوئل مكرون، رييس جمهور فرانسه نوشت: از 
ابتكار چين كه موجب ملحق شدن عربستان سعودي و 
ايران به  يك ديگر شد، استقبال مي كنيم. مكرون براي ديدار 
با شي جينپينگ همتاي چيني اش به پكن سفر كرده است.

در حاش��يه س��فر وزير خارجه به پكن، مقام��ات ايران و 
چين نيز ديدارهايي جداگانه داشتند. اميرعبداللهيان با 
اشاره به توافقات برجسته روساي جمهور و برنامه جامع 
همكاري هاي بلندمدت دو كشور افزود: اطمينان دارم كه 
توافقات دو رييس جمهور با جديت پيگيري و اجرا خواهد 
ش��د و روابط دوجانبه با سرعت بيشتري به پيش خواهد 
رفت. وي همچنين با اشاره به رويكرد دولت سيزدهم در 
توسعه روابط با كشورهاي منطقه گفت: جمهوري اسلامي 
ايران از مشاركت با چين و كشورهاي حوزه خليج فارس 
در راستاي ابتكار كمربند راه استقبال مي كند. وزير امور 
خارجه كش��ورمان در راستاي تقويت همكاري دو كشور 
در زمينه هاي مختلف از جمله در حوزه اقتصادي، تسريع 
در برگزاري اجلاس كميس��يون مشترك همكاري هاي 
اقتصادي دو كش��ور را خواستار ش��د. موضوعات مرتبط 
با همكاري هاي دو كش��ور در زمينه ه��اي انرژي، بانكي، 
پولي و اعتباري، تجارت و بازرگاني، همكاري هاي استاني، 
تسهيلات رواديدي و نيز همكاري هاي فرهنگي از ديگر 
موضوعات مطرح شده توسط وزير خارجه كشورمان در اين 
ديدار بود. اميرعبداللهيان از همتاي چيني خود جهت سفر 
به جمهوري اسلامي ايران دعوت كرد. چين گانگ وزير امور 
خارجه چين نيز در اين ديدار گفت: متعاقب ديدار روساي 
جمهور دو كشور، روند روابط دو كشور شتاب گرفته و چين 
مايل است براساس نقشه راه مصوب، در زمينه توسعه روابط 
دوجانبه مشاركت و همكاري كند. وي ضمن عميق توصيف 
كردن روابط فيمابين افزود: چين از تماميت ارضي ايران 
حمايت مي كند و با مداخله خارجي در امور داخلي ايران 
مخالف اس��ت. وزير امور خارجه چين با اظهار خرسندي 
نس��بت به برقراري روابط رسمي ايران و عربستان، گفت 
اين توافق به تقويت ثبات و امنيت در منطقه كمك  مي كند 
و چين از توسعه روابط ايران و كشورهاي منطقه استقبال 
مي كند و اين تحولات مثبت نشان مي دهد كه تحريم هاي 

يكجانبه اعمال شده بر ايران بي فايده است.
طب��ق برنامه ريزي هاي ص��ورت گرفته، ب��ه زودي 
س��فارتخانه هاي دو كشور بازگش��ايي خواهند شد و 
در صورتي كه در اين روند خللي وارد نشود، به زودي 
روابط دو كشور پس از چند سال سردي، فصلي تازه را 

آغاز خواهد كرد. 



گلناز  پرتوي مهر |
تنوع تجارت انرژي يكي از راهكارهاي مهم در راس��تاي 
متنوع سازي مبادي ارزي كشور و همچنين توسعه تجارت 
خارجي است. براي ايران نيز اين مهم پس از حذف كلان 
معامله بين ايران و غرب در زمينه فروش نفت خام و واردات 
تجهيزات واسطه اي بسيار اهميت ويژه اي پيدا كرده است. 
تجارت گاز بع��د از تجارت نفت از اهميت بس��يار بالايي 
برخوردار اس��ت. به خصوص پاك بودن و ارزش حرارتي 

بالاي گاز نسبت به ديگر سوخت هاي صنعتي است.
به گزارش خبرنگار »تع��ادل« اولين مزيت گاز كه از نظر 
محيط زيست كاملًا سالم اس��ت، همچنين گاز راندمان 
بالاتري نسبت به ساير روش هاي گرمايش در صنعت دارد 
و نياز به فضاي ذخيره سازي كمتري دارد. بنابراين اهميت 
تجارت گاز براي قطب هاي صنعتي دنيا بسيار اهميت دارد 
و جنوب غربي آسيا نيز با توجه به جمعيت بالا و چرخش 
توسعه صنعتي به اين سمت، تامين نياز گازي اين منطقه 

از اهميت بالايي برخوردار است.
 ايران مي تواند با تكيه بر منابع گازي خود و همچنين سوآپ 
گاز روسيه و تركمنستان به عنوان مهم ترين توليدكنندگان 
گاز منطقه با ظرفيت مازاد توليدي خود، مسووليت اصلي 
تامين نياز انرژي هند و آسياي مركزي را بر عهده گيرد و 

نقش جديدي در تجارت انرژي دنيا و منطقه داشته باشد.
در همين زمينه، حميد بهزادي بخش، كارشناس حوزه 
انرژي در رابطه با اهميت و حجم بازار تجارت گاز در جهان 
در گفت وگو با »تعادل« گفت: تجارت گاز طبيعي يكي از 
بزرگ ترين بازارهاي جهاني انرژي است و سالانه چندين 
صد ميليارد دلار از ارزش افزوده جهاني را تشكيل مي دهد. 
بر اساس آمار سازمان انرژي جهاني، در سال 2020، حجم 
تجارت جهاني گاز طبيعي حدود ۱۵00 ميليارد مترمكعب 
بود. كشورهايي كه توليد كننده و سوآپ كننده گاز هستند، 
از تجارت گاز بهره مند مي شوند و به دليل قيمت بالاي گاز 
در بازار جهاني اين بهره مندي در سال گذشته نيز افزايش 

چشم گيري داشته است. 
وي ادامه داد: بعد از جنگ روسيه و اوكراين، مساله بازارهاي 
جايگزين گازي روس��يه به طور جدي بازنگري شد و هند 
و پاكستان به عنوان دو كشور با جمعيت بالا و محورهاي 
توسعه آسياي ميانه و دنيا به عنوان اصلي  ترين مشتريان 

انرژي گاز شناخته مي شوند.
وي ادامه داد: همچنين ظرفيت انتقال گاز تركمنستان از 
مسير شرق به غرب نيز بسيار محدود است و ظرفيت بالقوه 
بالايي براي عبور گاز از ايران دارد كه طي يك قرارداد بين 
تركمنستان-ايران-آذربايجان، گاز تركمنستان از مسير 

ايران به آذربايجان رسيده است.
اين كارشناس انرژي در ادامه افزود: با توجه به اينكه ايران 
از زيرساخت بسيار بالا و متنوع و همچنين منابع عظيم 

گازي بهره مند است و زيرساخت هاي لازم را براي سوآپ 
گاز روسيه و تركمنستان دارد، مي تواند اولين گزينه براي 
مسكو و عشق آباد در اين سياست باشد. در روش سوآپ، 
روسيه و تركمنستان گاز را در شمال به ما تحويل مي دهد 
و ما آن را با قيمت بالاتر به همس��ايگاني همچون تركيه، 
پاكستان، عراق و ديگران مي فروشيم. به زعم كارشناسان 
اين روش منافع اقتصادي و سياس��ي زيادي براي ما دارد، 
ضمن اينكه مشكل روسيه و تركمنستان را براي فروش 

گاز مازادش مهيا مي كند
بهزادي بخش، با اشاره به مزيت جغرافيايي و استراتژيك 
ايران براي تغيير محور توسعه دنيا و تامين نياز كشور هند 
براي گاز طبيعي با استفاده از گاز طبيعي خود و همچنين 
سوآپ گاز روسيه و تركمنستان اظهار كرد: همچنين به 
دليل وجود زيرساخت هاي مناس��ب براي ترانزيت گاز، 
ام��كان تجارت گاز را دارد. وي مطرح ك��رد: ايران در حال 
حاضر به عنوان يكي از بزرگ تري��ن توليدكنندگان گاز 
طبيعي در جهان ش��ناخته مي شود و با توجه به نيازهاي 
جهاني به انرژي پاك، ايران به دليل نقطه جغرافيايي خود 
مي تواند به عنوان يكي از ارايه دهندگان اصلي گاز طبيعي 
در منطقه و جهان عمل كند. با اين حال، بايد توجه داشت 

كه تجارت گاز يك بازار رقابتي است و ايران بايد با رقباي 
موازي خود و مسير موازي خود در بازار منطقه افغانستان-

پاكستان-هند رقابت كند. موضوعي كه اهميت بهره برداري 
هر چه سريع تر از خط لوله ايران-پاكستان-هند را بيش از 

هر چيزي مشخص مي كند.
وي ادامه داد: البته ايران در زمينه س��وآپ گاز روس��يه و 
تركمنستان در وضعيت فعلي با توجه به قرارداد قبلي خود 
با پاكستان دس��ت برتر را دارد. معاون وزير نفت پاكستان 
نيز به خوبي اين موضوع را مطلع است و اخيرا نيز هشدار 
داده است كه اين كشور به دليل عدم اجراي تعهد خود در 
مورد واردات گاز ايران با خطر جريمه ۱۸ ميليارد دلاري 
مواجه است و يكي از اهرم هاي فشار ايران براي توسعه هر 
چه سريع تر خط لوله ترانزيتي تهران تا دهلي نيز همين 

موضوع و قرارداد ايران با پاكستان است.
بهزادي بخش، در رابطه با حجم سوآپ گاز توسط ايران با 
توجه به زيرساخت هاي موجود در كوتاه مدت و بلندمدت 
افزود: در رابطه با ميزان گاز ترانزيتي روسيه و تركمنستان به 
هند و پاكستان از مسير ايران، تخمين هاي مختلفي وجود 
دارد. در وضعيت فعلي با توجه به شكل گيري يك قرارداد 
سوآپ با تركمنستان در سال گذشته، ظرفيتي حدود 20 

ميليون مترمكعب در روز براي ترانزيت گاز روسيه وجود 
دارد كه در بازه دو ساله اين ظرفيت امكان رسيدن تا ۱00 
ميليون مترمكعب را خواهد داش��ت و همين امر اهميت 

بسيار بالاي توجه به اين موضوع را خواهد داشت.
وي تصريح كرد: ايران بايد تجارت انرژي خود را به ش��كل 
وسيعي تغيير دهد و سياست اصلي سوئيچ از تجارت نفت 
به سمت تجارت گاز است كه هم ظرفيت و هم تقاضا بالايي 
براي عب��ور و ترانزيت گاز از ايران وج��ود دارد و به راحتي 
از محل حق س��وآپ ايران، امكان بهره مندي درآمدهاي 
چندين ميلي��ارد دلاري را خواهد داش��ت و اين مهم نيز 
اهميت بعدي به كارگيري هر چه سريع تر و عقد قراردادهاي 

متعدد سوآپ گازي است.
اين كارشناس انرژي در پايان در رابطه با از دادن بازارهاي 
صادراتي براي گاز ايران گفت: ايران در همين وضعيت نيز 
بازارهاي متنوع و متعدد گازي نظير تركيه، افغانستان و 
عراق را دارد كه تقاضاي بيشتري براي گاز ايران نيز دارند 
كه با توجه به كسري گاز ايران در زمستان، با وجود تقاضا 
بالا براي گاز ايران، در صورت برطرف شدن مشكل ناترازي 
گاز ايران، امكان ص��ادرات و بازاريابي براي گاز مازاد ايران 
وجود خواهد داشت و هيچ نگراني در اين زمينه وجود ندارد.

تحليل

خبر
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جهش ۶ درصدي قيمت نفت 
درپي سورپرايز اوپك پلاس!

قيمت نفت در معاملات روز پنجشنبه تغيير چنداني 
نداش��ت و تحت تاثير تصميم اوپ��ك پلاس براي 
كاهش هدف توليد و كاهش ذخاير امريكا، سومين 

رشد هفتگي متوالي را به ثبت رساند.
به��اي معاملات نفت برنت ۱۳ س��نت معادل 0.2 
درص��د افزايش يافت و در ۸۵ دلار و ۱2 س��نت در 
هر بشكه بسته ش��د. بهاي معاملات وست تگزاس 
اينترمديت امريكا، با ۹ س��نت معادل 0.۱ درصد 
افزايش، در ۸0 دلار و ۷0 سنت در هر بشكه بسته 
شد. به دليل تعطيلات رسمي، روز جمعه معاملاتي 

در بازار امريكا وجود ندارد.
هر دو شاخص پس از اينكه اوپك و متحدانش روز 
يكشنبه با اعلام كاهش توليد جديد، بازار را غافلگير 

كردند، بيش از ۶ درصد افزايش پيدا كردند.
عامل ديگري كه از قيمت ها پشتيباني كرد، كاهش 
بيش از حد انتظار ذخاير نفت امريكا براي دومين 
هفته متوالي بود. ذخاير بنزين و سوخت هاي ديگر 
هم كاهش پيدا كرد كه به رشد تقاضا اشاره داشت.

ش��ركت هاي انرژي امريكايي هفته جاري ش��مار 
دكل هاي حفاري نفت را براي دومين هفته متوالي 
كاهش دادند. گزارش شركت خدمات انرژي بيكر 
هيوز نشان داد شمار دكل هاي حفاري نفت امريكا با 

دو حلقه كاهش، به ۵۹0 حلقه رسيده است.
بر اس��اس گزارش رويترز، با اين ح��ال، عاملي كه 
رش��د قيمت ها را محدود نگه داشت، گزارش بازار 
كار امريكا بود كه نشان داد رشد اقتصادي كند شده 
است. آماري كه پيش از آن منتشر شده بود، رشد 
آهسته تر از حد انتظار بخش خدمات اين كشور را 

نشان داده بود.

 پرت گاز 
در ايران كاهش يافت

بانك جهاني با اش��اره به كاهش ۵ ميليارد مترمكعبي 
هدررفت گاز از ميادين نفت و گاز جهان در سال 2022 
از پيشرفت نسبي ايران در اين زمينه با وجود تحريم ها 

خبر داد.
به گزارش تسنيم، بانك جهاني در جديدترين گزارش 
خود از پيش رفت جهان در كاهش هدررفت گاز طبيعي 

از ميادين نفت و گاز طي سال 2022 خبر داد.
بر اساس برآوردهاي اين نهاد بين المللي هدررفت گاز 
از ميادين نفت و گاز در اين سال ۵ ميليارد مترمكعب 
كاهش يافته و به ۱۳۹ ميليارد مترمكعب رس��يده كه 

كمترين رقم از سال 20۱0 به اين سو است.
بانك جهاني در گزارش خود نوش��ته است: پس از يك 
دهه عدم پيشرفت، در س��ال 2022 شاهد بوده ايم كه 
ميزان پرت گاز از ميادين نفت و گاز جهان س��ه درصد 
كاهش يافته كه ب��ه ويژه با توجه به نگراني ها از امنيت 
انرژي در بس��ياري از كش��ورها، رقم قابل ملاحظه اي 
است. ما همه كشورهاي نفتي را ترغيب مي كنيم كه از 
فرصت ها براي كاهش اين نوع آلايندگي و اتلاف منابع 

استفاده كنند.
سه كشور نيجريه، مكزيك و امريكا بيشترين سهم در 
كاهش پرت گاز در س��ال 2022 را داشته اند. دو كشور 
قزاقستان و كلمبيا نيز طي هفت سال گذشته به طور 

مستمر در اين زمينه پيشرفت داشته اند.
با وجود پيش��رفت ها در كاهش پ��رت گاز هنوز ضربه 
بزرگي به محيط زيس��ت جه��ان از اين ناحي��ه وارد 
مي شود. بررسي ها نشان مي دهد در سال 2022 بيش 
از ۳۵۷ ميليون تن گاز دي اكس��يد كرب��ن و متان در 
نتيجه هدررفت گاز در ميادين نفت و گاز در هوا انتشار 

يافته است.
در ميان كشورهاي جهان، روسيه بيش از بقيه پرت گاز 
دارد به طوري كه در س��ال 2022 بالغ بر 2۵.۵ ميليارد 

مترمكعب گاز در ميادين اين كشور به هدر رفته است.
عراق با پرت ۱۷.۹ ميليارد مترمكعبي در رتبه دوم از اين 
نظر قرار گرفته و ايران جايگاه سوم را از اين نظر به خود 

اختصاص داده است.
بر اساس برآوردهاي بانك جهاني پرت گاز در ايران طي 
سال 2022 اندكي كاهش يافته اس��ت. ايران در سال 
202۱ با پرت ۱۷.4 ميليارد مترمكعبي گاز در ميادين 
نفت و گاز خود مواجه بود كه اين رقم در سال 2022 و با 
وجود محدوديت هاي دسترسي ايران به تكنولوژي هاي 
روز دنيا به دليل تحريم هاي غيرقانوني امريكا به ۱۷.۳۵ 

ميليارد مترمكعب كاهش يافته است.
اخيراً دولت سيزدهم اقداماتي را براي كاهش هدررفت 
گاز در ميادين نفتي انجام داده است كه با اجرايي شدن 
پروژه هاي مربوط انتظار مي رود شاهد پيشرفت قابل 

توجهي در اين زمينه طي سال هاي آينده باشيم.
كش��ورهاي الجزاير، ونزوئلا، امري��كا، مكزيك، ليبي، 
نيجريه و چين نيز در رتبه هاي چهارم تا دهم جهان از 

نظر پرت گاز در سال 2022 قرار گرفته اند.
امريكا با وج��ود برخورداري از تكنولوژي پيش��رفته، 
ششمين كشور جهان از نظر هدررفت گاز در ميادين 
نفت و گاز خود شناخته شده است. در سال 2022 بالغ 
بر ۸ ميليارد مترمكعب گاز در اين كشور پرت شده است. 
چين نيز با پرت 2.۵ ميليارد مترمكعبي در رتبه دهم از 

اين نظر قرار گرفته است.

 زمينه هاي انسداد 
توسعه در ايران 

 بر اس��اس سلسله نيازهاي تعيين شده در »هرم 
مازلو« اين كش��ور حالا حالاها همچنان درگير 
تامين ابتدايي ترين نيازهاي جامعه خود خواهد 
بود. ناامني غذايي ما را تهديد مي كند و در حالي 
كه دنياي كنوني با حوزه هاي فناورانه گره خورده 
است و كل كره زمين يك پيكر شده است ما براي 
داشتن يك ارتباط معمولي در جهان همچنان با 

چالش روبرو هستيم.
چهار: ناتواني و افول انديشه ها 

در طول تاريخ مردماني در سرزمين ايران زيست 
مي كرده اند كه همچنان افتخار هر ايراني هستند.

امپراتورهايي مانند ساس��انيان؛ در اين سرزمين 
آثار ماندگاري بر جاي گذاش��ته اند كه نش��ان از 

شكوفايي توسعه در آن زمان داشته است.
اگر دوره هاي ركود در تاريخ ايران وجود داش��ته 
دوره هاي درخش��ان هم ك��م نبوده اس��ت. اما 
ام��روز به نظر مي رس��د ديگر از آن ن��ام آوران و 
تحول خواهان كه در حوزه اجرا دس��تي بر آتش 
داشته باش��ند خبري نيس��ت وشايستگان هم 
ب��ه انزوا رفته اند.اين مملكت تش��نه انديش��ه ها 
و ش��خصيت هايي در ح��وزه اجرا اس��ت. بزرگ 
مرداني مانند ميرزا تق��ي خان اميركبير. همين 
دي��روز بود كه برخي رس��انه ها كلاه اميركبير را 
بر س��ر محمدج��واد ظريف، وزي��ر وقت خارجه 
مي گذاش��تند و او را در هيبت »آرش« قهرمان 
اس��اطيري اي��ران ي��ا »اميركبير« ب��ه تصوير 
مي كشيدند.توسعه ايران زمين، نيازمند مرداني 
است با انديشه هاي بلند كه همتي جانانه دارند.

پنج: اراده برخواستن
تمناي توس��عه با روياپروري امكان پذير نيست.
بايد اراده بيدار شدن و برخواستن داشت. اگر اين 
اراده وجود داشته باشد توسعه مسدود نمي شود 
وبا همين وضعيت كنوني مي توان آغاز كرد. مگر 
ژاپن امروز در جنگ جهاني ديروز به خاك سياه 
ننشست. كافي است نيمي از اراده نظام حكمراني 
در ژاپن، الگوي نظام حكمراني در ايران باش��د.
اقتدار ژاپن به سيستم دفاعي و نظامي آن نيست. 
ژاپني ها با دش��من ديروز خود در جنگ جهاني 
دوم، تنها به اين دليل ك��ه كدخداي امروز نظم 
جهاني است ارتباط عميق پيدا كردند و مبتني بر 
منافع ملي در جهان يارگيري مي كنند.ژاپني ها 
مي دانس��تند ك��ه جز اي��ن راهي براي توس��عه 
پايدارشان نيست و براي تحقق آن اراده داشتند.

اگر اراده واقعي باشد ترديد نكنيم كه انديشه هاي 
توسعه در سرزمين ما نيز بار ديگر جوانه خواهد 
زد.دولت بايد با عملك��رد خود، اميد را به جامعه 
برگرداند و حس بي اراد گ��ي و بي آينده بودن در 

رقابت هاي جهاني را از خود و ديگران بزدايد.

پالايشگاه هاي چيني نفت 
بيشتري از ايران مي خرند

پالايش��گاه هاي خصوصي در اس��تان شاندونگ 
چين در م��ارس، ۸00 هزار بش��كه در روز نفت 
و ميعانات ايران را خري��داري كردند. به گزارش 
ايسنا، در پي داغ شدن رقابت پالايشگاه هاي نفت 
دولتي چين و پالايشگاه هاي هندي براي خريد 
نفت روسيه كه بشكه هاي نفت روسي را گران تر 
كرده است، بس��ياري از پالايش��گاه هاي چيني 
خصوصي در استان شاندونگ، حجم بيشتري از 
نفت ايران را خريداري مي كنند. اما لي، تحليلگر 
شركت ورتكسا به بلومبرگ گفت: برآورد مي شود 
پالايشگاه هاي خصوصي در چين در مارس، ۸00 
هزار بشكه در روز نفت خام و ميعانات ايران را وارد 
كردند كه 20 درصد در مقايسه با فوريه افزايش 
داش��ت. اين تحليلگر پيش بيني كرد واردات از 
ايران به استان شاندونگ كه اكثر پالايشگاه هاي 
خصوص��ي در چين در آنجا مس��تقر هس��تند، 
مي توان��د در ماه هاي آينده همچنان قوي بماند. 
از آنجا كه آمار رس��مي درباره واردات نفت ايران 
به چين وجود ندارد، بازار به داده هاي شركتهاي 
رصد نفتكش براي به دست آوردن تصوير واقعي 
از ميزان ص��ادرات نفت ايران ك��ه تحت تحريم 
امريكا قرار دارد، متكي اس��ت. پالايش��گاه هاي 
خصوصي در چين اكنون روي خريد نفت ايران 
بيشتر حس��اب مي كنند زيرا نفت روسيه توسط 
غول هاي نفتي دولتي چين و پالايشگاه هاي هند 
خريداري مي ش��ود. نفت روسيه هم در مقايسه 
با ش��اخص هاي قيمت بين المللي ارزانتر اس��ت 
اما تش��ديد رقابت ميان خريداران، قيمت نفت 
روس��يه را در هفته هاي اخير افزايش داده است. 
طبق آمار گمركي ماه گذش��ته چين، روسيه در 
ماه هاي ژانوي��ه و فوريه، بزرگ ترين صادر كننده 
نفت به چين بوده و از عربستان سعودي كه سال 
گذش��ته صادر كننده ش��ماره يك نفت به چين 
بود، سبقت گرفته است. با سرعت گرفتن خريد 
نفت روسيه به قيمت ارزان تر از شاخصهاي بازار 
بين الملل��ي، واردات چين از روس��يه در دو ماه 
نخست س��ال 202۳، به ميزان 2۳.۸ درصد در 
مقايسه با مدت مش��ابه سال گذشته رشد كرد و 
به ۱.۹4 ميليون بشكه در روز رسيد. هند هم به 
نوبه خود واردات نفت از روسيه را به شدت افزايش 
داده است. روس��يه در فوريه براي پنجمين ماه 
متوالي، بزرگ تري��ن تامين كننده نفت هند بود. 
بر اساس گزارش اويل پرايس، كشورهاي هند و 
چين حاضر به پيوستن به مكانيزم سقف قيمت 
گروه هفت نش��ده و از فرصت پي��ش آمده براي 

خريد نفت ارزان بهره برده اند.

»تعادل« بررسي كرد

ايران نقش جديد  در  بازار انرژي  جهان خواهد گرفت؟

كدام كشورها از نفت ۱۰۰ دلاري بيشترين ضربه را مي خورند؟

تغيير ساعت كار ادارات در زمان اوج مصرف برق

اوپ��ك پلاس هفته ج��اري در اقدامي ك��ه بازارها به 
هيچ وج��ه انتظار نداش��تند، كاه��ش ۱.۱۶ ميليون 
بشكه در روز توليد نفت را اعلام كرد. به گزارش ايسنا، 
اعلام كاهش غيرمنتظره توليد نفت از سوي اوپك و 
متحدانش، به افزايش چشمگير قيمتهاي نفت منجر 
شد و تحليلگران مي گويند واردكنندگان بزرگ نفت 
نظير هند، ژاپن و كره جنوبي در صورت رسيدن قيمتها 
به ۱00 دلار در هر بشكه، بيشترين آسيب را متحمل 
خواهند شد. گروه اوپك پلاس يكشنبه هفته جاري 
اعلام كرد توليد نفت خود را ۱.۱۶ ميليون بش��كه در 
روز كاهش مي دهد. پاول مولچانوف، مديركل بانك 
سرمايه گذاري خصوصي ريموند جيمز به شبكه سي 
ان بي سي گفت: اين مالياتي روي هر اقتصاد واردكننده 
نفت است. اين امريكا نيست كه بيشترين آسيب را از 
نفت ۱00 دلاري خواهد ديد بلكه كش��ور هايي نظير 
ژاپن، هند، آلمان و فرانسه خواهند بود كه هيچ گونه 

منابع نفت داخلي ندارند.
كاهش توليد داوطلبانه از سوي كشورهاي عضو اوپك 
پلاس از ماه مه آغاز ش��ده و تا پايان سال 202۳ ادامه 

پيدا مي كند. كشورهاي عربستان سعودي و روسيه، 
توليدشان را به ميزان ۵00 هزار بشكه در روز تا پايان 
امسال كاهش خواهند داد و اعضاي ديگر اوپك شامل 
كويت، عمان، عراق، الجزاير و قزاقستان هم توليدشان 
را كاهش مي دهند. بهاي معاملات نفت برنت به بيش 
از ۸۵ دلار در هر بش��كه رس��يده در حالي كه وست 
تگزاس اينترمديت امريكا بيش از ۸۱ دلار در هر بشكه 

معامله مي شود.
هند سومين مصرف كننده بزرگ نفت در جهان بوده 
و از زماني كه تجارت انرژي روس��يه بر س��ر جنگ در 
اوكراين، هدف تحريم ق��رار گرفته، نفت تخفيف دار 
روسيه را خريداري مي كند. طبق آمار دولتي، واردات 
نفت هند در فوريه به ميزان ۸.۵ درصد در مقايس��ه با 
مدت مشابه سال گذشته رشد كرد.  به گفته تحليلگران، 
اگرچه هندي ها از نفت تخفيف دار روس��يه همچنان 
بهره مي برند اما به خاطر قيمت هاي بالاي زغال سنگ 
و گاز تحت فشار قرار گرفته اند و اگر قيمت نفت افزايش 
بيشتري پيدا كند، حتي نفت تخفيف دار روسيه هم به 

رشد اقتصادي هند لطمه خواهد زد.

نفت مهم ترين منبع ان��رژي در ژاپن بوده و حدود 40 
درصد از كل تامين انرژي اين كشور را تشكيل مي دهد. 
طبق گزارش آژانس بين المللي انرژي، ژاپن كه توليد 
داخلي قابل توجهي ندارد، به واردات نفت خام به شدت 
وابسته بوده و بين ۸0 تا ۹0 درصد از وارداتش از منطقه 

خاورميانه صورت مي گيرد.
به همي��ن ترتيب، طبق گزارش ش��ركت تحقيقاتي 
مس��تقل انر ديتا، عمده نيازهاي انرژي كره جنوبي با 

استفاده از نفت تامين مي شود.
به گفته مولچانوف، كره جنوب��ي و ايتاليا بيش از ۷۵ 

درصد به نفت وارداتي متكي هستند.
اروپا و چين هم وابستگي بالايي به واردات نفت دارند. 
با اين حال، وابستگي چين به دليل توليد داخلي نفت، 
اندكي كمتر اس��ت. اروپا هم به صورت كلي بيشتر به 

انرژي هسته اي، زغال سنگ و گاز متكي است.
مولچان��وف مي گويد بعضي از بازاره��اي نوظهور كه 
توانمندي ارز خارجي براي پشتيباني از اين واردات را 
ندارند، از قيمت نفت ۱00 دلاري تاثير منفي خواهند 
ديد. او از آرژانتين، تركيه، كره جنوبي و پاكس��تان به 

عنوان اقتصادهايي نام برد كه احتمالا بيشترين آسيب 
را مي بينند.  س��ريلانكا كه توليد داخلي ندارد و ۱00 
درصد به واردات نفت وابسته است، به شدت در معرض 

آسيب شديدتر قرار دارد.
به گفته آمريتا سن، موسس شركت انرژي اسپكتس، 
كشورهايي كه كمترين ذخاير ارزي خارجي را دارند 
و وارد كننده هستند، بيشترين آسيب را مي بينند زيرا 
نفت به دلار امريكا قيمت گذاري مي شود. اگر قيمت 
دلار افزايش پيدا كند، هزينه واردات رش��د بيشتري 

خواهد داشت.
به گفته مولچانوف، اگرچه نفت ۱00 دلار در هر بشكه، 
ممكن است در افق ديده شود اما قيمت بالاتر ممكن 
اس��ت براي مدت طولاني باقي نمان��د. در بلندمدت 
قيمت ها در حدود قيمت فعل��ي و بين ۸0 تا ۹0 دلار 

خواهد بود.
بر اس��اس گزارش شبكه سي ان بي سي، هنگامي كه 
قيمت نفت به ۱00 دلار در هر بشكه صعود كند و براي 
مدتي در اين قيمت بماند، توليد كنندگان براي افزايش 

توليد تشويق خواهند شد.

وزير نيرو از برنامه ريزي براي بازتخصيص 2 ميليارد 
مترمكعب آب غيرمتعارف براي توس��عه طرح هاي 
صنعتي كش��ور خب��ر داد و گفت: بر اس��اس قانون، 
ص��دور برگه بازتخصي��ص براي هم��ه صنايعي كه 
ليست آنها منتشر خواهد ش��د تا پايان خرداد سال 

جاري الزامي است.
بازتخصيص 2 ميلي��ارد مترمكعب آب غيرمتعارف 
براي توس��عه طرح هاي صنعتي/ تغيير س��اعت كار 

ادارات در زمان اوج مصرف برق 
به گ��زارش وزارت نيرو، »علي اكب��ر محرابيان« در 
همايش سراسري مديران ارشد وزارت نيرو از تعيين 
تكليف س��اعت كار ادارات در زمان اوج مصرف برق 
در تابستان امسال خبر داد و گفت: بر اساس مصوبه 
هي��ات دولت س��اعت كار ادارات از ۱۵ خرداد تا ۱۵ 

شهريور سال جاري، ۶ بامداد تا ۱۳ خواهد بود.
وي با اش��اره به نامگذاري س��ال جاري توسط مقام 
معظ��م رهبري با عنوان »مهار تورم و رش��د توليد« 
گف��ت: بي ترديد مهم ترين وظيفه ما در اين مس��ير 
همراهي با دولت و اركان مختلف نظام در تحقق اين 
شعار است؛ البته تلاش براي مهار تورم در سال هاي 
مختلف صورت گرفته اما در س��ال ۱402 اين امر به 

صورت متمايز، علمي و اثربخش پيگيري مي شود.
وزير نيرو با تاكيد بر اينكه اقدامات و برنامه هاي وزارت 
نيرو تابع اين هدف اس��ت، اف��زود: تامين آب و برق 

مهم ترين ركن توليد است و بر اين اساس با مجموع 
ناترازي موج��ود در صورت مديريت بهينه مصرف و 

تقاضا مسير براي رشد توليد هموار مي شود.
وي يادآور شد: در تابستان ۱400 و ۱40۱ به ترتيب با 
ناترازي ۱4 هزار و 20 هزار مگاواتي برق روبرو بوديم، 
اين در شرايطي است كه با احتساب ۷0 هزار مگاوات 
تقاضا اين امكان وجود داش��ت كه در اوج مصرف ۶ 
ساعت محدوديت برق در همه بخش ها اعمال شود.

وي در اين ب��اره ادامه داد: اين در حالي اس��ت كه با 

مديريت مناس��ب در كنار تامين برق بخش خانگي 
و عدم خاموشي در تابستان ۱40۱، برق مازاد براي 
تقويت و رش��د ظرفيت توليد به بخش توليد كشور 

ارايه شد.
محرابيان با بيان اينكه در تابستان سال گذشته رشد 
مصرف برق خانگي برابر صفر بود، اظهار كرد: از ۱۵ 
خرداد تا نيمه ش��هريور ۱40۱ در مقايس��ه با مدت 
مشابه سال گذشته ۳.۵ درصد با كاهش مصرف در 
بخش خانگي روبرو شديم، اين در حالي است كه از 

2۹ ارديبهشت تا پايان شهريور سال ۱400، بر اساس 
جدول يك تا سه نوبت، خاموشي اعمال مي شد.

وزير ني��رو از برنامه ري��زي ب��راي مديريت مصرف 
در بخش ه��اي مختلف خب��ر داد و گفت: در بخش 
اداري برنامه ها به صورت دقيق مشخص شده است، 
خوش��بختانه هيات دولت س��اعت  فعاليت اداري را 
در اس��فند ۱40۱ مصوب كرد و بر اس��اس آن از ۱۵ 
خرداد تا ۱۵ ش��هريور ساعت كار اداري از ۶ بامداد تا 
۱۳ خواهد بود، ضمن اينكه يك ساعت پيش از پايان 
ساعت كار اداري دس��تگاه هاي سرمايشي خاموش 

مي شوند.
وي در ادامه به موضوع بند »ع« تبصره ۸ اشاره كرد 
و گفت: اجراي اين برنامه به مثابه تخصيص منابع آب 
براي توسعه طرح هاي صنعتي كش��ور است؛ امروز 
صنايعي وجود دارند كه به دليل عدم ظرفيت منابع 
آبي امكان توسعه ندارند، اما اجراي اين قانون مي تواند 
تا 2 ميليارد مترمكعب به ظرفيت منابع آبي صنايع 

كشور اضافه كند.
محرابيان از اين برنامه با عنوان »بازتخصيص آب به 
صنايع« ياد ك��رد و افزود: از اين طريق، بازتخصيص 
آب به صنايع كشور با اولويت منابع آب غيرمتعارف 
اعم از دريا، پس��اب و... ص��ورت مي گيرد كه با ايجاد 
ارزش افزوده براي آب و در نهايت توس��عه صنعت و 

رشد توليد همراه خواهد بود.



دومين هفته كاري س��ال جديد به پايان رس��يد و در 
اين هفته ش��اخص كل هم وزن در رقابت با شاخص 
كل توانست بازدهي بيشتر و بهتري را كسب كند؛ اما 
ش��اخص كل از رقابت جاماند و تنها توانست بازدهي 
2.8درصدي را اذعان كند، البته اين موضوع درحالي 
است كه هفته گذشته تنها سه روز كاري داشت و اين 
بازدهي در مقايسه با ميزان نقدينگي وارد شده به بازار 
طبيعي اس��ت. با وجود بازدهي بي��ش از دو درصدي 
شاخص كل بورس، شاخص هم وزن 3.2 درصدي را 
در كارنامه كاري خود ثبت كرد و اين بدان معناست كه 
اين هفته سهام خرد و كوچك توانستند در مثبت نگاه 
داشتن بازار كمك كنند. همانطور كه گفته شد بازار 
سرمايه اين هفته وضعيت نسبتا نوساني را پشت سر 
گذاشت و با وجود اينكه روز چهارشنبه شاهد عرضه 
اوليه سهام شركت پرداخت الكترونيك پاسارگاد عرضه 
اوليه اما بازدهم شاخص تا حدودي نوساني بود اما در 
نهايت با بازدهي مثبت بس��ته شد. آخرين روز كاري 
هفته گذشته اولين عرضه اوليه سال جديد رونمايي 
شد و بر اساس آمار استقبال خوبي از اين عرضه شده 
اس��ت و به گفته مديرعامل بورس تهران قرار است تا 
پايان سال شاهد عرضه و پذيرش 15 شركت در بورس 
تهران باش��يم. اين بدان معناست كه ميانگين عرضه 
اوليه هاي امسال نسبت به سال گذشته افرايش خواهد 
يافت و باتوجه به پيش بيني كارشناسان بازار سهام در 
س��ال جديد عقب ماندگي خود را نسبت به بازارهاي 
موازي جبران مي كند و به نوعي بازدهي بيش از تورم 
خواهد شد و با اين اوصاف عرضه اوليه در اين شرايط 
بازار سرمايه منطقي است. پيش از اين هم كارشناسان 
و تحليلگران در گفت وگو با »تعادل« يا در رسانه هاي 
ديگر اعلام كردند بورس امسال بازدهي بسيار خوبي 
خواهد داشت و عقب ماندگي خود را در مقابل بازارهاي 
موازي را جبران مي كن��د. با وجود اين پيش بيني ها، 
سهامداران نسبت به شرايط بازار اعتراض دارند اغلب 
اين افراد دو و نيم سال پيش و زماني كه دولت دوازدهم 
مردم را به بورس دعوت مي كرد وارد بورس شدند و از 
20 مرداد سال 99 در زيان هستند و پرتفوي آنها هنوز 
رنگ سود به خود نديده اس��ت. »تعادل« در گزارش 
پيشين خود شرايط بازار سرمايه و پرتفوي سهامداران 
را بررسي كرد و قرار است امروز ارزش دلاري بازار اين 
روزها را با سال 99 مقايسه كنيم.  براي توضيح ارزش 
دلاري بازار بايد گفت كه با جمع ارزش سهام بازار، يك 
ارزش كلي از بورس تهران خواهيم داشت كه اين عدد 
در سايت مديريت فناوري بورس تهران نيز مشخص 
اس��ت. حال اگر اين ارزش كل بازار را تقس��يم بر دلار 
كنيم، ارزش دلاري بازار سرمايه به دست مي آيد كه 

اين ارزش هنوز به محدوده سال 99 نرسيده است.

   زيان تحميل شده براي سهامداران
هفته هاي پاياني س��ال 98 بود كه رييس و مسوولان 
دولت سيزدهم در تمامي تريبون هاي خود از مزيت 

بازار س��رمايه و سود بي قيد و شرط آن مي گفتند؛ اگر 
نگاهي به صحبت هاي آن زمان مسوولان داشته باشيم 
مي بينيم كه همه تعريف و تمجيدها از بورس درست اما 
يك چيزي در اين ميان كم است و آن موضوع ريسك 
است. در آن زمان اعلام شد كه با بورس سرمايه گذاري 
در بورس سود بس��يار خوب و بدون ريسكي خواهيد 
داشت و همين موضوع باعث شد كه سهامداران بورس 

دانش خاص و با خيال راحت وارد بازار سرمايه شوند.
هيچ مسوولي هشداري در خصوص ريسك بازار نداد 
و مردم با تكي��ه و اعتماد به حرف مس��وولان دولتي 
پس انداز، خانه، ماشين، طلا و... خود را تبديل به پول 
نقد كردند تا وارد بازار س��رمايه شوند و سودي بيشتر 
كسب كنند. سهامداران تا 18 مرداد ماه سال 99 سود 
خوبي داشتند اما با سقوط يك باره سرمايه و سودشان 
تبديل به زيان شد و اكنون نيز در زيان هستند؛ حتي 
برخي از سهامداران سال گذشته در زيان 90 درصدي 
بودند و اكنون در حال كاهش زيان هستند و حتي زيان 
برخي از پرتفوي ها به 30 درصد رسيده است. )البته 
اين زيان سهامداران روي سرمايه اصلي است و هنوز 
سهامداران به سودي نرسيده اند تا روي آن زيان كنند.( 
زماني كه ش��اخص كل بورس رشد كرد به واسطه آن 
قيمت س��هام موجود در بازار به صورت هيجاني رشد 
كردند و در نهايت ارزش دلاري بازار سرمايه نيز افزايش 
يافت. روز 19 مرداد سال 99 بود كه شاخص كل بازار 
سرمايه به سطح دو ميليون و 78 هزار واحدي رسيد؛ در 

آن زمان ارزش دلاري بازار بيش از 356 ميليارد دلار بود 
اما اكنون كه شاخص به بيش از دو ميليون و 100 هزار 
واحدي رسيده ارزش دلاري بازار سرمايه به روز به 200 
ميليارد دلار مي رسد. زماني كه شاخص كل بورس در 
سال 1399 معادل با دو ميليون و 100 هزار واحدي 
بود ارزش دلاري بازار 320 ميليارد دلار بوده اس��ت؛ 
اگر بخواهيم مبناي خود را رسيدن به سقف قبلي قرار 
دهيم، بازار ما هنوز به لحاظ دلاري با شاخص سال 99 
در حدود 120 تا 130 ميليارد دلار اختلاف دارد؛ چرا 
كه اكنون ارزش دلاري بازار سرمايه در حدود 170 تا 
180 ميليارد دلار است. به واسطه همين تفاوت ارزش 
دلاري در بازار س��رمايه پرتفوي سهامداران به اندازه 
كافي رش��د نكرده است؛ البته P/E بازار نيز مهم است 
يعني تا به امروز همچنان مولفه هاي بازار هنوز به سال 
1399 نرسيده است و با توجه به شرايط سهامداران بايد 
انتظار جبران زيان سال هاي اخير خود را داشته باشند.

   بازار از دريچه معاملات
ش��اخص كل در آخري��ن روز كاري هفت��ه به رقم 2 
ميليون و 137 هزار واحد رسيد و نسبت به آخرين روز 
معاملاتي هفته قبل 58 هزار و 756 واحد بالا تر ايستاد و 
بازدهي هفته شاخص بورس مثبت 2.8 درصد شد. اما 
شاخص هم وزن در پايان هفته نسبت به هفته پيشين 
28 هزار و 552 واحد بالا تر ايستاد و به رقم 651 هزار 
واحد رس��يد. شاخص هم وزن در دومين هفته كاري 

فروردين ماه بازدهي مثبت 4.6 درصدي را ثبت كرد.
در اين هفته، ميانگين ارزش معاملات كل بازار سهام 
102 هزار و 570 ميليارد تومان بود و ميانگين روزانه 
ارزش معاملات خرد ب��ورس 13 هزار و 539 ميليارد 
تومان بود كه نس��بت به رقم 10 هزار و 27 ميلياردي 

هفته پيشين، افزايش 35 درصدي داشته است.
در هفته اخير ش��اهد توقف روند ورود پول حقيقي به 
بازار بوديم. در روز دوشنبه 114 ميليارد تومان سرمايه 
حقيقي از بازار خارج شد و روز سه شنبه 382 ميليارد 
تومان خروج س��رمايه ثبت ش��د.اما روز چهار شنبه 
629 ميليارد تومان پول حقيقي وارد شد تا با تقاضاي 
حقيقي شاخص هاي بازار نيز رشد كنند.در مجموع 
كل هفته 133 ميليارد تومان پول حقيقي به بورس 
وارد شد و ميانگين روزانه ورود پول حقيقي 44 ميليارد 
تومان بود كه نسبت به هفته پيشين افت 87 درصدي 
داشته اس��ت. در روز ابتدايي هفته نمادهاي وكغدير، 
انتخاب و وبصادر بيشترين ارزش معاملات را داشتند 
و دي و شستا بيشترين حجم معاملات بازار را داشتند. 
خودرو و كرمان ني��ز در رتبه هاي بعدي بودند. در روز 
سه شنبه نماد خساپا صدرنشين بود و بيشترين ارزش 
معاملات را داش��ت. دي و شستا نيز بيشترين حجم 
معاملات را داش��تند. در آخرين روز معاملاتي هفته 
نيز، نماد وبصادر در صدر جدول ارزش معاملات بود و 
خساپا، خودرو و فولاد در پي آن بودند. شستا، وبصادر، 

دي، خساپا و خودرو بالانشين معاملات بودند.
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بورس صعودي مي ماند؟

ايرنا| حس��ن رضايي پور، كارش��ناس بازارسهام 
به ت��لاش و اقدامات انجام ش��ده از س��وي دولت 
و س��ازمان بورس در س��ال 1401 براي بازگشت 
اعتماد و رش��د بازار س��هام اش��اره كرد و افزود: در 
سال گذشته اقدامات خوبي در بازار سرمايه اتفاق 
افتاد كه نتايج آن در بلندمدت براي سرمايه گذاران 
قابل لمس خواهد ب��ود. وي تحولات بورس كالا را 
مهم ترين اتفاق در سال 1401 عنوان كرد و گفت: 
اين اتفاق توجه توليدكنندگان به ويژه ناش��ران در 
بازار س��رمايه را به خود جلب كرده و هر روز شاهد 
پذيرش كالاهاي جديد از سوي اين گروه از فعالان 
بازار سرمايه هستيم. رضايي پور با تاكيد بر اينكه در 
نگاه نخست اين اتفاق به نفع توليدكنندگان براي 
استفاده از ظرفيت هاي قانوني بورس كالا در فروش 
به نرخ هاي نزديك بازار خواهد بود، اظهار داش��ت: 
توليدكنندگان با استفاده از ماده 18 قانون توسعه 
ابزارهاي مالي مي توانن��د كالاهاي خود را خارج از 
نظام قيمت گذاري به فروش برس��انند، از طرفي با 
پذيرش دارايي پايه مي توانند از ظرفيت هاي تامين 
مالي و مواد سازي دارايي هاي راكد مانند اوراق سلف، 
سلف موازي و گواهي سپرده كالايي براي هم افزايي 

مالي سرمايه گذاران در بازار سرمايه منتفع شوند. 
اين كارشناس بازار سرمايه خاطرنشان كرد: اقدام 
ديگر كه طي سال گذش��ته به مرحله اجرا رسيد و 
منجر به تغيير معاملات بازار شد، افزايش ابزارهاي 
مالي مانند آپشن و اوراق بدهي مولد )گام( در بازار 
بود كه عملًا با چنين اتفاقي شاهد چرخش تامين 

مالي از بازار پول به بازار سرمايه بوديم.
رضاي��ي پور ادام��ه داد: ب��ا وجود اج��راي چنين 
اقدامات مثبت و مصوبه هاي منتشر شده اما ترديد 
سياس��ت گذاران در اس��تفاده از اي��ن ظرفيت ها، 
بازار را تحت تاثير قرار داد و نوس��انات ناشي از اين 
تصميمات را در بازار ش��اهد بوديم. اين كارشناس 
اظهار داشت: در سال گذشته سياست هاي اقتصادي 
مانند برداشتن ارز ترجيحي و ايجاد شكاف قيمتي 
در بازار دارايي ها از جمله ارز، خودرو، طلا، مسكن 
موجب خروج نقدينگي از بازار سرمايه و ورود آن به 
بازارهاي موازي شد كه در آخرين ماه سال با اشباع 

بازارها شاهد برگشت سرمايه ها به بورس بوديم.
رضايي پور تاكيد ك��رد: از آنجايي كه فاصله قيمت 
دارايي ها به خصوص خودرو در بازار آزاد به بيش از 
سه برابر ارزش ذاتي خود رسيده و به عنوان دارايي 
پرريس��ك براي نگهداري تلقي مي شود؛ بنابراين 
پيش بيني مي شود كه با تغيير سياست وزارت صمت 
در جهت برآورد نياز جامعه، سرمايه هاي بيشتري به 
بازار سهام بازگردد. اين كارشناس بازار سرمايه ادامه 
داد: هم اكنون مطابق تحليل اكثر كارشناسان، ارزش 
بازار سرمايه در مقايسه با ساير بازارها به لحاظ ارزش 
دلاري با عقب ماندگي نسبت به سال هاي گذشته 
همراه بوده است. وي با بيان اينكه نامشخص بودن 
وضعي��ت برجام و تحريم هاي اقتص��ادي از جمله 
دلايل تاثيرگ��ذار براي عقب ماندگي بازار س��هام 
تلقي مي شود، گفت: اين موضوع نزديك به 2 دهه 
است كه همراه بازار بوده و تقريباً در همه محاسبات 
تحليلگران مورد ارزيابي قرار گرفته است، اما از ديد 
س��رمايه گذار دليل ديگر مانند استفاده از فرصت 
آربيت��راژ )فاصله قيمت كارخانه خ��ودرو تا بازار يا 
فاصله ارز تخصيصي به كد ملي تا بازار( در بازارهاي 

موازي موجب ضربه به بازار سهام شد.
رضايي پور تاكيد كرد: متاسفانه در سال هاي گذشته 
علي رغم حماي��ت كامل دولت از ب��ازار خودرو اما 
اين بازار هميشه در س��مت عرضه و تقاضا آشفته 
بوده و اين آشفتگي ناشي از دستكاري بازار خودرو 
بوده اس��ت. رضايي پور تاكيد كرد: ب��ا توجه به بد 
عهدي هاي صورت گرفته در س��ال هاي گذش��ته 
از س��وي خودروسازها )خواس��ته يا ناخواسته( در 
مقابل مش��تريان و عدم وجود تامين كافي و لازم 
براي خريداران، بورس كالا با ساز و كارهاي موجود 
در اين مدت كوتاه بهت��ر از نمايندگي هاي فروش 
عمل كرد و ضمن جلب رضايت مشتريان موجب 
رضايت توليدكننده و ذي نفعان مانند سهامداران 
و شركت هاي قطعه سازي در وصول مطالبات آنها 
شده است. اين كارش��ناس بازار سرمايه به مزاياي 
عرضه خودرو در بورس كالا اش��اره كرد و ادامه داد: 
ذي نفع عرضه خودرو در بورس كالا خود دولت است 
كه مي توان از محل درآمد مالياتي ارزش افزوده با 
قيمت كشف شده و در صورت سود شركت ها از محل 
ماليات بر درآمد منتفع شود؛ لذا عرضه خودرو در 
بورس تنها راهكار دولت براي تنظيم بازار خودرو و 
رقابتي كردن بازار بوده و به عنوان بهترين محل براي 
كشف نرخ تلقي مي شود. وي خاطرنشان كرد: در اين 
ميان گاهي شاهد وجود سيگنال هاي منفي بدون 
توجيه فني و اقتصادي از سوي نهادها و ارگان هاي 
مختلف در ب��ازار بوده ايم و ذي نفعان پش��ت پرده 
با اس��تفاده از رس��انه ها به انحراف افكار عمومي و 
متاسفانه تصميم گيران اقتصادي پرداخته اند كه 

گاهي در اين اتفاق هم موفق عمل كرده اند.
رضايي پور به نقش بازار س��رمايه در تحقق ش��عار 
سال اشاره كرد و گفت: شفافيت پله نخست بهبود 
اقتصادي است كه رقابت سالم بدون استفاده از رانت 
در مواد اوليه و در محصول نهايي، تامين مالي و تزريق 
سرمايه در گردش و تضمين معاملات متضمن تداوم 
و توسعه توليد است كه بورس كالا با ساز و كارهاي 
مالي، كشف نرخ، ابزارهاي مالي و پوشش ريسك، 
تحقق شعار سال را در ذات خود دارد. اين كارشناس 
بازار سرمايه به پيش بيني روند معاملات بورس در 
سال جاري پرداخت و اظهار داشت: شرايط كشور و 
تحولات سياسي منطقه و جهان امكان پيش بيني 
معاملات بورس در سال 1402 را دشوار كرده، اما در 
صورت كنار گذاشتن متغيرهاي سياسي مي توان 
سال 1402 را سال جبران عقب ماندن بازار سهام از 

ساير بازارها نام گذاري كرد.

كاهش بهاي پتروشيمي ها
 در سايه كاهش نرخ خوراك

سنا| مهدي رضايتي، مديرعامل شركت سبدگردان 
ثروت پويا در خصوص وضعيت فعلي بورس بيان كرد: 
وقتي اقدام به مقايسه شرايط كنوني بازار سهام با شرايط 
س��ال ١٣٩٩ مي كنيم؛ بايد معيار مناسبي براي اين 
مقايسه داشته باشيم. با در نظر گرفتن وضعيت بنيادي 
سهم ها، ارزش دلاري ش��ركت ها، برآورد سود آينده، 
نسبت P/E س��هم ها و... مي توان گفت وضعيت فعلي 
بازار سرمايه با س��ال 1399 تفاوت هاي زيادي دارد. در 
آن زمان P/Eهاي بالاتر از ميانگين تاريخي داش��تيم؛ 
P/E حال آنكه در حال حاضر در بيش��تر صنايع شاهد

هاي تاريخي هستيم. وي اضافه كرد: اگر قرار باشد تورم 
آتي و نرخ واقعي دلار در برآورد سود شركت ها مبنا قرار 
بگيرد، هنوز بسياري از سهم هاي بازار سرمايه پتانسيل 
زيادي براي رش��د دارند و بازار سرمايه نسبت به ساير 
بازارها ارزنده تر است. اين كارش��ناس بازار سرمايه در 
ادامه با اشاره به برخي نگراني ها در مورد تعيين قيمت 
پايه محصولات پتروشيمي با دلار نيمايي اظهار كرد: 
البته كه وضعيت تمامي شركت هاي پتروشيمي يكسان 
نيس��ت و نمي توان تحليل واحدي در م��ورد تمامي 
سهم هاي گروه پتروشيمي ارايه كرد. تعيين قيمت پايه 
محصولات پتروشيمي و نيز نرخ خوراك با دلار نيمايي، 
تاثير يكساني روي تمامي ش��ركت هاي پتروشيمي 
حاضر در بازار سرمايه نخواهد داشت. رضايتي افزود: در 
نظر داشته باشيد كه محصولات در بورس كالا بر اساس 
رقابت، قيمت گذاري مي شوند و در مورد محصولاتي 
كه تقاضاي بالاتري داش��ته باش��ند، مي توان انتظار 
داش��ت كه قيمت نهايي هم بالات��ر از قيمت هاي پايه 
باش��د. ضمن اينكه ارز حاصل از صادرات شركت هاي 
پتروش��يمي طبق آخرين دستورالعمل، با دلار تقريباً 
36 هزار تومان��ي عرضه مي گ��ردد. وي در ادامه بيان 
كرد: همچنين اگر قرار باشد مبناي تعيين قيمت پايه 
و خوراك شركت هاي پتروشيمي ارز نيمايي باشد؛ اثر 
كاهش نرخ خوراك نيز در هزينه شركت هاي پتروشيمي 
با اهميت خواهد بود؛ چرا كه مهم ترين متغير اثرگذار بر 
بهاي تمام شده پتروشيمي ها، نرخ خوراك است و اين 
شرايط مي تواند منجر به افزايش سودآوري در برخي 
شركت هاي پتروشيمي شود )مشروط بر آنكه تصميم 
جديدي در خصوص نرخ ارز صادراتي اتخاذ نش��ود(، 
زيرا نرخ خوراك با دلار ٢٨٥٠٠ توماني تعيين مي شود؛ 
ولي برخي محصولات پتروشيمي قيمت رقابتي بالاتر 
از قيمت پايه خواهند داش��ت و بخشي از محصولات 
صنعت نيز، صادراتي اس��ت. وي اضافه كرد: در صورت 
پايدار بودن اين تصميم، روانكارها منتفع خواهند شد؛ 
چرا كه در اين صنعت حدود 90 درصد از بهاي تمام شده 
مربوط به نرخ خوراك است؛ اما امكان فروش محصول 
بر اس��اس قيمت رقابتي يا صادرات وجود دارد. علاوه 
بر اين برخي شركت هاي پتروشيمي كه خوراك بين 
مجتمعي دريافت مي كنند و محصول خود را به صورت 
رقابتي مي فروشند )مثل توليدكنندگان PP و PVC و 
پروپيلن(، پتانسيل بيشتري براي انتفاع از اين سياست 
را خواهند داشت. وي تصريح كرد: در مجموع اصرار براي 
سركوب قيمت ها در صنايع مختلف، به نفع بازار سرمايه 
نيست و عجيب اس��ت كه با وجود تجربيات شكست 
خورده قبلي، كماكان سياس��ت گذاران اصرار به تكرار 

اشتباهات خود دارند.

چرا بورس جا ماند؟
ف�رداي اقتصاد| محمدرض��ا پورابراهيمي، رييس 
كميسيون اقتصادي مجلس معتقد است كه معمولا بازار 
سرمايه با يك تاخير به روزرساني مي شود. او پيش بيني 
كرد كه به روزرس��اني مرتبط با اين حوزه به آرامي در 
حال حركت اس��ت و اين روزها بازار احتمالا به انتهاي 
روند تاخيري به روزرساني خود نزديك مي شود. رييس 
كميسيون اقتصاي مجلس روند افزايشي شاخص در 
هفته هاي پاياني س��ال 1401 و روزهاي ابتدايي سال 
1402 را مويد اين اظهارنظر خ��ود اعلام كرد و گفت: 
پيش بيني ما اين اس��ت كه بازار سرمايه به  تدريج و به 
تناسب صنايع مختلف از تغييرات نرخ ارز عبور خواهد 
كرد. صنايع صادراتي س��ريع تر و صنايع غيرصادراتي  
باسرعت كمتر و نهايتا قيمت سهام زيرمجموعه همه 
صنايع با تغييرات نرخ ارز، به روز خواهد شد. پيش بيني  
ما افزايش قيمت س��هام در امسال است. پورابراهيمي 
عوامل سه گانه اي را براي جا ماندن بورس از تورم نام برد 
و گفت: اتفاقات بسيار ناگواري كه در فاصله سال هاي 
97 تا 99 افتاد نخستين عامل جا ماندن بورس از تورم 
بود. نبود نظارت دولت و نبود اطلاع رساني به سهامداران 
به واس��طه افزايش بي رويه قيمت  سهام شركت هاي 
بورسي به كاهش شديد شاخص منجر شد و عملا اين 
كاهش شديد موجب بي اعتمادي مردم به بازار سرمايه 
كشور شد كه الان ما با اينكه مي گوييم سهام اين شركت 
واقعا مي ارزد و با اينكه مردم مي دانند كه ارزش س��هام 
بسياري از شركت ها ارزنده است ولي اعتماد نمي كنند 
كه واقعا پول بدهند و سهام بخرند. به گفته اين نماينده 
مجلس، يكي از دلايلي كه تغييرات نرخ ارز اثر خود را در 
بازار سرمايه نشان نداد اين  بود كه حجم قابل توجهي از 
سهامداران خرد به دليل نبود نظارت دولت و مسوولان 
ارشد موثر در حوزه بازار سرمايه وقت، تلخي افزايش و 
كاهش كاملا غيرمنطقي قيمت سهام يك شركت را 
در سال هاي اخير تجربه كردند كه باعث بي اعتمادي 
سهامداران ش��د. نتيجه بي توجهي به نامه نگاري هاي 
كميسيون اقتصادي با رييس جمهوري وقت و تذكرات 
متعدد و گوش��زد كردن پيامدهاي اين اتفاق در دولت 
قبل، وجود اين بي اعتمادي در بين آحاد مردم اس��ت؛ 
با آنكه قيمت س��هام با توجه به تغييرات نرخ ارز خيلي 
ارزنده شده اس��ت اما مردم بي اعتمادند و به بازار ورود 
نمي كنند. رييس كميسيون اقتصادي مجلس از تداوم 
سياست هاي دستوري در بازار سرمايه به عنوان سومين 
عامل جا ماندن بازار سرمايه از تورم نام برد و گفت: تداوم 
سياست هاي دستوري دولت در خصوص بازار سرمايه 

بسيار مهم است. 

»تعادل«بررسيميكند

نزول  ارزش دلاري بازار سرمايه

عرضه خودرو در بورس متوقف شد؟!
كشمكش هاي عرضه خودرو در بورس كالا در سال گذشته 
درحالي پايان يافت كه خيال مردم و س��هام داران از ادامه 
عرضه خودرو در بورس راحت شد. چراكه بعد از تمام فراز 
و فرودهاي عرضه خودرو در بورس كالا و موانعي كه ايجاد 
شد در نهايت تصميمي كه در جلسه شوراي عالي بورس 
گرفته شد از لزوم ادامه عرضه خودرو در بورس كالا حكايت 
داشت. ايسنا نوشت كه در واقع زمزمه هاي عرضه خودرو 
در بورس كالا از نيمه دوم سال 1400 به گوش مي رسيد 
تا اينكه در دومين ماه از سال 1401 اين موضوع به تحقق 
پيوست؛ هرچند در بازه زماني 10 ماهه، يعني از ارديبهشت 
تا اسفند سال گذشته انواع و اقسام خودروهاي محبوب و 
نامحبوب در بورس كالا عرضه شد اما آينده عرضه خودرو 
در بورس همواره در هاله اي از ابهام قرار داشت. دليل آن در 
ابتدا مخالفت هاي وزارت صمت و بعد دستورالعمل هاي 
مختلف ش��وراي رقابت بود كه نه تنها باعث مي ش��د در 
عرضه ها وقفه بيفتد، بلكه روي سهام خودرويي نيز تاثيرگذار 
بود و باعث ريزش اين س��هم ها و در نهايت باعث ريزش 
سهم هاي ديگر مي شد. در اين ميان اما شوراي عالي بورس 
همواره بر لزوم ادامه عرضه خودروها در بورس كالا تاكيد 
داشت و در آخرين جلسه خود نيز اين موضوع را نهايي كرد. 
اين اتفاق ها درحالي رخ داده است كه مجيد عشقي،  رييس 
سازمان بورس و اوراق بهادار در آخرين نشست خبري خود 
در سال گذشته صراحتا اعلام كرد كه هدف سازمان بورس 
از موافقت با عرضه خودرو در بورس كالا اين است كه حق 
سهامدار حفظ شود. عشقي با تاكيد بر اين نكته كه جاي 
خودرو در بورس نيست، به زيان خودروسازها اشاره كرد و 
گفت كه قيمت كارخانه محصولات خودروسازها اصلاح 
نش��ده بود و ادامه روند قبلي نتيج��ه اي جز از بين رفتن 
صنعت خودروسازي در پي نداشت. وي همچنين دليل 
اينكه سازمان بورس پيشنهاد داد خودرو در بورس پذيرش 
شود، اين بود كه خودروسازها از وضعيت زيان دهي خارج 
شوند. پس از همه اين ماجراها و زماني كه اعلام شد خودرو 
به بورس برگشت، ايران خودرو 25 بهمن ماه سال گذشته 
برنامه عرضه محصولات خود در بورس كالا را منتشر كرد 
اما تا پايان سال تعهدي نصفه  و نيمه به اين برنامه داشت و 
بسياري از خودروهايي كه وعده داده بود در بورس عرضه 
نشدند. از ابتداي سال جاري تاكنون هيچ خبري از عرضه 
خودرو در بورس كالا به گوش نرس��يده است. در چنين 
شرايطي، اسماعيل شجاعي، سخنگوي شوراي رقابت اعلام 
كرد: عرضه خودرو در بورس كالا متوقف شده و اين توقف 
قطعي است. عرضه خودرو در بورس كالا به مجوز شوراي 
رقابت نياز داش��ت و از آنجاكه مجوز اخذ نشده بود، اين 

تصميم از نظر شوراي رقابت غيرقانوني بود. وي افزود: در 
اين باره ديگر بحثي وجود ندارد چراكه همه متوجه شده اند 
كه فروش خودرو در ب��ورس كالا به زيان مصرف كننده 
اس��ت و تنها آورده اي براي دولت داش��ت. البته در ادامه 
مي توانست به نفع خودروساز باشد اما موضوع مهم زياني 
بود كه مصرف كننده وارد مي كرد. سخنگوي شوراي رقابت 
با بيان اينكه اساس��ا در هيچ كجاي دنيا خودرو در بورس 
كالا به ش��كل مزايده اي به فروش نمي رود، اظهار داشت: 
عرضه خودرو در بورس تصميم موقت و اشتباهي بود كه از 
ابتدا شوراي رقابت مخالفت خود را با اين ساز و كار عرضه و 
فروش خودرو در بورس اعلام كرد و محكم هم روي دلايل 
مخالفت خود با اين موضوع ايستاد، ديگر عرضه خودرو 
بورس از دستور كار خارج شد و منتفي بودن آن قطعي و 
نهايي است. وي تاكيد كرد: كشف قيمت خودرو در بورس 
كالا به صورت تهاجمي به زيان مصرف كننده بود چراكه 
به طور محدود چند دستگاه خودرو عرضه مي شد و تقاضا 
هم بسيار بود و عملا هر كسي كه قيمت بالاتري را اعلام 
كرد خودرو را خريداري مي كرد و اين فرايند در نهايت به 
ضرر مصرف  كننده بود و تعادل بازار را بهم مي زد. شجاعي 
درباره اظهارات رييس بورس مبني بر حق شكايت بورس از 
شوراي رقابت به دليل زيان سهامداران خودرو گفت: بورس 
مي تواند نسبت به شكايت از شوراي رقابت اقدام كند اما تا 
به امروز اين اتفاق نيفتاده است چراكه اساسا تصميم عرضه 
خودرو در بورس خلاف قانون بود و شورا هم از همان ابتدا 
اعلام كرد كه خودرو يك كالاي كاملا انحصاري اس��ت و 
شوراي رقابت مي تواند در اين باره تصميم بگيرد. بورس 

و وزارت صمت حق تصميم گيري درباره عرضه خودرو به 
اين شكل را نداشت و آنها تصميم غيرقانوني گرفته بودند. 
سخنگوي شوراي رقابت در حالي اين ادعا را مطرح كرده 
است كه سازمان بورس به عنوان متولي بازار سرمايه داراي 
اختيارات زيادي درباره ناشران فعال در اين بازار است؛ به 
اين ترتيب سازمان بورس مي تواند نسبت به عدم عرضه 
محصولات خودروسازان- به عنوان ناشر- در بورس كالا 
و فروش انحص��اري آن در بازار و در همين حال تخطي از 
اصول كشف قيمت بر اساس مكانيزم بازار، اقدام قانوني انجام 
دهد. همچنين سپهر دادجوي توكلي، مدير روابط عمومي 
ش��وراي رقابت با بيان اينكه درمورد موضوعات مختلف 
بايد بررسي ش��ود كه حدود اختيار شوراي رقابت چقدر 
اس��ت، عنوان كرد: حدود اختيار شوراي رقابت به حدي 
نيست كه تعيين كند كدام كالا در كدام بازار عرضه شود 
اما درمورد خودرو موضوع مهم اين است كه شوراي رقابت 
دستورالعمل تنظيم بازار خودروي سواري را تدوين كرده 
است كه در اين دستورالعمل جايي براي عرضه خودرو در 
بورس ديده نشده است. شوراي رقابت سياست گذار صنعت 
خودرو نيست و فقط به تعيين دستورالعمل قيمت گذاري 
خودرو وارد ش��ده اس��ت. از اين دس��تورالعمل مي توان 
تفسيرهاي متفاوتي ارايه كرد. با چنين اظهارنظرهايي به 
نظر مي رسد ماجراي عرضه خودرو در بورس كالا دوباره به 
پله اول عقبگرد كرده و در سكوت متوقف شده است. البته 
پيگيري هاي ايسنا درمورد عرضه خودرو در بورس كالا 
از بورس كالا و همچنين وزارت صمت تاكنون بي نتيجه 

مانده است.

   بازدهي بورس كالا
بازار گواهي سپرده كالايي بورس كالاي ايران در سومين 
هفته بهار 1402 ميزبان معامله بيش از 12.6 ميليون ورقه 
بهادار مبتني بر كالا به ارزش نزديك 528 ميليارد تومان 
بود. س��يمان از لحاظ حجم و سكه امامي )تمام( به لحاظ 
ارزش معاملات برتر از س��اير دارايي ها، در مقام نخس��ت 
ايس��تاد و دارايي جديد اين بازار يعني ش��مش طلا نيز با 
معامله 64 هزار و 583 گواهي، آمار قابل قبولي را به ثبت 
رساند. 12 ميليون و 644 هزار و 183 ورقه بهادار مبتني بر 
كالا به ارزش بيش از 527 ميليارد و 973 ميليون تومان در 
بازار گواهي سپرده كالايي در بورس كالا در هفته گذشته 
معامله شد. ارزش معاملات مربوط به 11 فروردين 1402 
نيز نزديك 619 ميليارد تومان براي 15 ميليون و 514 هزار 
و 502 ورقه بهادار مبتني بر كالا بود. در جريان معاملات 
هفته گذشته، 2 ميليون و 788 هزار و 814 اوراق گواهي 
سپرده سكه طلا )تمام سكه( در حالي منعقد شد كه اين 
دارايي پايه ارزش بيش از 284 ميليارد و 183 ميليون تومان 
را ثبت كرد. اوراق مبتني بر تمام سكه طلا با كسب سهم 54 
درصدي در ارزش معاملات در جايگاه نخست ايستاد. سكه 
طلا )تمام سكه( سهم 7 درصدي در حجم معاملات داشت و 
به صورت مشترك جايگاه سوم را در حجم كل بازار گواهي 
سپرده كالايي پس از سيمان و زعفران از آن خود كرد. در 
هفته منتهي به 18 فروردين 1402 بيش از 2 ميليون و 788 
هزار و 814 گواهي سپرده زعفران نيز به ارزش بيش از 115 
ميليارد و 774 ميليون تومان منعقد شد كه اين دارايي پايه، 
با سهم 22 درصدي در حجم و ارزش جايگاه دوم را در دو 
آيتم به خود اختصاص داد. در هفته اي كه گذشت معامله 
9 هزار و 487 گواهي س��پرده برنج به ارزش بيش از 746 
ميليون تومان در بازار مالي بورس كالاي ايران نيز به ثبت 
رس��يد. همچنين 457 گواهي سپرده زيره سبز به ارزش 
بيش از 92 ميليون تومان منعقد شدتا پايان سال گذشته 
همچنين شاهد اضافه شدن دارايي جديد و جذاب ديگر به 
بازار گواهي سپرده كالايي بورس كالا بوديم؛ به گونه اي كه 
در تا پايان سال گذشته، 146 هزار و 259 گواهي به ارزش 
نزديك 43 ميليارد و 832 ميليون تومان منعقد شد. در هفته 
قبل با وجود تعطيلات دو روز نخست، شاهد رشد معاملات 
اين دارايي بوديم؛ به گونه اي ك��ه 64 هزار و 583 گواهي 
سپرده شمش طلا به ارزش 22 ميليارد تومان منعقد شد. 
اين دارايي كه تازه به سبد دارايي هاي گواهي سپرده بورس 
كالا افزوده شده، توانسته با گذشت تنها چند هفته جايگاه 
خود را به دست آورد و مقام چهارم را به لحاظ ارزش بعد از 

تمام سكه، زعفران و شيشه از آن خود كند.



گروه راه و شهرسازي |
در شرايطي كه طي سه ماهه اخير، مراجع آماري رسمي 
با عدم انتش��ار گزارش تحولات آماري بازار مس��كن، 
تغييرات قيمت��ي و ميزان معاملات ملك��ي در تهران 
و شهرس��تان ها را در هال��ه اي از ابهام قرار داده اس��ت، 
دولت در سال جاري تصميم گرفته است با تعبيه يك 
مكانيسم تنبيهي مردم اعم از مالكان و مستاجران را به 
خوداظهاري وضعيت ملكي خود ترغيب كند تا بلكه به 
گفته مسوولان دولتي خانه هاي خالي شناسايي شده و 

بازار مسكن سامان يابد.
طي چند ساله اخير دولت هاي مختلف موفق به راه اندازي 
سامانه املاك و اسكان نشده اند، سامانه اي كه در صورت 
تحقق و شكل گيري مي تواند همه معاملات ملكي را ثبت 
و رصد كند. مهم ترين دستاورد اين سامانه، شناسايي 
خانه هاي خالي و تسهيل ماليات ستاني از آنها خواهد 
بود. خوداظهاري وضعيت ملكي مالكان و مس��تاجران 
يكي از تلاش هاي ناكام دولت ها در راه اندازي س��امانه 
يادشده بوده است. در اين حال، قانون براي جلوگيري 
از ثبت خوداظهاري اش��تباه يا عدم خوداظهاري س��ه 
ضمانت در نظر گرفته است كه به نظر مي رسد، دولت از 
سال جاري مصمم به اجراي اين قانون است. بر اساس 
قانون، بايد تمامي خدمات عمومي دستگاه ها با استعلام 
از س��امانه املاك و اس��كان انجام گيرد، اشخاصي كه 
خوداظهاري نكردند تعرفه برق واحد مس��كوني آنها با 
بالاترين پلكان قيمتي محاسبه و ملك مذكور به عنوان 
خانه خالي محسوب و ماليات اخذ شود؛ از اين رو، از مردم 
درخواست مي شود تا هر چه سريع تر به سامانه املاك و 
اسكان به نشاني )amlak.mrud.ir( مراجعه و براي 

خوداظهاري اقدام كنند.

   جست وجوي ريشه بحران مسكن 
در سوداگري

بازار مس��كن در چند س��ال گذش��ته متلاط��م بود و 
كارشناس��ان يكي از دلايل نوس��انات زي��اد در بازار را 
س��وداگري در معاملات و تعيين كميسيون ها از سوي 
بنگاه ها و مش��اوران املاك بدون آنك��ه نظارتي بر آنها 
صورت بگيرد، عنوان مي كنند كه قرار است با راه اندازي 
سامانه جديد، كد رهگيري معاملات مسكن از امسال 
اجباري شود. اگر چه سوداگري »علت« بحران مسكن 
و جهش قيمت آن طي س��ال هاي اخير نيست و خود 
نيز »قرباني و معلول« شرايط حاكم بر وضعيت اقتصاد 
كلان كشور است، اما شفاف شدن معاملات ملكي نيز نه 
تنها امر مضمومي نيست كه مي تواند برخي از مشكلات 
درون اين بازار را تا حدي سامان دهد. طبيعي است كه 
با فرض راه اندازي كامل سامانه املاك و اسكان و اجراي 
دقي��ق قانون مربوطه، بحران مس��كن و جهش قيمت 
آن حل و فصل نخواهد ش��د، بلكه تا حدي مانع از بروز 
برخي سفته بازي ها و ناهنجاري ها خواهد شد، چه آنكه 
سودهاي بادآورده ناش��ي از تورم اقتصاد ايران، همواره 
عامل خلاقيت و ابتكار سفته بازان ملكي بوده و تا زماني 
كه شرايط تورمي به شرايط ثبات اقتصادي تبديل نشود، 

نيز خواهد بود.
آنگونه كه ايرنا گزارش كرده اس��ت، در كنار س��اخت 
مسكن در قالب طرح نهضت ملي مسكن، دولت با ارايه 
راهكارهاي��ي از جمله راه اندازي س��امانه كد رهگيري 
معاملات مسكن، براي شناسايي واحدهاي خالي از يك 

سو و از سوي ديگر ثبت اطلاعات مرتبط با ميزان خريد 
و فروش و نرخ اجاره بها گام برداشته است.

در واقع دولت با راه اندازي اين س��امانه به دنبال كاهش 
س��وداگري در حوزه مسكن اس��ت، اين در حالي است 
كه سامانه املاك و اسكان در سال ۹۸ رونمايي شد، اما 
اتكاي آن بر خوداظهاري بود و به همين دليل نقص در 
شناسايي خانه هاي خالي همچنان در آن وجود داشت.

تاكيد رييس جمهور بر راه اندازي اين سامانه و فعاليت 
دقيق آن موجب ش��د تا در روزهاي پاياني سال ۱۴۰۱ 
وزارت راه و شهرس��ازي از راه اندازي سامانه جديد كد 
رهگيري معاملات مسكن از اوايل سال ۱۴۰2 و اجباري 

شدن كد رهگيري خبر داد.
فرشيد ايلاتي كارش��ناس حوزه مسكن در اين زمينه 
مي گويد: با اجرايي ش��دن اين سامانه حق كميسيون 
مش��اوران املاك به صورت سيس��تمي تعيين و نقش 
بنگاه هاي املاك در افزايش قيمت مسكن نيز كاهش 

يافته و كنترل خواهد شد.
وي اضافه كرد: هم اكنون آيين نامه اي از س��وي وزارت 
راه و شهرسازي براي اجرايي شدن سامانه كد رهگيري 
معاملات مسكن در دست تدوين است كه شروع آن با 
قراردادهاي اجاره مسكن بوده و بعدها به خريدوفروش 

ملك نيز توسعه داده مي شود.
ايلاتي گفت: در اين س��امانه پيش بيني ش��ده كه حق 
كميسيون مشاوران املاك به صورت سيستمي تعيين 
و اعلام و بدين طريق ديگر مشاوران املاك نمي توانند 

هر نرخي را كه بخواهند را اعلام كنند.
به گزارش »تع��ادل« نمايندگان مجلس طرح كنترل 
اجاره بها را در دس��ت بررس��ي و تدوين دارند. در طرح 
نمايندگان مجلس نيز رويك��رد حذف يا كاهش نقش 
مشاوران املاك از معاملات ملكي و قيمت مسكن دنبال 
شده اس��ت. نمايندگان در اين طرح پيشنهاد كرده اند، 

معاملات ملكي در سكوي معاملات املاك و توسط مالك 
و مستاجر بدون حضور و مشاركت مشاوران املاك، به 

صورت برخط ثبت شود.
در همي��ن حال، ايلات��ي اضافه كرد: از س��وي ديگر با 
راه اندازي اين س��امانه كه از اوايل س��ال آينده اجرايي 
خواهد شد، قيمت ها به صورت منطقه اي و ثابت مسكن 
اعلام مي ش��ود؛ اينك��ه هر منطق��ه داراي چه قيمتي 
بوده و كميس��يون ها آنها نيز مشخص است. وزارت راه 
و شهرس��ازي به دنبال تعيين و مش��خص كردن اين 

آيين نامه است.
ايلاتي گف��ت: با منطقه اي اعلام ش��دن قيمت ها، نرخ 
كميسيون مشاوران املاك و دستمزدها و وصل شدن به 
سامانه كد رهگيري، سيستم به صورت خودكار مي تواند 

اقدام به تعيين نرخ كميسيون كند.
كارشناس حوزه مسكن با اش��اره به اجباري شدن كد 
رهگيري از س��ال آينده، خاطرنشان كرد: بر اين اساس 
خانه هاي فاقد كد رهگي��ري به عنوان خانه هاي خالي 
شناسايي ش��ده و ديگر مالك و مستاجر نمي توانند به 
صورت توافق��ي اقدام به معامله كنن��د، چراكه در اين 
صورت براي فرد ساكن و مالك جرايمي در نظر گرفته 
خواهد شد؛ همچنين در تغييرات جديد مالك و مستاجر 
مي توانند بدون مراجعه به مشاور املاك، اطلاعات معامله 

خود را در سامانه ثبت و كد رهگيري را دريافت كنند.
وي گف��ت: تغييرات جديد در س��امانه ك��د رهگيري 
معاملات مس��كن از يك س��و و اجباري شدن دريافت 
كد رهگيري براي تمام معاملات از سوي ديگر موجب 
مي شود تا اينگونه اقدامات كه درنهايت سبب بالا رفتن 

قيمت مسكن خواهد شد به حداقل برسند
اين اقدام دولت در حالي روند اجرايي ش��دن آن شتاب 
بيشتري به خود گرفته كه به عقيده كارشناسان مي تواند 
نقش زيادي در ساماندهي بازار مسكن و ساماندهي به اين 

بخش را داشته باشد.

   3 ضمانت خوداظهاري ملكي
ابوالفضل نوروزي سرپرست دفتر اقتصاد مسكن وزارت 
راه و شهرس��ازي در خصوص لزوم خوداظهاري مردم و 
تكميل اطلاعات مالكيت و سكونت اشخاص نيز گفت: 
تكميل س��امانه املاك و اس��كان مزاياي بسياري در 
برنامه ريزي بازار مسكن، سهولت در امور عموم مردم و 
جلوگيري از كلاهبرداري دارد كه بايد در اسرع زمان به 
بهره برداري برسد. نوروزي ادامه داد: وقتي توافقي اقدام 
به معامله كنند، چراكه در اين صورت براي فرد ساكن و 
مالك جرايمي در نظر گرفته خواهد شد؛ همچنين در 
تغييرات جديد، مالك و مستاجر مي توانند بدون مراجعه 
به مشاور املاك، اطلاعات معامله خود را در سامانه ثبت 

و كد رهگيري را دريافت كنند. 
وي بيان كرد: قانون براي جلوگيري از ثبت خوداظهاري 
اش��تباه يا عدم خوداظهاري سه ضمانت در نظر گرفته 
اس��ت. بدين ترتيب كه بايد تمام��ي خدمات عمومي 
دستگاه ها با استعلام از س��امانه املاك و اسكان انجام 
گيرد، اشخاصي كه خوداظهاري نكردند تعرفه برق واحد 
مسكوني آنها با بالاترين پلكان قيمتي محاسبه و ملك 
مذكور به عنوان خانه خالي محسوب و ماليات اخذ شود؛ 
از اين رو، از مردم درخواست مي شود تا هر چه سريع تر به 
 )amlak.mrud.ir( سامانه املاك و اسكان به نشاني

مراجعه و براي خوداظهاري اقدام كنند.
به گ��زارش ايرنا، به نظر مي رس��د كه امس��ال در كنار 
راهكارهاي اساسي دولت از جمله نهضت ملي مسكن 
براي حل مشكل مردم در اين بخش ديگر فعاليت ها از 
جمله راه اندازي اين س��امانه مي تواند نقش اساسي در 
جلوگيري از تضييع حقوق مردم و به آرامش رس��يدن 

بازار در حوزه مسكن داشته باشد.
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ايراد فرمانداري تهران به نرخ 
كرايه حمل و نقل عمومي

عضو شوراي شهر تهران در مورد سرانجام مصوبه تعيين 
نرخ كرايه وسايل حمل ونقل عمومي كه به فرمانداري 
ارسال شده اس��ت، اظهاركرد: فرمانداري در مورد نرخ 
كرايه هاي وس��ايل حمل ونقل عمومي كه از س��وي 
شوراي شهر تصويب ش��ده، ايراداتي گرفته است، اما 
ايرادات خيلي جدي نيست و جزئي است و با مسوولان 
شهرداري در مورد اخذ تصميمات لازم براي پاسخگويي 
به ايرادات فرمانداري جلسه برگزار خواهد شد. جعفر 
تشكري هاشمي، رييس كميسيون عمران و حمل و نقل 
شوراي شهر تهران نسبت به افزايش نرخ كرايه تاكسي 
از س��وي برخي رانندگان واكنش نشان داد و گفت: هر 
فردي كه مبالغ كرايه را زودتر از اول ارديبهشت ماه تغيير 
دهد، تخلف كرده است. تشكري هاشمي در گفت وگو با 
ايسنا، درباره تخلف برخي از رانندگان تاكسي در اخذ 
سقف كرايه تعيين شده براي سال ۱۴۰2 گفت: در متن 
مصوبه شوراي ش��هر تاكيد شده است كه افزايش نرخ 
كرايه وسايل حمل و نقل عمومي اعم از مترو، تاكسي و 
اتوبوس از اول ارديبهشت ماه مجاز خواهد بود و هر فردي 
كه مبالغ كرايه را زودتر از اول ارديبهشت ماه تغيير دهد، 
تخلف كرده است. وي با بيان اينكه سازمان تاكسيراني 
مسوول رس��يدگي به اين تخلف است، افزود: سازمان 
تاكس��يراني بايد در پي دريافت گزارش هاي مردمي و 
همچنين كه بازديدهايي از سطح شهر و ميداني صورت 
گرفته است، با تخلفات برخورد كند؛ چراكه نرخ جديد 
از اول ارديبهش��ت ماه و بعد از رفع ايرادات فرمانداري 
قابل اجرا است. تشكري هاشمي در پاسخ به اينكه تعداد 
مسافران تاكسي سه نفر بايد باشد يا چهار نفر؟ تصريح 
كرد: در مصوبه سال ۱۴۰2 هيچ توضيحي در مورد تعداد 
مسافران تاكس��ي داده نشده است كه سه نفر باشند يا 
چهار نفر و با توجه به اينكه شرايط كرونايي فروكش كرده 
است، نرخ كرايه تاكسي ها با همان ظرفيت استاندارد 
خود كه سه نفر در صندلي عقب و يك نفر در صندلي 

جلو قرار مي گيرند، تعريف شده است.

يك پنجم كاركنان شهرداري 
زن هستند

مجيد باقري، معاون برنامه ريزي، توس��عه س��رمايه 
انساني و امور شوراي شهرداري تهران با اشاره به چند 
ويژگي كاركنان ش��هرداري تهران از جمله پركاري 
اظهار كرد: كاركنان شهرداري تهران پركار و پرتلاش 
هستند و نسبت به شهرداري تعصب دارند، ميانگين 
سني خانواده شهرداري ۴۳ سال است و ۶۵ درصد از 
خانواده شهرداري تهران داراي تحصيلات دانشگاهي و 
۸۱ درصد از كاركنان متاهل هستند. حدود 2۰ درصد 

از كاركنان شهرداري را بانوان تشكيل مي دهند. 
به گزارش ايلن��ا، وي با تاكيد بر اينك��ه مديران بايد 
مهارت هاي ارتباط��ي با كاركن��ان را افزايش دهند، 
تصريح ك��رد: بايد نهضت گفت وگو ب��ا كاركنان آغاز 
شود. امس��ال نظام ارزيابي عملكرد سازمان و افراد را 
مبتني بر شاخص هاي تحولي انجام مي دهيم. يكي از 
مشكلات سازمان هاي بزرگ حافظه سازماني است، 
يعني عادت به انجام رفتاري كه از قبل داشتند. امسال 
به دنبال همسوسازي اهداف فردي و سازماني هستيم.

افزايش ۱۰۰ درصدي بودجه 
شوراي عالي استان ها 

رييس ش��وراي عالي استان ها از رش��د ۱۰۰ درصدي 
بودجه اين نهاد در س��ال جاري نسبت به سال گذشته 
خبر داد. به گزارش تسنيم، پرويز سروري در پانزدهمين 
اجلاس عمومي شوراي عالي استان ها كه به دليل تقارن 
با ماه مبارك رمضان به صورت برخط برگزار شد، اظهار 
كرد: اميدواريم در س��ال جديد شاهد تحول بزرگي در 
نظام شورايي كشور باشيم، اقداماتي كه در سال گذشته 
انجام گرفت را تكميل كنيم. س��ال گذشته، تعامل با 
قواي سه گانه و نهادها و دستگاه ها به اوج رسيد و در سال 
جديد بايد كشت سال گذشته را برداشت كنيم. سروري 
با بيان اينكه افق روشني براي توسعه و ارتقاي جايگاه 
نظام شورايي كشور در پيش داريم، افزود: هر مقدار در 
زمينه بسط و گسترش جايگاه شوراها در كشور حركت 
كنيم، تجلي جمهوريت نظام بيشتر محقق مي شود و 
آن چه در قانون در مورد شوراها پيش بيني شده است، 
بايد محقق شود. براي ارتقاي جايگاه شوراها و شوراي 
عالي استان ها، راه طولاني طي كرديم و راه طولاني در 
پيش داريم كه همه بايد كمك كنيم تا اقدامات مهمي 
كه تا امروز انجام شده را ادامه دهيم. سروري با اشاره به 
نهم ارديبهشت، روز ملي ش��وراها ادامه داد: همه بايد 
تلاش كنيم تا روز و هفته نكوداشت شوراها را به شكل 
باش��كوهي برگزار كنيم و در اين راستا دستورالعمل 
چگونگي برگزاري اين هفته را به همه شوراها و شوراي 
اس��لامي استان ها ارس��ال كرده ايم و تلاش داريم اين 
هفته را مملو از اقدامات موثر براي معرفي شوراها داشته 
باشيم. وي با بيان اينكه سال جديد را با چند خبر خوب 
شروع كرديم، اظهار كرد: بودجه سال جديد شوراي عالي 
استان ها در ابتدا و از سوي دولت ۵۰ ميليارد تومان در 
نظر گرفته شده بود كه نسبت به سال گذشته، ۹ ميليارد 
تومان هم كمتر بود اما در يك اقدام بي نظير و با تلاش 
مجموعه همكاران و نظر مس��اعد نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي و اعضاي كميس��يون تلفيق، بودجه 
امسال شوراي عالي استان ها، ۱۰۰ درصد افزايش پيدا 
كرد و در واقع ما در صدر جدول افزايش بودجه در كشور 
قرار گرفتيم و اين در حالي بود كه هيچ مجموعه اي بيش 
از ۴۵ درصد افزايش بودجه را ش��اهد نبود. او با اشاره از 
مشاركت شوراي عالي استان ها در تدوين برنامه هفتم 
توسعه گفت: كارگروهي با مشاركت كارشناسان مبرز در 
اين زمينه تشكيل شد و برنامه پيشنهادي ما به وزارت 
كشور ارسال ش��د و اين وزارتخانه نيز با تأييد بي كم و 
كاست آن، اين برنامه را به عنوان برنامه مشترك شوراي 
عالي استان ها و وزارت كشور به دولت ارسال كرد و در 
واقع نقش شوراي عالي استان ها در تدوين برنامه هاي 

توسعه به رسميت شناخته شد.

2 عامل تصادفات مرگبار از نظر 
كميسيون عمران مجلس

محمدرضا رضايي كوچي، رييس كميس��يون عمران 
مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: پايين بودن كيفيت 
خودروهاي توليد داخل و از طرف ديگر وضعيت نامناسب 
جاده ه��ا در بالا ب��ودن آمار مرگ و مي��ر در تصادفات 
جاده اي به ويژه در ايام تعطيلات نق��ش ويژه اي دارد. 
رضايي كوچي در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به علت بالا 
بودن آمار تلفات در تصادفات ج��اده اي به ويژه در ايام 
تعطيلات نوروز، بيان كرد: حدود ۹۰۰ نقطه حادثه خيز 
در سطح كشور شناسايي ش��ده است و با برنامه ريزي 
در تلاش هستيم تا اين نقاط ايمن شوند. در عين حال 
نقاط جديد حادثه خيز نيز شناسايي مي شود. جاده هاي 
ما اكنون كشش تردد حجم بالاي خودرو را ندارد. لازم 
است جاده ها و راه هاي جديدي احداث شود. وي اظهار 
كرد: وضعيت جاده هاي كشور مناسب نيست. سرجمع 
2۰ هزاد ميليارد تومان به وزارت راه و شهرسازي داده 
مي ش��ود كه حتي براي نگهداري راه هاي موجود نيز 
كم اس��ت. ما بيش از 22۰ هزار كيلومت��ر جاده داريم 
كه حداقل حدود ۳۰ هزار ميلي��ارد تومان منابع براي 
نگهداري آنها لازم است. او تصريح كرد: در حالي كه ما 
منابع 2۰ هزار ميلي��ارد توماني به وزارت راه تخصيص 
مي دهيم و انتظار داريم كه ب��راي ما راه هاي جديدي 
نيز بسازند متاسفانه ما منابع مالي كافي نداشته و همه 
بار جاده ها نيز بر عهده دولت است . دولت خودش بايد 
جاده بسازد و خودش از آن نگهداري كند. امروز وضعيت 
آسفالت جاده ها و زير سازي جاده ها خوب نيست و به 
پيمانكاران نيز پول خوبي داده نمي شود. وي تاكيد كرد: 
از طرف ديگر كيفيت خودروها پايين است. اگر جاده اي 
خراب بود يا به هر دليلي ماشيني منحرف شد، نبايد اين 
تصادف منجر به فوت سرنش��ينان آن شود. اين نشان 
مي دهد كه كيفيت خودروهاي توليدي پايين اس��ت. 
متاسفانه ساخت خودرو در كشور ما انحصاري شده و دو 
شركت هر خودرويي كه مي خواهند ساخته و مردم نيز 
محكوم هستند از آنها استفاده كنند. وي افزود: پايين 
بودن كيفيت خودروها و وضعيت جاده ها در بالا بود آمار 
مرگ و مير در تصادفات جاده اي نقش ويژه اي دارد. بحث 
آموزش رانندگي و جريمه هاي بازدارنده براي رعايت 
قوانين رانندگي نيز مي توان در كاهش آمار تصادفات 
موثر واقع شود. اما موضوع اصلي بحث كيفيت خودرو و 

وضعيت جاده ها است.

افزايش ناوگان هوايي
 به ۱78 فروند

رييس سازمان هواپيمايي كشوري گفت: پيش از نوروز، 
تعداد قابل توجهي از هواپيمايي كه زمين گير ش��ده  
بودند از شركت هاي مختلف به ناوگان هوايي برگشتند 
و اكنون ناوگان هوايي به ۱۷۸ فروند عملياتي رسيده 
است. محمد محمدي بخش در گفت وگو با ايسنا درباره 
ناوگان هواي��ي فعال نوروزي توضي��ح داد: تعداد قابل 
توجهي از ناوگان هوايي مسووليت حمل ونقل هوايي 
نوروز را بر عهده داش��تند؛ دو ميلي��ون و ۸۰۰ هزار نفر 
در بازه زماني 2۴ اسفند ۱۴۰۱ تا ۱۵ فروردين ۱۴۰2 
جابه جا شدند و ناوگان هوايي مسووليت انجام 2۳ هزار 
پرواز داخلي و خارجي را بر عهده داشت. وي ادامه داد: 
پيش از نوروز، تعداد زيادي هواپيمايي كه زمينگير شده  
بودند از شركت هاي مختلف به ناوگان هوايي برگشتند 
و تعداد قابل توجهي از هواپيماها عملياتي شده و به ۱۷۸ 
فروند عملياتي رسيد كه در بازه نوروزي هم تعداد زيادي 
از آنها عمليات پروازي را بر عهده داشتند. معاون وزير 
راه و شهرسازي درباره روند به چرخه پروازي برگشتن 
هواپيماها توضي��ح داد: پيش از تعطي��لات نوروزي، 
دوره هاي چك س��نگين هواپيماس��ت و بخش فني 
ايرلاين ها تلاش كردند هواپيماها را به نوروزي برسانند 

و اين اتفاق هم افتاد.

 2 استان ركورد دار سفرهاي 
جاده اي نوروزي

بر اساس اطلاعات دريافتي از سامانه هاي هوشمند در 
نوروز امسال بيشتر سفرها از استان هاي تهران و البرز با 
2۶ درصد س��هم انجام گرفته است. به گزارش ايرنا، بر 
اساس اطلاعات دريافتي از سامانه هاي هوشمند از زمان 
اجراي طرح سفرهاي نوروزي از 2۴ اسفند ۱۴۰۱ تا ۱۵ 
فروردين به مدت 2۱ روز در مجموع ۴۵ ميليون و ۸۳۳ 
هزار و ۸۴۹ تردد بين استاني ثبت شده است كه نسبت 
به مدت مشابه نوروز ۱۴۰۱، دو درصد و نسبت به مدت 
مشابه نوروز ۱۴۰۰، بيش از ۵۱ درصد افزايش داشته 
است. بر اساس اطلاعات دريافتي از سامانه هاي هوشمند 
بيشترين تردد بين استاني در روز 2۹ اسفند با تردد بيش 
از دو ميليون و ۴۵۰ هزار تردد ثبت شده كه بيشتر سفرها 
از استان هاي تهران و البرز با 2۶ درصد سهم بوده است 
و سهم استان هاي اصفهان، اس��تان فارس و خراسان 
رضوي به ترتيب با ۷، ۵ و ۴.۷ درصد است. اين گزارش 
مي افزايد همچنين با بررسي سفرهاي وسايل نقليه به 
مبدأ استان هاي تهران و البرز، اين وسايل نقليه بيشتر 
اس��تان هاي مازندران، گيلان، مركزي، قم و خراسان 
رضوي را به عنوان مقصد س��فر انتخاب كرده اند كه در 
اين ميان استان هاي مازندران و گيلان به ترتيب با ۱۱ 

و ۸.۸ درصد، بيشترين سهم از پذيرش سفر را داشتند.
بيشترين تردد بين استاني نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته در استان هاي سيس��تان و بلوچستان، ايلام، 
خوزستان، كرمان و گلستان ثبت شده و استان  خراسان 

جنوبي بيشترين كاهش تردد بين استاني را داشت.

خوداظهاريدرسامانهاملاكواسكانچگونهراستيآزماييميشود؟

ايرانازطريقراهآهنشلمچه-بصرهبهاردنوسوريهمتصلميشود

خيز دولت براي شفاف سازي معاملات ملكي

توافق حمل و نقلي ايران و عراق
گروه راه و شهرسازي|

سرانجام پس از ۴۰ س��ال دولت عراق تصميم گرفت 
راه آهن ش��لمچه- بصره را با كم��ك و همكاري ايران 
تكميل كند تا به اين ترتيب، دسترس��ي ريلي ايران به 
عراق، اردن و سوريه تسهيل شود. آنگونه كه وزير راه و 
شهرسازي خبرداده است، اين خط آهن و پل متحرك 
»شط العرب« قرار اس��ت ظرف مدت ۱۸ماهه ساخته 

شود.
مهرداد بذرپاش پ��س از ديدار با وزير حمل ونقل عراق 
اظهار كرد: با توجه به اينكه اين منطقه از ش��لمچه و از 
ابتداي خاك عراق در زمان جنگ مين گذاري شده بود، 
در توافق با وزير حمل ونقل عراق مقرر شد در كوتاه ترين 
زمان زمين تحويل دولت ايران ش��ود تا با اولويت بعداز 
ماه مبارك رمضان عمليات مين روبي توسط جمهوري 

اسلامي ايران انجام شود.
وي ادامه داد: در مسير ريلي ۳2كيلومتري كه توسط 
عراق ساخته مي شود، رود ش��ط العرب وجود دارد كه 
مقرر ش��د ايران احداث پل متحرك را روي رود انجام 

دهد.
وزي��ر راه و شهرس��ازي با يادآوري اينكه س��اخت اين 
پل به ش��كل موازي همراه با احداث مس��ير ريلي آغاز 
مي شود، گفت: مقرر ش��د زمين هاي موردنياز اطراف 
رودخانه ش��ط العرب براي احداث پل در اختيار ايران 
 قرار گيرد و طرف عراقي متعهد ش��د اي��ن امر هرچه 

سريع تر انجام شود.
بذرپاش از س��اخت خط آهن ش��لمچه � بص��ره و پل 
متحرك طي ۱۸ م��اه خبر داد و با بي��ان اينكه اگر در 
حين انجام كار قدري زمان طولاني تر شود توافق لازم 
بين دو كشور انجام خواهد شد، اضافه كرد: ايران و عراق 
همچنين توافق كردند نقشه جامع همكاري حمل ونقلي 
در بخش هاي مختلف ريلي، جاده اي، دريايي تنظيم 
ش��ود تا كارهاي مشترك بين دو كش��ور طبق نقشه 

جامع انجام شود.
به گفت��ه وي، لايروب��ي كش��تي هاي مغروق و س��اير 

لايروبي هاي موردنياز از جمله توافقات ديگر اين نشست 
بين دو كشور ايران و عراق بود و مقرر شد اين موضوعات 

در كميته مشترك پيگيري شود.
وي موضوع ديگر مورد بحث در اين نشست را موضوع 
جاده اي و تكميل راه آهن و مسير جاده اي مرز خسروي 
به بغداد اعلام كرد و با اشاره به پيگيري موضوع ترانزيت 
كاميون هاي دو كش��ور از طريق وزارت اقتصاد، اظهار 
كرد: ايران با عراق چهار مرز مش��ترك مهران، چذابه، 
شلمچه و خسروي دارد كه هركدام از آنها اهميت خاص 
خود را دارد. برخي از اين مرزها، مرزهاي ترانزيتي ايران 
است. ازآن جايي كه موضوع ترانزيت مربوط به وزارت 
اقتصاد و ماليه عراق اس��ت، مقرر ش��د از طريق وزارت 
اقتصاد و امور دارايي موضوع ترانزيت كاميون هاي باري 

دنبال شود.

   دسترسي ريلي به اردن و سوريه
در همين حال، معاون حمل ونقل وزير راه و شهرسازي 
گفت: با راه اندازي خط ريلي شلمچه-بصره، ايران علاوه 
بر عراق به كش��ورهاي اردن، سوريه و ساير كشورهاي 

همسايه متصل مي شود.
به گزارش ايلنا، شهريار افندي زاده، معاون حمل ونقل 
وزير راه و شهرسازي در برنامه گفت وگوي ويژه خبري 
درباره توافقات انجام شده با عراق اظهار كرد: سال هاي 
زيادي است كه تلاش شده اتصال شبكه ريلي از شلمچه 
به بصره محقق شود و از اين طريق به كربلا متصل شويم.

وي افزود: اين طرح به طول ۳2 كيلومتر و داراي پل ۸۸۰ 
متري آسانسوري اس��ت و اگر اين شبكه ريلي متصل 
شود و تملك زمين در اختيار ايران قرار گيرد از طريق 
آن به كشور اردن، س��وريه و ساير كشورهاي همسايه 

متصل مي شويم.
معاون حمل ونقل وزير راه و شهرس��ازي گفت: در دراز 
مدت با تكميل شبكه ها اتصال ها فراهم مي شود و حجم 
بالايي از زائران مي توانند از اين خط ريلي استفاده كنند، 
از سوي ديگر ۴۰ سال است اين پروژه به درازا كشيد ولي 

اين بار جدي تر مطرح اس��ت. افندي زاده درباره تأمين 
هزينه ساخت اين خط ريلي توضيح داد: ساخت پل بر 
عهده ايران و س��اير مسيرها بر عهده عراق يا به صورت 
مشترك است. همچنين مين روبي هم بر عهده ايران 
خواهد بود. معاون حمل ونقل وزير راه و شهرسازي به 
انجام توافق جامع همكاري حمل و نقلي در بخش هاي 
مختلف ريلي، جاده اي، دريايي با دولت عراق اشاره كرد 
و گفت: قرار است يك طرح جامع تنظيم شود تا كارهاي 

مشترك بين دو كشور طبق نقشه جامع انجام شود.
وي اف��زود: لايروبي اروند و جاده خس��روي به بغداد و 
تسهيل ترانزيت بين دو كش��ور، لايروبي كشتي هاي 
مغروقه و ساير لايروبي هاي موردنياز از جمله توافقات 
ديگر نشس��ت مش��ترك بين دو كش��ور ايران و عراق 
بود و مقرر ش��د تا اين موضوعات در كميته مش��ترك 

پيگيري شود.

   مذاكره با عراق براي تسهيل سفر زائران اربعين
افندي زاده همچنين با اشاره به انجام توافقاتي در حوزه 
حمل و نقل هوايي گفت: با توج��ه به اينكه در اربعين 
حجم زيادي از زائران جابه جا مي شدند، با طرف عراقي 
در حوزه س��قف پروازها صحبت ش��د، در حال حاضر 
۱2۰ سقف پروازي در هفته است كه پيشنهاد شد كه 
به 2۰۰ سقف پروازي در هفته برسد و بحث زير ساخت 
و امكانات مطرح شود و س��ازمان هواپيمايي قرار شد 

هماهنگي لازم صورت گيرد.

وي اظهار كرد: بيشتر ترددها در اربعين از طريق پايانه 
مهران اس��ت و اگر بتوانيم مديريت تقاضا براي س��اير 
پايانه ها داشته باشيم بخش زيادي از مشكلات برطرف 
مي شود. براي شلمچه، چزابه و پايانه خسروي امكانات 
و تجهيزات زيادي فراهم شد. به كشور عراق پيشنهاد 
شد كه ايران امكانات خود را در پايانه هاي كشور عراق 
فراهم كند تا زائران از امكانات بيشتري برخوردار شود.

معاون حمل ونقل وزير راه و شهرس��ازي تاكيد كرد: از 
س��وي ديگر اين مرزها اهميت خاص خود را دارد چرا 

كه برخي از اين مرزها، مرزهاي ترانزيتي ما هستند.
وي ادام��ه داد: از آنجايي كه موضوع ترانزيت مربوط به 
وزارت اقتصاد و ماليه عراق است، مقرر شد تا از طريق 
وزارت اقتصاد و امور دارايي موضوع ترانزيت كاميون هاي 

باري دنبال شود.
افندي زاده توافق با عراق در زمينه راه آهن شلمچه-بصره 
را داراي اهميت زياد در حوزه مس��افري و در بخش بار 
دانست و گفت: با اتصال به شبكه عراق در آينده در بخش 

مسافري وباري موثر خواهد بود.
مع��اون حمل ونقل وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به 
توافقات انجام شده با عراق در حوزه دريايي نيز گفت: در 
حوزه لايروبي اروند براي اتصال به كشور عراق صحبت و 
رايزني هاي زيادي با طرف عراقي انجام شد كه اين اقدام 
نقش بس��يار موثري در حوزه سرمايه گذاري مشترك 
دارد و در حوزه حمل يك سره هم اين سرمايه گذاري 

بسيار مفيد خواهد بود.
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آنطور كه وزارت ارتباطات پيش از اين بارها وعده داده، بناست 
كه تا پايان دولت سيزدهم، ۲۰ ميليون پوشش فيبرنوري 
ايجاد ش��ود و مردم »س��رعت هاي چند صد مگابيتي« را 
تجربه كنند؛ با وجود اين در حالي كه پوش��ش FTTH در 
كشور از ابتداي اين دولت ۱۶۱ درصد رشد كرده است و به 
پوشش ۲.۵ ميليوني فيبر نوري رسيده، اما كاربران تاكنون 
از اين فناوري استقبال چنداني نكرده اند و از مرداد ۱۴۰۰ تا 
 FTTH اسفند ۱۴۰۱ تنها ۶۰ هزار مشترك به مشتركان
افزوده شده؛ بنابراين اگرچه در حال حاضر فاصله راه اندازي 
فيبر نوري هم تا آنچه كه وعده داده شده زياد است، اما شايد 
نبود تقاضاي كافي براي اين فناوري، چالش جدي تري براي 
وزارت ارتباطاتي باشد كه مي خواهد پويش فيبر نوري در 

كشور راه بيندازد. 
فناوري اصلي كه هم اينك در بخش ارتباطات ثابت ايران 
به كار گرفته شده است، ADSL است و فناوري مبتني بر 
فيبر نوري يا FTTx تنها س��همي معادل يك درصد را به 
خود اختصاص داده، گرچه ش��بكه زيرس��اخت كشور با 
س��رمايه گذاري دولت، بيش از ۷۰ ه��زار كيلومتر فيبر را 
براي اتصال شهرهاي مختلف كشور به يكديگر فراهم كرده 
است، اما در داخل شهرها هنوز شبكه دسترسي يا آخرين 
لايه اتصال به ساختمان هاي مسكوني و تجاري كشور به 
تجهيزات قديمي متكي است كه به شبكه مسي مشهور 
است. اين شبكه به رغم گستردگي زياد، توانايي كمي براي 
سازگاري با فناوري هاي جديد و استفاده از خدمات پهن باند 
دارد. بر اس��اس مصوبه شوراي عالي فضاي مجازي تا سال 
۱۴۰۴ بايد ۸۰ درصد خانوارها و ۱۰۰ درصد كسب وكارها 
با متوس��ط س��رعت ۲۵ مگابيت برثانيه به پهن باند ثابت 
دسترسي داشته باشند و دسترسي ۲۰ ميليون خانوار و پنج 
ميليون كسب وكار تا سال ۱۴۰۴ به اينترنت پهن باند ثابت 
بايد بر بستر فيبر نوري شكل گيرد. همچنين از زمان شروع 
دولت سيزدهم هم عيسي زارع پور - وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات - به موضوع توسعه اينترنت ثابت تاكيد كرده و گفته 
بود كه براي توسعه ارتباطات ثابت و دسترسي عموم مردم در 
سراسر كشور به شبكه امن، پايدار، پرسرعت و ارزان بايد يك 
عزم و اراده ملي شكل بگيرد و نهضت فيبركشي در كشور راه 
بيفتد. »پوشش ۲۰ ميليوني فيبرنوري منازل كسب وكارها تا 
پايان دولت« عنواني است كه عيسي زارع پور، وزير ارتباطات 
و فناوري اطلاعات تقريباً در تمامي برنامه هاي خبري اش از 
آن سخن مي گويد. رسيدن به ۲۰ ميليون پوشش، در حالي 
كه حدوداً دو سال و نيم تا پايان عمر دولت سيزدهم مانده و 
۲.۵ ميليون پوشش ايجاد شده است شايد كمي بلندپروازانه 
به نظر برس��د اما زارع پور و همكارانش در وزارت ارتباطات 
تاكيد دارند با به كارگيري توان اپراتورهاي بخش خصوصي 

و همكاري نهادهاي حاكميتي شدني است.

   در انتظار تقاضاي كاربران
نگاهي به آمارهاي س��ايت Iranfttx ك��ه تقريباً به روز 
آمارهاي پيش��رفت پروژه فيبرن��وري در كش��ور را ارايه 
مي دهد، مشخص مي كند روند افزايش تعداد خانوارهاي 
تحت پوش��ش فيبرنوري در مدت زم��ان وزارت زارع پور 
ادامه داش��ته، هرچند شيب اين نمودار براي تحقق هدف 
۲۰ ميليون پوش��ش، ملايم اس��ت. طبق تعريف وزارت 
ارتباطات، »پوشش« به اين معني است كه تا فاصله ۳۰۰ 
متري خانه هاي مردم، اپراتورها آماده ارايه خدمت باشند و 
در صورت درخواست سرويس، ظرف يك ماه فراهم شود. 

در ديگر س��و، نگاهي به آمارها نشان مي دهد پوشش هاي 
ايجادش��ده چندان مورد استقبال كاربران قرار نمي گيرد. 
داده هاي Iranfttx نش��ان مي دهد مردادماه ۱۴۰۰ كه 
دولت ابراهيم رييسي آغاز به كار كرد حدوداً ۹۰۹ هزار خانوارْ 
تحت پوشش فيبرنوري بودند. به روزرساني بعدي اين سايت 
دي ماه ۱۴۰۰ انجام شده كه در آن تاريخ يك ميليون و ۳۴۷ 
هزار خانوار تحت پوش��ش قرار گرفته بودند. در ادامه اين 
روند، طبق آخرين آمارها كه مربوط به اسفند ۱۴۰۱ است، 
خانوارهاي تحت پوشش فيبر به دو ميليون و ۳۷۵ هزار عدد 
رسيده اند. اين افزايش به معني رشد ۱۶۱ درصدي تعداد 
پوشش در مدت حدوداً يك سال و نيم وزارت زارع پور است.

رش��د مش��تركان فيبرنوري اما اميدواركننده نيس��ت و 
نمودارهاي اين بخش در هر ماه تقريباً بدون تغيير مي ماند. 
بر اين اساس مش��تركان FTTx از ۳۰۶ هزار مشترك در 
مردادماه ۱۴۰۰ به ۳۶۶ هزار مشترك در اسفندماه ۱۴۰۱ 
رسيده است؛ معادل ۱۹ درصد رشد. از آنجا كه فيبرنوري از 
تعرفه گذاري معاف است شايد كاربران  چندان ضرورتي براي 
دريافت اين سرويس نسبتاً پرهزينه  نمي بينند و اينترنت 
ADSL و هم��راه را به فيبر ترجيح مي دهند. همچنين از 
زاويه اي ديگر، توسعه فيبرنوري در كشور به شكل متوازني 
دنبال نمي شود. آمارهاي استاني حكايت از اين دارد كه سه 
استان تهران، قم و البرز با دارا بودن هزار و ۱۹۰ خانوار تحت 
پوشش فيبر به تنهايي ۵۰ درصد پوشش فيبر در كشور را 
به خود اختصاص داده اند. علت را شايد بتوان در چالش هاي 
فيبركشي كه تا حد زيادي متاثر از رفتار شهرداري هاي شهر 

ميزبان است جست وجو كرد.

   گله اپراتورها از رفتار شهرداري ها
اپراتورهاي مختلف در مقاطع مختلف از رفتار شهرداري ها 
ب��ا اپراتورهاي حاضر در پروژه فيبر گله من��د بوده اند. آنها 

مي گفتند شهرداري ها در جريان اعطاي مجوز حفاري به 
دنبال سهم خواهي هستند و مي خواهند سودي حداكثري 
از فيبركش��ي اپراتور به چنگ بياورند. شهرداري ها براي 
دادن مجوز حف��اري، نرخ هاي متفاوتي ارايه مي كنند كه 
در بسياري موارد، پرداخت شان خارج از توان اپراتور است 
و در نهايت هزينه نهايي ايجاد هر پورت را افزايش مي دهد. 
قانون بودجه ۱۴۰۱ همكاري دستگاه هاي مختلف با وزارت 
ارتباطات براي توسعه فيبرنوري را الزامي كرده و اين اجازه 
را داده بود كه اين وزارتخانه در صورت لزوم، تعرفه همكاري 
مجموعه هاي مختلف مانند شهرداري و توانير با اپراتورها 
را تعيين كند. در اين شرايط، كميسيون تنظيم مقررات 
با استفاده از اين اختيار قانوني در مهرماه ۱۴۰۱ دو مصوبه 
تصويب كرد كه در آن اين تعرفه ها مش��خص شده است. 
مصوبه ۳۲۹ كميسيون تنظيم مقررات سقف اجازه عبور 
زميني را مت��ري ۵۰ هزار تومان و تعرفه عبور هوايي را نيز 
۴۶۵ تومان به ازاي هر متر تعيين كرده است. هر دو اين اعداد 
براي كليه شهرها به غير از مراكز استان هاي تعيين شده است. 
مسعود بماني پور، مديرعامل يكي از اپراتورهاي اينترنتي، 
در اين باره به پيوست مي گويد: »تعرفه اي كه مشخص شد 
خيلي كمك كرد اما ايرادش اين بود كه در مصوبه كميسيون 
تنظيم، مراكز استان استثنا ش��ده اند. ما در خارج از مراكز 
استان خيلي راحت با اين تعرفه توافق مي كنيم اما در مركز 
استان عدد خودشان را دارند. حال كه اين تعرفه  مشخص 
شده است براي مركز استان نيز بايد عددي مشخص شود.« 
صابر فيضي، مديرعامل يكي ديگر از اپراتورهاي حاضر در 
پروژه فيبرنوري است اما متفاوت با مديرعامل پيشگامان 
فكر مي كند. او در اين باره مي گويد: »اين دو مصوبه باعث 
شد سازمان هاي دولتي و عمومي، همچون شهرداري ها به 
دو موضوع اهميت توسعه كابل نوري و احتمالاً وجود منابعي 

براي توسعه آگاه شوند. 

اين آگاهي نه تنها موجب همكاري نهادهاي مرتبط نشد 
بلكه آنها براي دريافت بخشي از منابع احتمالي موجود به 
تكاپو افتادند و شرايط سختي براي فعالان حوزه ارتباطات 
ايجاد كردند يا به عبارت ساده تر توسعه كابل نوري كشور 
را به گروگان گرفتند. اگر دو مصوبه مورد اشاره و در نتيجه 
آگاهي گروگانگيرها نبود، شايد سرعت توسعه شبكه كابل 
نوري بهتر از وضع موجود بود.« او فعالان حوزه ارتباطات را 
نيز بي تقصير نمي داند و مي گويد: »مراجعه متعدد دارندگان 
مجوز به نهادهاي مرتبط و پيشنهادهاي غيرمعقول يا ناپايدار 
باعث شد شبهه اي در مسوولان مديريت شهري ايجاد شود 
كه شايد با جلوگيري از اجراي قانون بتوانند بر منابع احتمالي 
چنگي بزنند.« او به نقش مديران شهري نيز اشاره مي كند 
و مي گويد: »در ش��هرهايي كه مسوولان شهري علاقه به 
توسعه پايدار و درآمد پايدار شهري داشتند پيش قدم شدند 
و با فعالان حوزه ارتباطات همكاري جانانه اي كردند چراكه 
مي دانس��تند آينده ارتباطات امن، پايدار و كاهش هزينه 
خدمات ش��هري و در نتيجه رضايت شهروندان در گروي 
برقراري ارتباطات كابل نوري داخل ش��هري است. در اين 
بين نكته جالب اين است كه هرچه شهرها بزرگ تر و نياز 
شهروندان بيشتر باشد مقاومت مس��وولان شهري براي 

توسعه كابل نوري بيشتر شده است.« 
با همه اين مسائل توسعه فيبرنوري در كشور اگر چه آغاز شده 
است اما به كندي پيش مي رود و مسير پيش روي اپراتورها و 
دولت براي فيبركشي و ترغيب مردم به نشان دادن اقبال به 
اين تكنولوژي، خالي از چالش نيست. سال ۱۴۰۲ را مي توان 
سال سرنوشت سازي براي پروژه فيبر زارع پور به حساب آورد. 
سالي كه در آن صندوق فيبرنوري با سرمايه هزار ميليارد 
توماني كه در قانون بودجه آمده است مي خواهد فيبركشي 
را روي غلتك بيندازد. بايد منتظر ماند و ديد در ۱۲ ماه آينده 

چه سرنوشتي در انتظار فيبرنوري است.

دنياي فناورياخبار دانش و فن6   Sat. Apr 8. 2023  2463   شنبه 19 فروردین 1402    17 رمضان 1444  سال نهم    شماره

تغيير اجباري گوگل به نفع 
كاربران اپليكيشن هاي اندرويدي

گوگل طراحان اپليكيشن هاي اندرويدي را ملزم 
مي كند به كاربر اجازه دهند حساب و داده خود 
را حذف كند. به گزارش ايسنا، اين شركت اعلام 
كرد كه اپليكيش��ن هاي اندرويدي در فروشگاه 
پلي استور، به زودي بايد به كاربران اجازه دهند 
حس��اب خود و داده ها در داخل اپليكيشن و در 
وب را ح��ذف كنند. طراح��ان برنامه همچنين 
بايد داده يك حس��اب را هنگامي كه كاربر براي 
ح��ذف كل يك حس��اب درخواس��ت مي كند، 
پاك كنند. گوگل اع��لام كرد هدف از اين اقدام، 
آگاهي رس��اني به كاربران درب��اره كنترل هايي 
كه مي توانند روي داده داش��ته باشند و تقويت 
اطمينان به اپليكيش��ن ها و پلي استور به صورت 
كلي، است. همچنين اين اقدام، انعطاف پذيري 
بيشتري را فراهم مي كند. مي توانيد داده خاصي 
مانند محتواي بارگذاري شده خود را بدون اينكه 
لازم باشد كل حساب را پاك كنيد، حذف كنيد. 
الزام براي ح��ذف داده در وب، تضمين مي كند 
كه كارب��ران براي اينكه بخواهند اطلاعاتش��ان 
را ح��ذف كنند، نيازي ندارند يك اپليكيش��ن را 

مجددا نصب كنند. 
اين سياست به صورت تدريجي به اجرا گذاشته 
مي شود. س��ازندگان اپليكيشن تا هفتم دسامبر 
فرصت دارند تا به پرسش ها درباره حذف داده در 
فرم امنيت اپليكيشن خود پاسخ دهند. فهرست 
پلي استور، اين تغييرات را از ابتداي سال ۲۰۲۴ 
نش��ان خواه��د داد. طراح��ان مي توانن��د براي 
دريافت مهلت بيش��تر تا ۳۱ ماه مه سال آينده، 
درخواس��ت كنند. اين تغييرات چند ماه پس از 
اعلام مقررات مش��ابه از سوي اپل براي نرم افزار 
فروش��گاه اپ اس��تور صورت مي گيرد. در هر دو 
مورد، اين شركت ها نگران نقض حريم خصوصي 
و پيامدهاي آن بودند. اين شركت ها نمي خواهند 
كارب��ران به دلي��ل اينكه نمي توانن��د به راحتي 
حس��اب هاي خود يا اطلاعات حساس را پس از 
توقف اس��تفاده از يك اپليكيشن، حذف كنند، 
قربان��ي رخن��ه اطلاعاتي ش��وند. همچنين اين 
تغييرات به دنبال تلاش هاي فزاينده رگولاتورها 
صورت مي گيرد كه خواستار كنترل بيشتر روي 
خدمات بوده اند. كميسيون تجارت فدرال امريكا 
اخيرا تغييرات قانوني را پيش��نهاد كرده بود كه 
راه هاي ساده براي لغو اشتراك و عضويت را الزامي 
مي كند. بر اساس گزارش وب سايت انگجت، در 
حالي كه اين آژانس بيش��تر از حريم خصوصي 
به تغييرات ناخواس��ته متمركز است، اما پيام به 
توسعه دهندگان اپليكيشن روشن است: كنترل 
بيشتر حس��ابها را فراهم كنيد يا با مجازات رو به 

رو خواهيد شد.

بزرگ ترين سازنده تراشه 
بازار را شوكه كرد

سامس��ونگ الكترونيكس در مواجه��ه با ركود 
جهاني تقاضا براي نيمه رس��اناها و افت ش��ديد 
قيمتها، اع��لام كرد توليد تراش��ه را ب��ه ميزان 
قابل ملاحظ��ه اي كاه��ش مي دهد. ب��ه گزارش 
ايسنا، سامس��ونگ كه بزرگ ترين سازنده تراشه 
حافظه در جهان است، كاهش توليد غير معمول 
را پس از آن اعلام كرد كه از ريزش ۹۶ درصدي 
سود خود در در س��ه ماهه نخست سال ميلادي 
جاري خبر داد. سرمايه گذاران اين عملكرد مالي 
ضعيف را ناديده گرفته و به تصميم سامس��ونگ 
ب��راي كاهش توليد تراش��ه متمركز ش��دند. در 
نتيج��ه، ارزش س��هام سامس��ونگ در ابت��داي 
معاملات، ۴.۵ درصد صعود كرد كه بزرگ ترين 
افزايش روزانه از س��پتامبر بود. ارزش سهام اس 
كي هاينيكس، رقيب اين شركت هم ۵.۶ درصد 
افزايش پيدا كرد. مش��ترياني نظير اپراتورهاي 
ديتاس��نتر و سازندگان تلفن هوش��مند و رايانه 
ش��خصي در مواجهه ب��ا راكد مان��دن تقاضاي 
مصرف كنده براي دستگاه هاي فناوري، از خريد 
تراش��ه هاي جديد خودداري كرده و در عوض، 
از موجودي تراش��ه هاي خود استفاده مي كنند. 
افزاي��ش نرخ به��ره و تورم باعث ش��ده اس��ت 
خريداران تراشه براي انجام سرمايه گذاري هاي 
جديد محتاط شوند. سامسونگ اعلام كرد تقاضا 
براي تراشه حافظه به دليل ضعف اقتصاد جهاني 
و كندي خريد مش��تريان، به ش��دت پيدا كرده 
است. توليد تراشه ها را ميزان معناداري كاهش 
مي دهيم، به خصوص محصولاتي كه موجودي 
كافي دارند. سامس��ونگ ميزان كاهش توليد را 
فاش نكرد اما س��يگنال قوي براي ش��ركتي بود 
كه پيش از اين اعلام كرده بود تغييرات كوچكي 
مانند توقف نوس��ازي خطوط توليد مي دهد اما 
تولي��دش را كاهش نمي دهد. ب��ا وجود كاهش 
توليد كوتاه مدت، سامسونگ اعلام كرد همچنان 
سرمايه گذاري هاي بلندمدت را در زيرساخت و 
تحقيقات براي س��اخت اتاق هاي پاك ضروري 
براي توليد تراشه و گسترش برتري فناوري خود 
انجام مي دهد. اين ش��ركت پي��ش از اين، انجام 
س��رمايه گذاري ۵۳.۱ ميليارد وون مشابه سال 
۲۰۲۲ را اعلام كرده بودند اما به اينكه برنامه هاي 
سرمايه گذاري در س��ال جاري چه تغييري پيدا 
خواهد ك��رد، اش��اره نكرد. سامس��ونگ برآورد 
كرد سود عملياتي اين ش��ركت در فاصله ژانويه 
تا م��ارس، به ۶۰۰ ميلي��ارد وون معادل ۴۵۵.۵ 
ميليون دلار در مقايس��ه با ۱۴.۱۲ تريليون وون 
در مدت مشابه سال گذش��ته، كاهش پيدا كرد. 
بر اس��اس گزارش رويترز، اين شركت جزييات 
كامل عملكرد مالي خود از جمله درآمد كسب و 
كارهاي هاي مختلف از جمله واحد تراشه را آخر 

ماه ميلادي جاري منتشر خواهد كرد.

رگولاتور آنتي تراست آلمان 
اپل را كنترل مي كند 

رگولاتور آنتي تراس��ت آلمان قصد دارد اقداماتي براي 
كنترل اپل انجام دهد. رگولاتور آلماني »بوندسكارتلامت« 
)Bundeskartellamt( معتقد است اهميت شركت 
اپل براي رقابت در بازارهاي مختلف قابل توجه است. به 
گزارش خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، آندريس موند 
رييس اين سازمان مي گويد: شركت مذكور اپراتور يك 
اكوسيستم ديجيتالي پيچيده با اهميت زياد در حوزه 
رقابت نه تنها در آلمان بلكه در سراسر اروپا و جهان است. 
براساس تصميم رگولاتور آنتي تراست آلمان مي توان 
برخي فعاليت هاي ش��ركت كه تهديدي براي رقابت 
به حس��اب مي آيند را هدف گرفت و به طور موثر از آنها 
جلوگيري كرد. اپل اعلام كرد به همكاري با دفتر كارتل 
ادامه مي دهد تا نگراني هاي آنها را درك كند اما تصميم 
دارد نسبت به اين تصميم اعتراض كند. سخنگوي اين 
ش��ركت در بيانيه اي اعلام كرد: دفت��ر كارتل از رقابت 
سنگين پيش روي اپل در آلمان اشتباه برداشت كرده 
است و ارزش مدل تجاري كه حريم خصوصي و امنيت 
را در اولويت قرار مي دهد را تنزل داده است. اين سازمان 
آلماني هم اكنون اعلام كرده آلفابت )شركت مادر گوگل( 
و متا )شركت مادر فيس بوك( شركت هايي با اهميت زياد 

در حوزه رقابت در بازارها به حساب مي آيند.

 ويتنام تحقيقات وسيع 
از تيك تاك را آغاز كرد

دولت ويتنام از ماه مه ۲۰۲۳ تحقيقي درباره فعاليت هاي 
تيك تاك در اين كش��ور را آغاز مي كن��د تا پيروي اپ 
چيني درخصوص مديريت محتوا، پرداخت ماليات و 
سياست هاي تجاري از قوانين ويتنام را تضمين كند. 
به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، به گفته يك 
سخنگوي دولتي، اين اپ اشتراك گذاري ويدئو كوتاه 
اخيرا اجازه داده محتواي مسموم، اهانت آميز، اشتباه و 
خرافي در پلتفرم وجود داشته باشد. اين سخنگو در ادامه 
گفت: تيك تاك، فيس بوك و يوتيوب همه شبكه هاي 
اجتماعي ب��رون م��رزي در ويتنام با اس��تانداردهاي 
بين المللي هستند. اما هنگام فعاليت در اين كشور بايد 
از قوانين محلي در خصوص محت��وا و ماليات پيروي 
كنند. سازمان پخش و اطلاعات الكترونيك ويتنام در 
ماه فوريه به تيك تاك اعلام كرد يك نماينده دولتي در 
س��ه ماهه دوم ۲۰۲۳ ميلادي از دفاتر آن داخل كشور 
بازديد مي كند. اين پلتفرم چيني دريك بيانيه ايميلي 
نوشت: اين يك بررسي داخلي است كه از سوي دولت و 
هم راستا با قوانين ويتنام براي شركت هاي فعال در اين 
كشور انجام مي شود و فقط مختص تيك تاك نيست. 
تيك تاك در س��ه ماهه چه��ارم ۲۰۲۲ ميلادي ۱.۷ 
ميليون ويدئو را به درخواست دولت حذف كرد زيرا تصور 
مي شد برخلاف قوانين هستند. شبكه اجتماعي مذكور 
حدود ۵۰ ميليون كاربري ۱۸ ساله و بالاتر در ويتنام دارد.

انگليس نگران نفوذ آمازون و 
مايكروسافت در خدمات ابري شد

ديده ب��ان رقابت انگليس هش��دار داد خدمات ابري 
ش��ركتهاي امريكايي آمازون و مايكروسافت ممكن 
است رقابت در ميان شركتهاي اينترنتي اين كشور 
را مح��دود كنند. به گزارش ايس��نا، ديده بان رقابت 
انگليس )آفكام( اعلام كرد در بررسي يك ساله بازار 
خدمات ابري، ش��واهدي از به كارگيري شيوه هايي 
يافته است كه س��وئيچ و اس��تفاده از خدمات ابري 
متعدد را براي افراد دشوارتر مي كنند. اين رگولاتور 
به خصوص نگ��ران نفوذ آمازون و مايكروس��افت در 
اين بازار است. فرگال فاراگر، مدير آفكام كه مسوول 
مطالعه ب��ازار خدمات ابري بوده اس��ت، در بيانيه اي 
گفت: موانع جدي براي استفاده از خدمات ديگر، به 
رقابت در اين بازار رو به رشد سريع آسيب زده است. 
تصور مي كنيم كه بررس��ي عميق تري نياز اس��ت. 
آفكام كه بر برادكست، مخابرات و خدمات پستي هم 
نظارت دارد، اكتبر گذشته به دليل نگراني از محدود 
شدن نوآوري و رش��د در بازار خدمات ابري به دليل 
نفوذ ب��الاي خدمات ابري ش��ركت AWS آمازون، 
آزور مايكروسافت و گوگل كلود، تحقيقاتي را در اين 
خصوص آغاز كرد. اين سه شركت چهار پنجم درآمد 
بازار زيرساخت ابري عمومي انگليس كه بنا بر اعلام 
آفكام، ارزش آن ۱۵ ميليارد پوند )۱۸.۷ ميليارد دلار( 
است را در اختيار دارند. اين رگولاتور انگليسي اعلام 
كرد بازار زيرس��اخت ابري را به سازمان رقابت و بازار 

ارجاع مي دهد تا تحقيقات بازار را انجام دهد. 

واتس اپ براي هميشه در ايران 
مسدود شد؟

اعتمادآنلاين |با انتش��ار خبر مس��دود ش��دن 
پيامك  كد ورود به واتس اپ، به نظر دولت ابراهيم 
رييسي گامي تازه در مسدود ساختن هميشگي اين 

پيام رسان در ايران برداشته است.
سايت گجت نيوز در گزارشي اعلام كرد، مخابرات 
ايران امكان دريافت پيامك ورود براي كاربراني كه 
به هر دليلي از واتساپ خارج شده يا قصد نصب اين 
پيام رسان بر گوش��ي تلفن جديد دارند را مسدود 

كرده است.
بر اساس گزارش سايت گجت نيوز كاربران هنگام 
ورود مجدد به واتساپ و درخواست دريافت كد تاييد 
با پيام »ما نتوانستيم به شماره شما پيامك ارسال 
كنيم و لطفا ش��ماره خود را بررس��ي و دوباره در ۱ 

ساعت بعد امتحان كنيد« مواجه مي شوند.
اپراتورهاي تلفن هم��راه در ايران، س��ال ۹۸ اين 
محدوديت  را بر پيامك هاي شركت تلگرام نيز فعال 
كرده بودند كه تلگرام تماس تلفني جهت تاييد را به 

گزينه هاي خود اضافه كرد.
ش��ركت متا به عنوان مالك واتساپ هنوز واكنش 
رسمي به اين خبر نداشته و وزارت ارتباطات نيز اين 

محدوديت جديد را رسما تاييد نكرده است.

كاربران FTTx در يك سال و نيم گذشته تنها ۱۹ درصد افزايش يافته اند 

رشد كم رمق مشتركان فيبرنوري 

تصميمي براي افزايش تعرفه تلفن همراه گرفته نشده است
وزي��ر ارتباطات و فناوري اطلاعات در مورد افزايش 
تعرف��ه هزينه تلفن هم��راه گفت فع��لا تصميمي 
در اين راس��تا اتخاذ نشده اس��ت. به گزارش ايسنا، 
عيسي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
در مورد صحت و سقم ادغام پيام رسان هاي داخلي، 
گفت: طرحي با عنوان ادغام پيام رسان هاي داخلي 
نداريم؛ قرار بر اين است كه تمام پلتفرم هاي داخلي 
به صورت متقابل به يكديگر متصل شوند، مثل اينكه 
شما يكي از مش��تركان ايرانسل باشيد مي توانيد به 
رايتل يا همراه اول تماس برقرار كنيد. وزير ارتباطات 
و فن��اوري اطلاع��ات، با تاكي��د به اتص��ال متقابل 
پلتفرم ه��اي داخل��ي؛ اظهار كرد: پيام رس��ان هاي 
داخلي به يكديگر متصل مي ش��وند به فرض مثال 

ش��خصي ك��ه از برنامه پيام رس��ان داخل��ي »بله« 
استفاده مي كند، مي تواند به واسطه همان پيام رسان 
به كاربري كه عضو پلتفرم فارسي ديگري همچون 
»ايتا« اس��ت پيام ارسال كند يا كسي كه در سكوي 
»ايتا« عضو است به كاربراني كه از ساير پيام رسان ها 
همچون سروش پلاس وآي گپ استفاده مي كنند 
پيغام ارس��ال كند. وي در ادامه يادآور شد: با اتصال 
متقابل پيام رسان ها كاربران مي توانند پلتفرم هاي 
داخلي مورد علاقه خود را نصب كرده و با ارسال پيام 
به ساير پيام رس��ان هاي داخلي ديگر ارتباط برقرار 
كنن��د. زارع پور اتصال پيام رس��ان هاي داخلي را از 
ضرورت ها و الزامات ش��بكه هاي اجتماعي داخلي 
دانست و اظهار كرد: با نصب يك پيام رسان داخلي 

مي توان با س��اير پلتفرم هاي داخل��ي ارتباط برقرار 
كرد همين مس��اله  منجر به تقويت پيام رسان هاي 
داخلي خواهد ش��د. عضو كابينه دولت سيزدهم در 
مورد افزايش تعرفه هزينه تلفن همراه به خانه ملت 
گفت: فعلا تصميمي در اين راستا اتخاذ نشده است. 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در مورد برداشته 
شدن فيلتر از پيام رس��انه هاي خارجي، تاكيد كرد: 
فيلترينگ ش��بكه هاي اجتماعي در اختيار وزارت 

ارتباطات نيست كه بخواهد آن را بردارد.

   انجام ۴.۸ ميليون تماس صوتي و تصويري 
در بستر پيام رسان هاي داخلي

وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطلاع��ات همچنين از 

حدود ۴.۸ ميليون تماس صوتي و تصويري در بستر 
پيام رسان هاي داخلي خبر داد. 

زارع پ��ور اظهار كرد: امس��ال در ايام نوروز ش��اهد 
رشد ميزان اس��تفاده هموطنان از پيام رسان هاي 
داخلي بوديم، طبق آمار دريافتي از داش��بوردهاي 
مديريتي، در اين ايام روزانه به صورت متوسط حدود 
۴.۸ ميليون تماس صوت��ي و تصويري مجموعا در 
بستر پيام رس��ان هاي داخلي انجام شده است. وي 
افزود: بر اساس بازخورد دريافتي از كاربران، ميزان 
رضايتمندي آنها از كيفيت سرويس تماس صوتي 
و تصويري در بس��تر چهار پيام رس��ان داخلي بله، 
سروش پلاس، آيگپ و روبيكا به صورت متوسط ۷۵ 

درصد بوده است.

كدام استان ها تحت پوشش كامل فيبر نوري قرار گرفتند؟
توس��عه و احداث فيبر نوري در سراسر كشور كه يكي از 
مهم ترين پروژه هاي وزارت ارتباطات به شمار مي رود، در 
چند استان پيشرفت قابل ملاحظه اي داشته و در برخي 
استان ها كار احداث آن تمام شده است. به گزارش ايسنا، 
فيبر ن��وري اكنون بخش مهمي از تجهي��زات ارتباطي 
زيرساختي در جهان را تشكيل داده است؛ فناوري اصلي 
كه طي سال هاي گذشته در بخش ارتباطات ثابت ايران 
كمتر به كار گرفته ش��ده بود، اما در دولت سيزدهم مورد 
توجه ويژه دول��ت و وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
قرار گرفته است. شبكه زيرساخت كشور با سرمايه گذاري 
دول��ت، بيش از ۷۰ ه��زار كيلومتر فيبر را ب��راي اتصال 
شهرهاي مختلف كش��ور به يكديگر فراهم كرده، اما در 
داخل شهرها هنوز شبكه دسترسي يا آخرين لايه اتصال 
به س��اختمان هاي مسكوني و تجاري كشور با تجهيزات 
قديمي هم وجود دارد كه به ش��بكه مسي مشهور است؛ 
اين ش��بكه به رغم گس��تردگي زياد، توانايي كمي براي 
سازگاري با فناوري هاي جديد و استفاده از خدمات پهن 
باند دارد. اين در حالي اس��ت كه بر اساس مصوبه شوراي 
عالي فضاي مجازي تا سال ۱۴۰۴ بايد ۸۰ درصد خانوارها 
و ۱۰۰ درصد كسب وكارها با متوسط سرعت ۲۵ مگابيت  
برثانيه به پهن باند ثابت دسترسي داشته باشند و دسترسي 

۲۰ ميليون خانوار و پنج ميليون كسب وكار تا سال ۱۴۰۴ 
به اينترنت پهن باند ثابت بايد بر بس��تر فيبر نوري شكل 
گيرد. در همين رابطه مديران ارتباطات برخي استان ها در 
تعطيلات نوروز ۱۴۰۲ به تشريح برخي اقدامات و آخرين 
وضعيت پروژه فيبرنوري در كشور پرداختند. به طور مثال 
اسماعيل اعزي - مديركل ارتباطات و فناوري اطلاعات 
اس��تان مازندران، پنجم فروردين به عملك��رد اداره كل 
در س��ال ۱۴۰۱ پرداخت و گفت: راه اندازي ۱۰۰ سايت 
جديد و ارتقا تكنولوژي همراه اول، ايرانسل و رايتل جهت 
تامين پوشش اينترنت ۱۵۰ روستاي استان، اجراي ۲۵۰ 
كيلومتر فيبر نوري با هدف تامين پهناي باند سايت هاي 
تلفن همراه و افزايش پهناي باند در چهار شهرس��تان در 
فاز اول، عمليات اجرايي پروژه فيبر نوري منازل و كسب و 
كارها FTTx در شهرهاي چالوس، عباس آباد، خرم آباد 
و تنكابن، تاسيس باجه پس��ت بانك روستايي در هفت 
روستاي استان از جمله اقدامات صورت گرفته در حوزه 
ارتباطات اس��تان بوده كه ماحصل اين تلاشهاي شبانه 
روزي پوش��ش اينترنت ۹۲.۵ درصد از روستاهاي بالاي 
بيست خانوار و ۹۵ درصد از جاده هاي مواصلاتي استان 
مازندران است و در سال آينده به همت مجموعه ارتباطات 
استان ان شاالله شاهد پوشش كامل تمام مناطق استان 

خواهيم بود. روز بعد يعني شش��م فروردين، علي صالح 
نساج- مديركل ارتباطات و فناوري اطلاعات خوزستان- از 
ايجاد ۳۴۱ كيلومتر فيبر نوري در روستاهاي اين استان 
از محل اعتبارات طرح توسعه ارتباطات روستايي وزارت 
ارتباطات خبر داد و گفت با اين اقدام ش��بكه ارتباطي در 
مناطق روستايي خوزس��تان ارتقا و بهبود يافته و منجر 
به توس��عه ش��بكه ملي اطلاعات در روس��تاهاي استان 
مي ش��ود. وي با بيان اينكه ۹۰ درصد از روستاهاي بالاي 
بيست خانوار استان به ش��بكه ملي اطلاعات و خدمات 
اينترنت پرسرعت دسترسي دارند، گفت: در حال حاضر 
بي��ش از ۳۴۱ كيلومتر ش��بكه فيبر نوري روس��تايي از 
محل اعتبارات ط��رح USO وزارت ارتباطات در مناطق 
روس��تايي استان اجرا ش��د كه در اين راستا منجر به زير 
بار رفتن ۶۹ س��ايت و مركز مخابراتي ش��ده است. طبق 
گفته مديركل ارتباطات و فناوري اطلاعات خوزس��تان 
در حال حاضر طول شبكه فيبرنوري زيرساختي استان 
بيش از ۴۱۰۰ كيلومتر اس��ت. با نزديك ش��دن به پايان 
تعطيلات برخي از استان هاي كش��ور مانند فارس و قم 
هم به تشريح وضعيت توسعه فيبرنوري پرداختند. حميد 
سليمان پور -مديركل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان 
فارس- تعداد روستاهاي بالاي بيست خانوار متصل شده 

به شبكه ملي اطلاعات در استان فارس را ۲۱۰۴ روستا از 
مجموع ۲۳۳۸ روستاي بالاي بيست خانوار فارس اعلام 
كرد و گفت در سال ۱۴۰۲ تلاش مجموعه ارتباطي استان 
اتصال ۲۷۷ روستاي بالاي ۲۰ خانوار باقيمانده فارس به 
ش��بكه ملي اطلاعات از طريق احداث سايت هاي جديد 
و ارتقاي س��ايت هاي موجود خواهد بود. سليمان پور در 
خصوص توسعه فيبرنوري خانگي »FTTH« كه يكي از 
برنامه هاي اصلي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات براي 
دسترس��ي خانوارها به اينترنت پرسرعت است، توضيح 
داد كه در استان فارس اين پروژه هم اكنون در شهرستان 
كازرون در حال اجراست و پيشرفت خوبي داشته است و در 
شهرستان هاي لارستان، فسا، آباده، مرودشت و شهرجديد 
صدرا نيز كار به مرحله عقد قرارداد رسيده است. براساس 
اعلام وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات كار احداث پروژه 
فيبرنوري در استان قم هم سال گذشته به پايان رسيده 
و جواد غلام پور، مدي��ركل ارتباطات و فناوري اطلاعات 
اس��تان قم در اين زمينه گفت: پروژه FTTX با توجه به 
نيازسنجي هاي صورت گرفته و نياز استان به پهن باند ثابت 
پرسرعت، در سال ۱۴۰۱ اجرا شد و هم اكنون بيش از ۸۹ 
درصد خانوارهاي شهر قم زير پوشش فيبرنوري قرار دارند 

كه براي بيش از ۴۱ درصد آنها پورت نصب شده است.



تعادل | فرشته فريادرس |
هفته گذشته دو خودروساز بزرگ، مجوز بالابردن قيمت 
محصولات خود را از ش��وراي رقابت درياف��ت كردند. اما 
چندي نگذشت كه افزايش قيمت خودرو با مخالفت دولت 
مواجه شد. در پي نامه معاون اول رييس جمهوري به شوراي 
رقابت در مورد غيرمتعارف بودن افزايش خودروهاي داخلي 
در مصوبه اين شورا، جلسات فوري وزارت صمت و شوراي 
رقابت براي اصلاح اين مصوبه آغاز شد. بنابراين با توجه به 
مخالفت و وتوي دولت با افزايش قيمت كارخانه اي خودرو، 

قيمت هاي خودرو در مبدا تا اطلاع ثانوني تغيير نمي كند.

  پاسكاري قيمتي بين شورا و صمت
بازار خودرو سال جديد را هم صعودي و به عبارت بهتر، با 
انفجار قيمت ها آغاز كرد. حال بسياري از افرادي كه قصد 
خريد خ��ودرو دارند، بيش از پيش نگران روند افزايش��ي 
قيمت خودرو با مصوبه جديد دولتي ها ش��دند. در حالي 
كه ابراهيم رييسي، رييس دولت س��يزدهم، در ايام عيد 
اعلام كرد برنامه اصلي وزارت صمت براي امسال كنترل و 
عادلانه كردن قيمت خودروهاست، اما در ۱۸ روزي كه از 
سال ۱402 مي گذرد، قيمت ها هر روز با شتاب بيشتري 
به روند صعودي خود ادامه مي دهند. پرايد كه ش��اخصي 
براي قيمت گذاري محصولات داخلي حساب مي شود، در 
هفته اي كه گذشت ركورد قيمتي 350 ميليون تومان را 
ثبت كرد. همچنين پژو پارس سال ۱400 در مدت مذكور 
كانال قيمت��ي 500 ميليون تومان را هم شكس��ت و در 
محدوده 520 ميليون تومان معامله شد. ساير محصولات 
نيز روند چندان بهتري نداشتند. در اين هفته ايران خودرو 
و سايپا مجوز بالابردن قيمت محصولات خود را از شوراي 
رقابت دريافت كردند تا يك بار ديگر شاهد دعواي موافقان 

ومخالفان قيمت گذاري باشيم. 
شوراي رقابت كه پاييز ۱400 با مصوبه شوراي هماهنگي 
س��ران قوا از صنعت خودرو كنار گذاش��ته ش��ده بود، در 
زمس��تان ۱40۱ با دس��تور نهاده��اي نظارتي همچون 
سازمان بازرسي و درخواست برخي از نمايندگان مجلس 
و البته وظيفه ذاتي خود، مجدد به صنعت خودروس��ازي 
كشور بازگشت. البته شورا اين بار برخلاف دوره هاي قبلي 
اعلام كرد كه صرفاً دس��تورالعمل نحوه محاسبه قيمت 
خودرو و سود تمام شده را اعلام مي كند و سازمان متولي 
قيمت گذاري يعني سازمان حمايت مسوول تعيين قيمت 
خواهد ب��ود. پس از تعيين قيمت در س��ازمان حمايت و 
تصويب در شورا، در آن صورت قيمت خودرو تغيير خواهد 
كرد. پس از چند ماه برگزاري جلسات تخصصي در كارگروه 
خودرو، نهايتاً روز سه شنبه ۱5 فروردين ماه  شوراي رقابت 
رس��ماً اعلام كرد كه قيمت هاي محاس��به شده از سوي 
سازمان حمايت كه بر اساس صورت هاي مالي نيمه نخست 
سال ۱40۱ خودروس��ازان، در صحن اين شورا تصويب و 
مصوبه به وزارت صمت جهت اجرا ابلاغ شد. اما چهارشنبه 
۱6 فروردين امسال س��خنگوي وزارت صمت اعلام كرد 
دستورالعمل جديد هنوز به دست مديران صمت نرسيده 
اس��ت. اميد قاليباف تاكيد كرد ش��وراي رقابت خود بايد 
دستورالعمل جديد قيمت خودروها در مبدا را اعلام كند. 
در حالي كه شاهد پاسكاري ميان وزارت صمت و شوراي 
رقابت بوديم با نامه مخبر به اين شورا دليل منتشر نشدن 
دستورالعمل جديد قيمت كارخانه اي خودرو مشخص شد. 
چراكه هر دو نهاد بر موضع خود پافشاري و عنوان مي كردند 
كه طرف ديگر بايد جزييات مصوبه افزايش قيمت خودرو را 
اعلام كند؛ به شكلي كه به نظر مي رسيد هيچيك از طرفين 

جرأت اعلام قيمتها را ندارند.

  مخبر: نامتعارف است؛ تجديدنظر شود
اختلاف نظرات و پاسكاري ها بين دو نهاد تا جايي پيش 
رفت كه محمد مخبر معاون اول رييس جمهوري عصر 
پنجشنبه ۱۷ فروردين ماه در نامه اي به شوراي رقابت 
صراحتاً خواستار تجديدنظر در قيمت گذاري خودرو 
در شرايط فعلي شد و تاكيد كرد كه قيمت هاي پايه اي 
)كارخانه اي( ارايه شده در جلسه اخير شوراي رقابت 
افزايشي غيرمتعارف داش��ته كه آثار تورمي به دنبال 
دارد. مخبر در اين نامه از شوراي رقابت خواسته كه تا 
در تعامل با وزارت صنعت، معدن و تجارت به فوريت 
نسبت به تجديدنظر در قيمت گذاري مذكور اقدام كند.

اين اقدام مخبر اما واكنش شوراي رقابت را به دنبال داشت، 
به طوريكه اس��ماعيل شجاعي س��خنگوي اين نهاد در 

گفت وگو با خبرگزاري ها تاكيد كرد: تصميم شوراي رقابت 
در مورد افزايش قيمت خ��ودرو اولًا عمل به وظيفه ذاتي 
اين شورا بوده و ثانياً اين شورا يك نهاد فراقوه اي است كه 
هيچكس نمي تواند مصوبات آن را لغو كند. از سويي ديگر نيز 
تصميم شوراي رقابت براي افزايش قيمت خودرو به منظور 
حمايت از توليد و جلوگيري از توقف توليد خودرو به دليل 

زيان تحميل شده به اين صنعت بوده است. 
او با بيان اينكه وزارت صمت مجري اس��ت و اين دستگاه 
بايد واكنش لازم را نسبت به اجراي مصوبه شوراي رقابت 
داشته باشد، افزود: شوراي رقابت سقف قيمت ها را براساس 
دستورالعمل اعلام كرده اما اجراي آن متوجه چارچوب ها 
و سياست گذاري وزارت صمت است. شجاعي همچنين 
تاكيد كرد كه وزارت صمت مي تواند درصدهاي افزايش 
قيمت خودرو را پايين تر از چيزي كه شوراي رقابت مصوب 
كرده، اعمال كند و مابه التفاوت قيمت تكليفي و هزينه 
تمام شده را از محل اعتبارات و منابع دولتي پرداخت كند؛ 
به عنوان مثال اگر خودروي��ي ۷0 درصد افزايش قيمت 
خورده اما وزارت صمت در نظر دارد كه اين خودرو را 30 
درصد گران كند، مجوز اي��ن كار را دارد.نكته قابل توجه 
آنكه مخبر در حالي دستور به توقف افزايش قيمت داده 
كه جلسات كارگروه خودروي ش��وراي رقابت با حضور 
نمايندگان وزارت صمت و سازمان حمايت كه مقام دولتي 
محسوب مي شوند، برگزار شد و به گفته شجاعي »تصميم 
شورا كاملًا با هماهنگي وزارتخانه اخذ شد و نمي توانند الان 

بگويند كه ما نبوديم و مخالف هستيم.«

  وزارت صمت خواهان تغيير مصوبه شورا شد
حال اما وزارت صمت با انتشار اطلاعيه اي تاكيد كرد 
كه »با توجه به نامه معاون اول رييس جمهور، وزارت 
صمت آماده است در اسرع وقت با برگزاري جلسات 
فوري با ش��وراي رقابت، بر مبناي صيانت توأمان از 
حق��وق توليدكنندگان و مصرف كنن��دگان خودرو 
و با لحاظ پرهيز از اتخ��اذ تصميمات تورم زا، فرآيند 
قيمت گذاري خودرو به گونه اي تعيين شود كه هم 
فاقد اثرگذاري نامطلوب بر بازار باشد؛ هم تقاضاهاي 
سوداگرانه در بازار را كاهش دهد و به افزايش توليد 
و عرضه خودرو نيز منتهي ش��ود ت��ا صرفه و صلاح 

مصرف كنندگان واقعي خودرو نيز لحاظ شود.

  موافقان و مخالفان چه مي گويند؟ 
البت��ه كارشناس��ان معتقدن��د زيان ده��ي حاصل 
از قيمت گ��ذاري دس��توري فقط به خودروس��ازي 
ختم نمي ش��ود و تبعات آن متوجه مردم نيز خواهد 
ش��د. به گفته آنها، سياست گذار با ديكته قيمت ها به 
شركت هاي خودروساز سبب زيان دهي آنها مي شود. 
در همي��ن راس��تا، محمد رضا نجف��ي منش رييس 
هيات مديره انجمن صنايع همگن قطعه سازي كشور 

كه مي توان او را از يكي مدافعان جدي افزايش خودرو 
ناميد، مي گوي��د: تعديل قيمت كارخانه اي خودرو ها 
سبب رشد توليد و كاهش 20 تا 30 درصدي قيمت ها 
در بازار خواهد ش��د. نجفي منش عرضه خودرو هايي 
كه تاكنون توس��ط برخي خريداران نگهداري شده 
و در انتظار افزايش بيش��تر قيمت در بازار اس��ت را از 
ديگر دس��تاورد هاي اصلاح قيمت ه��اي كارخانه اي 
دانست و گفت: هزاران خودرو در پاركينگ مشتريان 
متوق��ف ش��ده و در انتظ��ار افزايش قيمت اس��ت و 
اگر قيمت كارخانه اي تعديل ش��ده و عرضه توس��ط 
توليدكنندگان نيز افزايش يابد، اي��ن افراد نيز ناچار 
به عرضه خودروهايشان هستند كه همين عامل نيز 
زمينه كاهش مضاعف قيمت بازار را فراهم خواهد كرد.

از آن س��و، اما مخالفان افزايش قيمت مي گويند: افزايش 
يك باره و بالاي قيمت خودرو كه توس��ط شوراي رقابت 
پيشنهاد شده بهتر است مورد بازنگري قرار بگيرد، چرا كه 

اين روند مي تواند به افزايش نرخ تورم در كشور دامن بزند.
علي قنبري كارش��ناس اقتصادي با تاكيد بر اينكه نبايد 
قيمت ها به صورت افسارگسيخته افزايش يابد، در اين باره 
به ايسنا مي گويد: اين درخواست شوراي رقابت درست و 
منطقي نيست و باعث افزايش بي رويه قيمت و بالاتر رفتن 
نرخ تورم در كشور مي شود. ونبايد اجازه داد كه قيمت ها 
بي حساب وكتاب بالا برود. او مي گويد: البته كنترل تورم 
تنها به مس��ائل اقتصادي بر نمي گردد و تنها تحت تاثير 
مسائل اقتصادي نيست، بلكه مسائل و موضوعات اجتماعي، 
داخل��ي و خارجي هم روي آن اثر مي گ��ذارد. بنابراين در 
صورتي كه بخواهيم به صورت اساسي مسائله تورم را حل 
كنيم بايد راهكاري پايدار براي حل همه مسائل پيدا كنيم.

پرويز محمدنژاد، نماينده مردم لنگرود در صفحه شخصي 
خود در توئيتر، نوشت: »يكي از محصولات اثرگذار در ايجاد 
 تورم، خودرو اس��ت. قيمت هاي اعلامي  خودرو در جلسه 
اخير  شوراي رقابت افزايش غيرمتعارف داشته كه با شعار 
سال  مهار تورم تعارض دارد و داراي آثار تورمي مي باشد. اين 
شورا بايد در تصميم خود تجديد نظر كند. به عنوان  نماينده 

مردم مخالف اين افزايش قيمت هستم.«
اسماعيل حسين زهي نماينده مجلس هم در گفت وگو 
با ايس��نا، با تاكيد بر ضرورت بازنگري شوراي رقابت در 
تعيين قيمت خودروهاي داخل��ي، بيان كرده: مجلس 
با افزايش قيمت خودرو مخالف اس��ت. در همين راستا 
در بودجه س��ال ۱402 نمايندگان مصوبه اي داش��تند 
كه واردات خودروهاي سواري كاركرده صورت گيرد تا 
قيمت ها شكسته شود و اين انحصار كنار رود اما اكنون 
شاهد هستيم كه شوراي رقابت قيمت خودرو را به صورت 
چشمگير افزايش داده. قيمت هاي تعيين شده به صرفه و 
صلاح مردم نيست. به گفته او، شوراي رقابت بدون توجه 
به ش��عار سال كه مهار تورم است دست به اين اقدام زده 
است. اين افزايش قيمت شوكي به جامعه وارد كرده است.

  معامله خودروي مونتاژي
با دلار ۲۰۰ هزار توماني!

در همين حال، رييس اتحاديه نمايشگاه داران خودرو تهران 
مي گويد: با توجه به اينكه افزايش قيمت جديد كارخانه اي 
خودروهاي داخلي به صورت رسمي اعلام نشده، شوراي 
رقابت نيز جزييات افزايش دقيق خودروها بر اساس مدل 
و تكنولوژي را منتشر نكرده است؛ نمي توان درباره واكنش 
بازار به اين مصوبه اظهارنظر قطعي كرد، اما آنچه واضح است 
اينكه درحال حاضر خودروهاي مونتاژي با دلار 200 هزار 
توماني دربازار معامله مي شوند، همين خودروهاي مونتاژي 
در بازار جهاني ۱5 هزار دلار قيمت دارند. موتمني، مي گويد: 
اگر يك مش��تري سال گذشته با يك ميليارد تومان توان 
خريد 4 دستگاه خودرو پژو 206 تيپ2 را داشت، در سال 
جاري با همين قدرت مالي نمي تواند دو دستگاه محصول 

مذكور را خريداري كند.

  وعده هايي كه عملي نشده
اما نكته مهم در اي��ن ميان، اينكه وزارت صمت درحالي 
از اس��فند ماه شروع به ثبت نام از متقاضيان براي فروش 
خودرو كرد و اين افراد ۱00 ميليون تومان در حس��اب 
وكالتي به نام س��ازمان حمايت بلوكه كرده اند، كه حالا 
تعدادي از متقاضيان مي گويند كه نمي دانستند قرار است 
با قيمت روز خودرو بخرند؛ بنابراين طي روزهاي اخير كه 
زمزمه افزايش قيمت خودرو به گوششان رسيده، منتظر 
تصميم وزارت صمت هس��تند تا پول بلوكه شده خود را 
آزاد كنند. با توجه به اينكه قرار است خودروها با قيمت 
روز تحويل متقاضيان شوند، در حال حاضر اين افراد در 

يك بلاتكليفي به سر مي برند.
از سوي ديگر، متوليان صمت با دريافت مجوز گراني به 
دنبال افزايش توليد هستند، وعده اي كه بارها داده شده، 
اما هيچگاه عملياتي نشده است. وزارت صمت بار ديگر 
وعده افزايش تيراژ به يك ميليون و 600 هزار دس��تگاه 
خودرو را تكرار كرده اس��ت. وعده اي كه س��ال گذشته 
هم پيش كش��يده ش��د و در نهايت راه به جايي نبرد.اما 
حتي ب��ا نگاه خوش بينانه به تحقق اي��ن وعده، احتمالًا 
خودروسازها بايد تعهدات س��ال هاي گذشته  خود را با 
توليد اين خودروها به سرانجام برسانند. گذشته از بحث 
توليد، دولت متعهد به واردات 200 هزار خودرو در سال 
جاري ش��ده اس��ت. خودروهايي كه اگر وارد هم بشوند 
با توجه به اينكه پيش بيني مي ش��ود نرخي كمتر از سه 
ميليارد تومان نداشته باش��ند، بعيد به نظر مي رسد، بر 
تعديل قيمت محصولات داخلي تأثير مثبتي بگذارند. البته 
قرار بود دولت سال پيش هم ۱00 هزار خودرو خارجي به 
بازار عرضه كند كه در نهايت حتي پنج درصد از اين تعهد 
هم به منصه ظهور نرسيد. حال اينكه وزارت صمت چطور 
مي خواهد مابقي تعهدات سال گذشته به علاوه 200 هزار 

خودروي وعده داده شده را وارد كند، مشخص نيست.
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چرا واردات خودروهاي 
كاركرده از بودجه حذف شد؟

بعد از حذف مصوبه مجلس از بودجه ۱402 براي واردات 
»خودروهاي سواري كاركرده با عمر كمتر از 5 سال« به 
دليل ايراد هيات عالي نظارت مجمع تشخيص مصلحت 
نظام، مكررا اين س��وال در فضاي مجازي و رس��انه ها 
مطرح مي شود كه چه كسي يا كساني مخالف واردات 
خودروهاي دست دوم خارجي هستند؟ به گزارش ايسنا، 
نمايندگان مجلس در جريان بررسي جزييات لايحه 
بودجه ۱402 در بند )ص( تبصره ۷ تصويب كرده بودند 
كه »به منظور توسعه حمل و نقل عمومي، تنظيم بازار، 
كاهش مصرف س��وخت، آلودگي هوا و سوانح جاده اي 
به وزارت صنعت، معدن و تجارت اجازه داده مي ش��ود 
با تأييد و تش��خيص س��ازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي )كاربري بين شهري( و سازمان شهرداري ها و 
دهياري كشور )كاربري شهري(، نسبت به ثبت سفارش 
واردات انواع كشنده، كاميون ، اتوبوس ، ميني بوس، ون  و 
سواري مورد نياز را وفق قوانين و مقررات موجود با عمر 
كمتر از پنج  سال اقدام نمايد. آيين نامه نحوه اجرايي اين 
بند توسط وزارتخانه هاي صنعت، معدن و تجارت، راه 
و شهرسازي، كشور، امور اقتصادي و دارايي و سازمان 
برنامه و بودجه كش��ور با تأكيد بر لزوم تأمين قطعات، 
خدمات پس از فروش و معاينه فني تهيه مي ش��ود و 
حداكثر ظرف م��دت يك ماه پس از اب��لاغ اين قانون 
به تصويب هيات وزيران مي رس��د.« بعد از ابلاغ قانون 
بودجه ۱402، مشخص ش��د كه عبارت »سواري« از 
اين بند حذف شده و اين به معناي منتفي شدن مجوز 
مجلس به وزارت صمت براي واردات خودروهاي سواري 
كاركرده در سال جاري است؛ اما چرا علي رغم تصويب 
مجلس و تاييد شوراي نگهبان اين اتفاق افتاد؟ در توضيح 
اين موضوع نصرالله پژمان فر رييس كميسيون اصل نود 
مجلس در جلس��ه علني ۱5 فروردين مجلس گفت: 
»نمايندگان مجلس در جريان بررس��ي لايحه بودجه 
۱402 مصوبه اي در موضوع واردات خودروهايي با عمر 
كمتر از پنج سال داشتند كه مورد ايراد شوراي نگهبان 
قرار نگرفت اما به دليل ايراد هيات عالي نظارت مجمع 
تشخيص اين مصوبه از لايحه بودجه حذف شد.به دليل 
محدوديت زمان، امكان اينكه ما بتوانيم آن را در صحن 
مجمع پيگيري كنيم، وجود نداشت.« او اين را هم يادآور 
شد كه »در مصوبه مجلس عمر پنج س��اله در واردات 
خودرو در نظر گرفته ش��ود و با اين كار هم عطش بازار 
گرفته مي شد و تنوع خوبي نيز در بازار به وجود مي آمد و 
شاهد كاهش مصرف سوخت، كنترل آلودگي، كاهش 
سوانح جاده اي و ساير مسائل بوديم از اين رو اين مساله 
در هيات دولت مطرح و دنبال ش��ود.« پيش از آن هم 
محسن دهنوي نايب رييس كميسيون تلفيق بودجه 
۱402 در صفحه توييتر خود نوشته بود كه »مجلس 
در قانون بودجه ۱402 واردات خودروي كاركرده را آزاد 
كرده بود اما اين بند، به دليل مخالفت هيات عالي نظارت 
مجمع حذف شد. هزار بار هم از ما بپرسيد باز هم به هر 
راهكاري كه انحصار توليد را بشكند راي مثبت مي دهيم. 
آلودگي هوا، مصرف دوبرابر بنزين و قتل هزاران نفر در 

جاده ها كافي نيست؟«
احمد اميرآبادي فراهاني عضو هيات رييس��ه مجلس 
نيز اي��ن موضوع را به نحو ديگري بيان كرد و در توييتر 
خود نوشت: »برخي از اعضاي هيت عالي نظارت مجمع 
تشخيص مصلحت مانع اصلي واردات خودرو هستند. 
مجلس شفافيت آرا نمايندگان و قواي مختلف را مدتي 
است كه تصويب و برآن اصرار نموده و به مجمع تشخيص 
فرستاد تاشفافيت راي اعضاي مجمع مشخص شود.اگر 
راي اعضاي مجمع شفاف شود مخالفين واردات خودرو 

شناسايي مي شوند.«
حالا با مشخص شدن مرجع حذف واردات سواري هاي 
كاركرده از بودجه، س��وال ديگري ب��ه وجود آمده كه 
كدام يك از اعضاي هي��ات عالي نظارت با اين موضوع 

مخالف بودند؟
در اين باره، ابتدا چند روز گذشته جلال رشيدي كوچي 
عضو كميسيون تلفيق بودجه ۱402 در صفحه توييتر 
خود با خطاب ق��رار دادن علي لاريجاني عضو مجمع 
تشخيص مصلحت نظام نوشت: »جناب آقاي لاريجاني 
شما سال ها رييس مجلس بوديد و منتخب ملت؛ سوال 
مردم اين است كه با توجه به حضور جنابعالي در هيات 
عالي مجمع، موافق واردات خودروهاي كاركرده بوديد 

يا مخالف؟ اين حق مردم است بدانند.«
سپس رشيدي كوچي در توييتي ديگر اين ادعا را مطرح 
كرد: »به نظر مي رسد آقايان آقامحمدي، ميرسليم و 
لاريجاني بيش��ترين مخالفت را با واردات خودروهاي 
كاركرده در جلسه هيات عالي مجمع داشته اند. اگر غير 
از اين است تكذيب بفرمايند و اگر درست است ضمن 
احترام كامل به نظر اين عزيزان، سوال مردم اين است 
كه دلايل مخالفت چه بوده و منتظر پاس��خ هستند.« 
ادعايي كه بنا بر توضيحات رش��يدي كوچي با پاسخ 
منفي لاريجاني همراه بوده اس��ت؛ رشيدي كوچي در 
توييتر خود نوش��ت: »از طرف آقاي دكتر لاريجاني با 
بنده تماس گرفتند و فرمودند كه ايشان در جلسه هيات 
مخالف واردات نب��وده و از واردات خودروهاي كاركرده 
به كشور دفاع هم مي كنند. ممنون هستم از پاسخگو 
بودن ايشان به محضر ملت بزرگ ايران. اميدوارم ديگر 
عزيزان هم به صورت شفاف نظر خود را بيان بفرمايند.« 
از سوي ديگر، مصطفي ميرس��ليم نماينده تهران در 
مجلس و عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام نيز در 
صفحه توييتر خود مطلبي را بيان كرد كه به نظر مي رسد 
پاسخي به انتقادات درباره مخالفت هيات عالي نظارت 
با واردات سواري هاي كاركرده باشد؛ او نوشت: »تجويز  
واردات محصولات ناشي از عدم پيش بيني و برنامه ريزي 
به موقع، به بهانه هاي واهي همچون فوريت نياز و كيفيت 
و رقابت، در حكم تضعيف و تضييع توليد داخلي و هزينه 

كردن ارز كشور است براي افزايش سرمايه بيگانگان.«
حالا با توجه به تمامي شبهات و سوالات مطرح شده، 
انتظار مي رود حداقل يكي از اعضاي هيات عالي نظارت 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام درب��اره علت حذف 
وارادات خودروهاي سواري كاركرده از بودجه توضيح 
دهد چون با اين اتفاق در س��ال جاري خبري از واردات 

خودروهاي سواري دست دوم به كشور نخواهد بود.

موبايل ها با چه ارزي
وارد مي شوند؟

دبير انجمن واردكنن��دگان تلفن همراه، تبلت و 
لوازم جانبي با بيان اينكه با درخواس��ت انجمن 
براي تخصيص ارز ت��الار دوم مركز مبادله براي 
موبايل ه��اي ب��الاي 600 دلار موافقت ش��ده و 
پيش بيني مي شود تا چند روز آينده اين موضوع 
اجرايي ش��ود، گفت: با اجراي اين تصميم همه 
موبايل ها با ارز تالار دوم مركز مبادله وارد خواهند 
شد. به گزارش ايسنا، دبير انجمن واردكنندگان 
تلفن همراه، تبل��ت و لوازم جانبي اواخر س��ال 
گذش��ته گفته بود ك��ه بعد از آغاز ب��ه كار مركز 
مبادله ارز و طلا مقرر ش��د موبايل هاي زير 300 
دلار با ارز نيمايي، 300 ت��ا 600 دلار با ارز تالار 
دوم مرك��ز مبادله و بالاي 600 دلار با ارز حاصل 
از صادرات خود وارد شود. اما انجمن موبايل طي 
نامه اي از بانك مركزي خواس��ت همه موبايل ها 
با ارز ت��الار دوم مركز مبادله وارد ش��ود كه فعلا 
موافقت ش��د همه موبايل هاي زي��ر 600 دلار با 
ارز تالار دوم مركز مبادله ارز و طلا وارد شود. اما 
هنوز موبايل هاي بالاي 600 دلار با ارز حاصل از 
صادرات خود وارد مي ش��وند. او همچنين وعده 
داده ب��ود كه اگر س��ه تقاضاي انجم��ن از بانك 
مركزي ش��امل تخصي��ص ارز ت��الار دوم مركز 
مبادله به تم��ام موبايل ها، ح��ذف ارز حاصل از 
صادرات خود براي موبايل هاي بالاي 600 دلار 
و تس��هيل در تخصيص و تامين ارز در تالار دوم 
مركز مبادله اجرا شود، بازار رقابتي ايجاد مي شود 
و قيم��ت موبايل در بازار با تغيي��ر ارز نيمايي به 
ارز مركز مبادله، افزاي��ش نخواهد يافت. درباره 
تعيين تكلي��ف ارز موبايل هاي بالاي 600 دلار، 
مهدي عبقري در گفت وگو با ايس��نا، اظهار كرد: 
با درخواست انجمن براي تخصيص ارز تالار دوم 
مركز مبادله ب��راي موبايل هاي بالاي 600 دلار 
موافقت شده و نامه آن نيز ابلاغ شده، اما همچنان 
اجرايي نشده اس��ت. پيش بيني مي شود تا چند 
روز آينده اين موضوع اجرايي شود. به گفته وي با 
اجراي اين تصميم همه موبايل ها با ارز تالار دوم 
مركز مبادله وارد خواهند شد. گفتني است نرخ 
معاملات ارزي در مرك��ز مبادله ارز و طلاي ايران 
در دو تالار نقد و حواله ارز بر مبناي منابع و مصارف 
ارزي كشور و بر اساس متغيرهاي بنيادي اقتصادي 
كشف و مبناي معاملات فيمابين قرار مي گيرد و 
ام��روز در مركز مبادله ارز نرخ دلار حواله 36 هزار 
و 600 تومان قيمت خورد. نرخ ارز نيما نيز از دي 
ماه 2۸ هزار و 500 تومان تعيين شده است. دبير 
انجمن واردكنندگان تلف��ن همراه، تبلت و لوازم 
جانبي در ادام��ه با بيان اينكه درخواس��ت مبلغ 
اضافه در مقابل نگرفت��ن كد ملي خريدار، تخلف 
صنفي اس��ت، گفت: دريافت ك��د ملي براي درج 
آن در سامانه فروش است تا مشخص شود كالا به 
چه كس��ي با چه كد ملي فروخته شده و ارتباطي 
به ماليات ندارد. به گفته وي سامانه افق براي درج 
اطلاعات فروش كالا است. شركت هاي بازرگاني 
به مح��ض فروش كالا به عم��ده فروش اطلاعات 
آن و كد فعالان اقتصادي كه ش��ماره جواز كسب 
يا كد اقتصادي ش��ركت اس��ت را در سامانه درج 
مي كنند. عمده فروش هم هنگام فروش اطلاعات 
واحدهاي فروش را درج مي كنند و اين روند براي 
خرده فروش هم ادامه دارد. اين روند هيچ ارتباطي 
به ماليات و دريافت مبل��غ اضافه ندارد. عبقري با 
بيان اينكه نبايد مبلغ بالاتري از قيمت تمام شده 
پرداخت شود، تصريح كرد: دريافت كد ملي فقط 
براي درج در س��امانه افق اس��ت تا مشخص شود 
كالاه��اي وارداتي به چه نحوي به س��طح عرضه 
رسيده و با قيمت گذاري هاي كالايي نيز مطابقت 
داده ش��ود. بازرگان تا ۱5 درصد، عمده فروش تا 
س��ه و خرده فروش تا هفت درصد مي تواند سود 
دريافت كن��د. گفتني اس��ت اخيرا افرادي كه 
براي خريد موبايل به ب��ازار مراجعه كرده بودند 
با اين موضوع مواجه ش��دند كه در نمايندگي ها 
و فروشگاه هاي بزرگ بايد هنگام خريد كد ملي 
خود را اعلام كنن��د. در مقابل برخي مغازه داران 
به اين افراد گفته بودند كه در ازاي اعلام كد ملي 
بايد بع��دا ماليات پرداخت كنن��د، اما مي توانند 
موبايل را گران ت��ر، از اين مغازه داران بخرند، كد 
ملي اعلام نكنند و مالياتي هم نپردازند. موضوعي 
كه به نظر مي رسد درست نيست و بيشتر نوعي 

سوءاستفاده از مصرف كننده است.

افت قيمت دام زنده
مديرعامل اتحاديه مركزي دام س��بك كشور از 
افت قيمت دام زنده در كشور خبر داد و گفت كه 
با اين وجود قيمت گوش��ت در بازار هنوز كاهش 
نيافته است. افش��ين صدر دادرس در گفت وگو 
با ايس��نا، با بيان اينكه قيمت دام زن��ده با ورود 
بره هايي كه در زمستان متولد شده اند، افت كرده 
ولي قيمت گوش��ت كاهش نيافته اس��ت، اظهار 
كرد: ميانگين قيمت دام زنده در كشور كيلويي 
۱50 تا ۱60 هزار تومان ب��ود كه در حال حاضر 
به ۱35 تا ۱40 هزار تومان رس��يده اس��ت. وي 
افزود: مس��وولان مربوطه بايد بازار گوشت قرمز 
را تنظيم كنن��د و به توليدكننده فش��اري وارد 
نكنند، زيرا توليدكننده دام در بازار دام و گوشت 
نقش كمرنگي دارد. مديرعامل اتحاديه مركزي 
دام سبك كش��ور تصريح كرد: وضعيت مراتع با 
بارندگي هاي اخير خوب اس��ت. وضعيت توليد 
دام و بره نيز با توجه به حجم وس��يع زايش ها در 
نقاط مختلف كش��ور هم مناس��ب است. وي در 
پايان گفت: اميدواريم در نيمه اول س��ال وزارت 
جهادكش��اورزي ب��راي س��اماندهي دام مازاد 
برنامه ريزي هاي لازم را داشته باشد. يعني خريد 

داخلي و صادرات در دستور كار قرار گيرد.

موافقان ومخالفان مصوبه جديد شوراي رقابت چه مي گويند؟ 

وتوي افزايش قيمت خودرو 

قائم مقام دبيركل خانه صمت پاسخ مي دهد

چرا ايران سهم زيادي از بازار روسيه را تصاحب نكرد؟
قائم مقام دبيركل خانه صمت در واكنش به خبر تبديل 
شدن ايران به كانوني براي حمل و نقل غلات صادراتي 
روسيه، گفت: مسير دريايي بدون واسطه كشورهاي 
ديگر، بين ايران و روسيه وجود دارد و روس ها مي توانند 
كالاهاي ترانزيتي خود را با كشتي به بندرهاي انزلي، 
اميرآباد و.... منتقل كنن��د و از آنجايي كه بندر انزلي 
به ريل نزديك شده اس��ت و اين امكان وجود دارد كه 
مستقيم كالاها از طريق خطوط ريلي حمل و به بنادر 
جنوبي ايران منتقل و از آنجا به ساير مقاصد صادراتي 
روس ها ارس��ال ش��وند. آرمان خالقي در گفت وگو با 
ايلنا، اين مسير را جايگزيني مناسب براي روسيه در 
ش��رايط تحريم معرفي كرد و افزود: روسيه نمي تواند 
در ش��رايط جنگي خود را محدود ب��ه كريدور درياي 
سياه كند؛ به نظر مي رسد كه امنيت حمل و نقل اين 
كشور از اين مسير به دس��ت نمي آيد از اين رو آنها به 
دنبال مسيرهاي جايگزين براي انتقال كالاهاي خود 
به مقاصد تجاري شان هستند. از قديم ايران يك مسير 
آرماني و آرزوي روسيه براي دستيابي به آب هاي گرم 

و آزاد بود. قائم مقام دبي��ركل خانه صمت با تاكيد بر 
اين موضوع كه ما چگونه مي توانيم از اين فرصت بهره 
بگيريم، خاطرنش��ان كرد: آيا ما مي خواهيم مسير و 
راهرو عبوري براي انتقال كالاهاي روس��يه باشيم؟ يا 
قرار است كه فقط خود را به منتفع شدن به هزينه هاي 
ترانزيتي محدود كنيم؟ يا در سر پروژه هاي بلندپروازانه 
داريم و مي خواهيم خود را به هاب تجاري منطقه تبديل 
كنيم؟ آيا ايران مي تواند به نقطه اتصال شرق به غرب 
و شمال به جنوب تبديل ش��ود )زماني اين مسير به 
صليب طلايي شهرت داشت( اگر اين كار محقق شود 
و ما ايفاگر نقطه تلاقي باشيم علاوه بر تغيير وضعيت 
ژئوپلتيك شاهد رشد اقتصادي در كشور نيز خواهيم 
بود. خالقي تصريح كرد: هم اكنون دبي در شبه جزيره 
عربستان، بارانداز همه كشورهاي منطقه شده؛ به اين 
معنا كه كالاها به اين كش��ور وارد، تخليه و بارگيري 
مجدد مي ش��وند. اين مهم را ما مي توانس��تيم انجام 
بدهيم كه به هر دليلي نشد. اما اين فرصت جديد است 
كه تحقق آن نيازمند برنامه ريزي بلندمدت است ظرف 

2 تا 3 سال آينده نمي توان انتظار عملياتي شدن آن 
را داشته باشيم بايد اين سخن تبديل به طرح، پروژه 
ش��ود و براي آن بودجه تعريف و تاريخ آغاز و اتمام آن 
مشخص شود تا زماني كه چنين نكرديم در حد يك 

بلندپروازي و خواب بيداري باقي مي ماند.
وي در پاس��خ ب��ه اين پرس��ش كه س��ال گذش��ته 
صحبت هايي مبني بر هاب ش��دن ايران براي غلات 
روسيه مطرح شد اما در عمل اتفاقي نيفتاد آيا ممكن 
اس��ت كه سرنوش��ت براي اين پروژه نيز تكرار شود؟ 
اضافه كرد: قرار بود كه لوله هاي انتقال گاز روس��يه از 
مس��ير ايران عبور كند كه در عمل چنين اتفاقي رخ 
نداد م��وارد اينچنيني نيز بارها اتفاق افتاده اس��ت و 
همين موضوع اين ذهني��ت را تقويت مي كند كه ما 
گاهي وجه المصالحه يا جايي براي چانه زني روس ها 
مي شويم؛ به نظر مي رسد آنها با وجود ما چانه مي زنند 
و به اهداف خود مي رسند. عضو هيات مديره خانه صمت 
ايران تاكيد كرد: روسيه به دنبال راه هاي جايگزين است 
كه هرگاه تحت فشار قرار گرفت بتوانند از آن استفاده 

كند؛ ايران يكي از مسيرهاس��ت. مسير بنادر جنوبي 
ايران براي مقاصد تجاري اين كشور به صرفه تر است تا 
اينكه بخواهند از دريايي سياه وارد مديترانه يا از كانال 
سوئز وارد دريايي سرخ ش��ود. رسيدن به كشورهاي 
آفريقايي و آس��ياي جنوب شرقي از مسير ايران براي 
روسيه به صرفه تر است و اينگونه مي تواند قدرت تجاري 
خود را بالاتر ببرد. خالقي با بيان اينكه ايران نتوانست 
سهم قابل توجهي از بازار روسيه را تصاحب كند، افزود: 
حجم صادرات ايران به روس��يه با عقد پيمان اوراسيا 
و.... نتوانس��ت تغيير قابل توجهي پيدا كند و رسيدن 
تجار ايراني به حق خود در بازار روسيه نيازمند زمان 
است چراكه ما هنوز ادبيات كار كردن با روس ها را ياد 
نگرفتيم به اين معنا كه هنوز به استانداردها، ذائقه بازار، 
نحوه بسته بندي و.... مورد نظر آنها دست پيدا نكرديم. 
همچنين س��ازوكار جابه جايي و تبادل پول، بين دو 
كشور تعريف نشده، اين در حالي است كه ايران و روسيه 
تحريم اند اما هنوز نتوانستند يك خط مطمئن تبادل 

پول براي خود ايجاد كنند.
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خبرروز

هزينه سفر عتبات اعلام شد
به گفته سرپرس��ت معاونت امور عتبات عاليات ميانگين هزينه كاروان هاي عتبات عاليات عراق با در نظر گرفتن كيفيت خدمات و 
نوع هتل، از ۱۱ ميليون و ۶۰۰ هزار تومان تا ۱۳ ميليون و ۹۰۰ هزار تومان قيمت دارد كه البته در مواردي كاروان هايي با قيمت ۱۴ 
ميليون و ۷۰۰ هزار تومان هم اجرا شده كه سرپرست معاونت امور عتبات سازمان حج، دليل اين قيمت گذاري را تقاضاي چند گروه 
براي اس��تفاده از امكاناتي با كيفيت بالاتر عنوان كرده است.همچنين هزينه سفر زميني به عراق با اقامت شش و هفت شب از مبدأ 
تهران، هزينه اي از ۴ ميليون و ۷۵۰ هزار تومان تا ۶ ميليون و ۷۰۰ هزار تومان در بر مي گيرد. حميدرضا محمدي گفت: سفر عتبات 

عاليات عراق در قالب كاروان هاي ۶، ۷، ۸، ۹، ۱۰ و ۱۴ شب برنامه ريزي شده است.

رويداد

دستمزد و امنيت ش��غلي دو مقوله بس��يار مهم براي 
كارگران است كه متاسفانه هر دو اين مقوله ها از سوي 
دولت مورد بي اعتنايي قرار گرفته و وضعيت به گونه اي 
رقم خورده كه قش��ر كارگر جامعه هر روز بيشتر از روز 
قب��ل دچار فقر و تنگدس��تي مي ش��ود. در حالي كه تا 
روزهاي پاياني سال ۱۴۰۱ وضعيت دستمزد كارگران 
در سال ۱۴۰2 مش��خص نبود در نهايت اين دولت بود 
كه با افزايش 2۵ درصد حداقل مزد كارگران را ۸ ميليون 
و 2۰۰ هزار تومان اعلام كرد كه اين رقم در مقايس��ه با 
ميزان تورم و هزينه هاي معيش��تي بسيار اندك به نظر 
مي رسد. دستمزدي كه هيچ كدام از پارامترهاي مسكن، 
آموزش و درمان را در خود جاي نداده است. در واقع اين 
مبلغ تنها مي تواند هزينه مسكن و البته معيشت آن هم 
در حد بسيار پايين را براي كارگران تامين كند. اما آيا اين 
وضعيت اصلاح خواهد شد يا اينكه اين حداقل دستمزد 
در س��ال جديد كه بسياري از كارشناس��ان آن را سال 
افزايش دوباره تورم پيش بيني كرده اند، به همين شكل 
اجرايي مي شود. افزايش قيمت دلار كه به خودي خود 
باعث افزايش قيمت ها در جامعه مي شود، همچنان ادامه 
دارد، از سوي ديگر اجاره بها مسكن هم طي همين چند 
روز آغازين سال جديد روند افزايشي دارد و هنوز مساله 
افزايش قيمت وسايل نقليه عمومي و ... هم اجرايي نشده 
اس��ت كه هر كدام از اينها مي تواند بر نرخ تمامي موارد 

ضروري زندگي افراد تاثيرگذار باشد.

    هزينه ها به دلار و دستمزد به ريال
اتحاديه كارگران ق��راردادي در اين رابطه با ايلنا گفت: 
همه هزينه ها به دلار است اما دستمزد را به ريال پرداخت 
مي كنند! باره��ا افزايش قيمت ارز و تولي��داتِ داخلي 
داشتيم اما كس��ي نگفت از اين افزايشِ قيمت، سهمي 
هم به كارگر برسد! دولتي ها با همان استدلال سابق فريز 
كردنِ دستمزدِ كارگران را رويه خود كردند، بي آنكه به 

عواقبِ خطرناك چنين تصميماتي بينديشند.
فتح الله بيات )رييس اتحاديه كارگران قراردادي( در مورد 
وضعيتِ كارگران در س��ال ۱۴۰۱ گفت: كارگران هم از 
لحاظ امنيت شغلي و هم حقوق و دستمزد در وضعيتِ 
بدي به سر مي برند. بيش از ۹۵درصد از كارگران كشور 
فاقد امنيتِ شغلي هستند و در قالبِ قراردادهاي موقت، 
از قرادادهاي سفيد امضا گرفته تا قراردادهاي يك ماهه و 
سه ماهه و شش ماهه و در نهايت يك ساله، كار مي كنند. 
دغدغه ي بسيار زيادِ نيروي كار سبب شده كارگر نتواند 

براي آينده خود برنامه ريزي كند. 
او ادام��ه داد: تبصره يك ماده ۷ قانون كار در س��ال 
۹۸ توسط هيات وزيران تعيين تكليف و مصوب شد 
كه بر اس��اس اين مصوبه حداكثر مدت موقت براي 
كارهايي كه طبيعت آنها جنبه غير مستمر دارد ۴ 
سال تعيين شود. امسال اين ۴ سال به پايان مي رسد 
و تشكل هاي كارگري بايد پيگير باشند و اين موضوع 

را عملياتي كنند. 

    دادنامه 179 بايد لغو شود
بيات تاكيد كرد: مهم ترين موضوع در بحث امنيت 
ش��غلي، لغو دادنامه  ۱۷۹ مجم��ع عمومي ديوان 
عدالت اداري است. تا زماني كه اين دادنامه لغو نشود 
قراردادهاي كوتاه مدت مشروعيت دارد و كارگران 
امنيت ش��غلي نخواهند داشت. ما س��ال ها پيگيرِ 
اين موضوع بوده ايم اما هنوز به نتيجه نرس��يده ايم. 
اين فعال كارگ��ري در ادامه به حقوق و دس��تمزدِ 
كارگران اشاره كرد و گفت: هرساله در شوراي عالي 
كار كارفرماي��ان در كنار دولتي ها با اين اس��تدلال 
كه افزايش دس��تمزد باعثِ ايجاد تورم و ورشكسته 
شدنِ كارخانه ها مي شود، مانع از افزايشِ متناسب 
و منصفانه دستمزد مي شوند. اين استدلال ها جنبه 

تبليغاتي دارد و هيچ كدام واقعي نيست. 

    عدم اجراي افزايش حقوق 
بر اساس ماده 41 قانون كار

او بيان كرد: افزايش حقوق منطقي بر اس��اس ماده ۴۱ 
قانون كار حق كارگران اس��ت و ق��درتِ خريد كارگر را 
حفظ مي كند. متاسفانه طي سال هاي گذشته اين قانون 
به درستي اجرا نش��ده و كارگران قدرتِ خريد خود را از 
دست داده اند. از بين رفتنِ قدرتِ خريدِ بخش بزرگي از 
جامعه يكي از دلايلِ مهم از بين رفتنِ رونق اقتصادي در 
جامعه است، چراكه توانايي براي خريد توليداتِ داخلي 
از بين رفته اس��ت. افزايش حقوق باعث كاهش توليد 
نمي شود بلكه باعث افزايش توليد است. بيات تاكيد كرد: 
به دليلِ كاهش دستمزد خيلي از شهرك هاي صنعتي 
امروز با كمبود نيروي كار مواجه هستند چراكه نيروي 
كار متوجه ش��ده با حداقل حقوق ۸-۷ ميليون توماني 
نمي تواند روزگار بگذراند، براي همين انجامِ كارهاي دلالي 

را به صرفه تر مي داند. 
اين فعال كارگ��ري گفت: حقوق و دس��تمزد به اندازه 
كاهش پيدا كرده كه نيمي از حقوق كارگر در مسير رفت 
و آمد از بين مي رود. چگونه مي توان با چنين وضعيتي به 
رشد توليد و اقتصاد كشور اميدوار بود؟ بيات تاكيد كرد: 
افزايشِ قيمت هاي لحظه اي كمر كارگران را خم كرده 
است. دستمزدِ تعيين شده هزينه هاي مسكن، درمان و 
آموزش را پوشش نمي دهد. امروز مسافرت رفتن يا خريدِ 
بي دغدغه گوش��ت و مرغ هم براي كارگر به رويا تبديل 
شده است. او تصريح كرد: برخي تصميمات اقتصادي به 
خصوص درباره كارگران كرامتِ نيروي كار را از بين برده 
است. همه هزينه ها به دلار است اما دستمزد را به ريال 
پرداخت مي كنند! بارها افزايش قيم��ت ارز و توليداتِ 
داخلي داشتيم اما كس��ي نگفت از اين افزايشِ قيمت، 
س��همي هم به كارگر برسد! دولتي ها با همان استدلال 
سابق فريز كردنِ دستمزدِ كارگران را رويه خود كردند، 
بي آنكه به عواقبِ خطرناك چنين تصميماتي بينديشند.

دستمزدكارگرانهزينههايمسكن،درمانوآموزشراپوششنميدهد

وضعيتمعيشتيمعلولاندرخطراست

دولتتوجهيبهوضعيتمعلولانندارد

خط فقر 15 ميليون است و مستمري معلولان ماهانه 546 هزار تومان

گليماندگار|
 س��الي كه گذش��ت براي هيچ كس سال 
خوبي نبود اما در اين بين معلولان بيش از 
هميشه با مشكلات بي شماري دست و پنجه نرم كردند، 
در آخرين روزهاي سال بود كه بسياري از آنها به دليل عدم 
تخصيص بودجه مورد نظر اين قشر به بهزيستي براي ارايه 
خدمات پرستاري و ... در مقابل مجلس و سازمان برنامه 
و بودجه تجمع اعتراضي برگزار كردند، اما اين تجمع ها 
هم هيچ نتيجه اي براي آنها در بر نداشت. وضعيت بغرنج 
معلولان سال هاست كه باعث شده تا آنها به افرادي گوشه 
گير و دور از جامعه تبديل شوند. محدوديت هايي كه در 
ش��هر براي رفت و آمد آنها وجود دارد و البته بارها و بارها 
در مورد اين محدوديت ها وعده هاي بسياري داده شده اما 
هيچ كدام به مرحله اجرا در نيامده از يك سو و بيكاري و 
هزينه هاي سرسام آور زندگي از سوي ديگر و حتي مناسب 
نبودن خانه هايي كه در آن زندگي مي كنند همه و همه 
دست به دست هم داده تا اين قش��ر در بسياري از موارد 
هيچ اميدي به آينده خود نداشته باشند و محدوديت ها 
و محروميت ها هميش��ه آنها را آزار بدهد. از سوي ديگر 
سال هاس��ت كه قانون ۳ درصد اس��تخدام معلولان در 
نهادها و س��ازمان هاي دولتي هم ديگر به درس��تي اجرا 
نمي شود و همين امر باعث ش��ده تا بسياري از اين افراد 
براي امرار معاش خود با مشكلات عديده اي مواجه باشند. 
در حالي كه خط فقر بين ۱2 تا ۱۵ ميليون تومان اعلام 
مي شود مستمري كه اين افراد دريافت مي كنند كمتر از 
۶۰۰ هزار تومان است و معلوم نيست واقعا با چه قاعده و 
قانوني مسوولان به اين رقم رسيده اند و توقع دارند كه اين 
افراد بتوانند با مبل��غ ۵۴۶ هزار تومان ماهانه هزينه هاي 
 زندگي خود را تامين كنند. در حالي كه بسياري از اين افراد 
اجاره نشين هستند، بسياري از آنها نيازمند دارو درمان 
هستند كه همين مسائل درماني و هزينه هاي آن برايشان 
گاهي س��ر به فلك مي كش��د و هيچ كس هم نيست تا 

پاسخگوي نيازهاي آنها باشد.

    نبود ضمانت اجرايي براي قوانين
تهمينه س��الاري، فعال حقوق معلولان در اين رابطه به 

»تعادل« مي گويد: متاسفانه مهم ترين مشكلي كه در اين 
زمينه وجود دارد عدم ضمانت اجرايي براي قوانين است. 
اگر همين قانون ۳ درصد به صورت دس��ت و پا شكسته 
هم اجرا مي شد بسياري از معلولان مي توانستند از مزاياي 
آن برخوردار شده و براي تامين معيشت با مشكل مواجه 
نباشند. بي توجهي دولت به اين قشر از جامعه به حدي 
شده كه حتي رديف بودجه معلولان از بودجه ۱۴۰2 حذف 
مي شود اما هيچ كدام از نهادهاي ذي ربط مانند بهزيستي 
اعتراضي نمي كنند.  او مي افزايد: معلولان هم مانند ديگر 
افراد جامعه حق حيات دارند، آنها نيازهاي ويژه اي دارند 
كه دولت موظف است اين نيازها را برايشان فراهم كند. 
از سوي ديگر بايد به اين نكته توجه داشته باشيم كه هر 
لحظه ممكن است يكي از به اين جمع اضافه شويم پس 
بايد تا جاي��ي كه مي توانيم از حق و حقوق اين افراد دفاع 
كنيم. اينكه دولت كسري بودجه خود را با حذف رديف 
بودجه معل��ولان مي خواهد جبران كند، اتفاقي عجيب 
است. مگر مي شود حق پرستاري اين افراد را ناديده گرفت، 
بسياري از اين افراد در خانواده هايي زندگي مي كنند كه 
توان مالي بالايي ندارند، از سوي ديگر فرد معلول نياز به 
مراقبت هاي ويژه دارد كه از توان خانواده خارج است و بايد 
از افراد متخصص و پرس��تار در اين زمينه كمك بگيرند، 
حذف اين بودجه مي تواند اتفاق بسيار بدي براي جامعه 

معلولان منجر شود.

    متاسفانه شرايط پيشگيري
از معلوليت هم در كشور فراهم نيست

اين فعال حقوق معلولان در بخش ديگري از سخنانش 
مي گويد: هر ساله تعداد زيادي از افراد به دليل تصادفات 
رانندگي دچار نقص عضو و معلوليت مي ش��وند، اين در 
حالي است كه بارها و بارها در مورد عدم استاندارد بودن 
خودروها و جاده ها هشدار داده شده اما هيچ كس به اين 
مس��ائل اعتنا نمي كند، اگر دولت ها به اين مساله توجه 
كنند كه معلوليت اف��راد چه ميزان هزينه مازاد بر دوش 
آنها خواهد گذاشت در مي يابند كه پيشگيري از وقوع اين 
حوادث تا چه حد مي تواند از هزينه هاي اضافي كه مجبور 
به پرداخت آن مي ش��وند كم كند. س��الاري مي افزايد: 

بي توجه به قانون استخدام معلولان، بي توجهي به بودجه 
مورد نياز اين افراد و ... مي تواند زمينه ساز اتفاق هاي تلخي 
در اين زمينه باشد، فرد معلول وقتي خود را سربار خانواده 
و جامعه احساس كند، وقتي هيچ آزادي عملي در جامعه 
نداشته باش��د، وقتي براي پيدا كردن شغل با هزار مانع 
مواجه شود، ديگر اميدي به آينده ندارد و همين نا اميدي 
او را به سوي مرگ خود خواسته سوق خواهد داد، بايد تا 

دير نشده در اين زمينه اقدامات درستي صورت بگيرد.

    معلولان نيازمند توجه خاص هستند
عطا بهرامي، روانشناس در رابطه با وظايف دولت در قبال 
افراد معلول در جامعه مي گويد: ايران تنها كشوري نيست 
كه با اين مشكل مواجه است، اما اگر ما تجربه كشورهاي 
ديگر را مد نظر قرار دهيم مي توانيم بسياري از مشكلات 
اين قش��ر را حل و فصل كنيم، ما سال هاس��ت كه براي 
راه اندازي ناوگان حمل و نقل عمومي كه توانايي جابه جايي 
افراد معلول را داشته باش��د با مشكل مواجه ايم. در اكثر 
شهرهاي كشور معابر براي استفاده معلولان مناسب سازي 
نشده اند، اين بي توجهي اجتماعي نسبت به قشر معلول 
جامعه مي تواند از آنها افرادي نااميد و افس��رده بسازد. او 
مي افزايد: توجه به روحيات اين افراد بس��يار مهم است، 
فردي ك��ه توان حركتي ندارد نبايد ب��ه دليل اين نقص 
خانه نشين باشد و از اس��تعدادها و توانايي خود استفاده 
نكند، در بسياري از موارد شاهد بوده ايم كه اين افراد اگر 
امكان استفاده از فرصت هاي اجتماعي برايشان فراهم شود 
مي توانند به افرادي بسيار مفيد براي پويايي جامعه تبديل 
شوند. متاسفانه در كشور ما بر خلاف اكثر كشورهاي جهان 
كه بر شعار »معلوليت محدوديت نيست« اتكا دارند، در 
ايران معلوليت هم محدوديت به شمار مي رود و هم باعث 

محروميت مي شود. 

    امنيت رواني اين افراد بسيار مهم است
اين روانش��ناس در بخش ديگري از سخنانش به امنيت 
رواني افراد معلول اشاره كرده و مي گويد: بي توجهي به اين 
قشر امنيت رواني آنها را به خطر مي اندازد، اين حس سربار 
بودن كه متاسفانه با توجه به شرايط حاكم بر جامعه ما به 

اين افراد تلقين مي شود بسيار خطرناك است. چرا بايد 
فردي مدام با اين مساله كه تبديل به بار اضافي براي خانواده 
و جامعه شده است دس��ت و پنجه نرم كند. چرا دولت و 
سازمان هاي مربوطه نمي توانند يك بار براي هميشه قوانين 
درستي در اين زمينه وضع كرده و البته آنها را اجرايي كنند. 
اين افراد هم مانند ديگر اعضاي جامعه حق حيات دارند، 
آنها هم دغدغه معيشت دارند، در شرايط اقتصادي كنوني 
فشاري كه بر اين افراد وارد مي شود چندين برابر فشاري 

است كه بر ديگر اعضاي جامعه وارد مي آيد.
او مي افزايد: اين وظيفه دولت ها و سازمان هاست كه با رفتار 
درست و فراهم آورد شرايط مناسب براي افراد معلول اين 
حس را به آنها القا كنند كه نقش موثري در پيشبرد جامعه 
دارند و مي توانند به افرادي مفيد تبديل شوند، بسياري از 
اين افراد اگر در جايگاه درست خود قرار بگيرند مي توانند 

الگوهاي اميد بخشي براي ديگر اعضاي جامعه باشند.

    معلولان سال بدي داشتند
سال بدتري هم پيش رو دارند

بهروز مروتي )فع��ال حوزه معلولان( ني��ز در مورد 

مشكلاتِ افرادِ داراي معلوليت و كوتاهي دولت براي 
پرداختِ حقوق آنها به ايلنا گفت: وضعيتِ معيشتِ 
افراد داراي معلوليت در سال ۱۴۰۱ به شدت بغرنج 
بود. اما با ادامه اين وضعيت سال بدتري را هم پيش رو 
خواهند داشت. افزايش نرخ دلار باعثِ افزايشِ هزينه  
لوازم بهداشتي و كمك توانبخشي شد و اين اتفاق در 
معيشت افراد داراي معلوليت تأثير بسياري گذاشت. 
مروتي به افزايش بيست درصدي مستمري ابتداي 
سال معلولان اشاره كرد و گفت: اين رقم با نرخ تورم 
۶۰- ۵۰ درصدي همخواني نداشت. در آبان ماه نيز كه 
مجلس لايحه ترميم حقوق كارمندان و بازنشستگانِ 
بخش دولتي را اضافه كرد، سي درصد به مستمري 
مددجويان اضافه شد كه حتي اين رقم نيز نتوانست 
مشكل معيش��تِ معلولان را بهبود ببخش��د. او در 
خصوص ميزانِ مستمري سال گذشته معلولان گفت: 
مس��تمري خانواده هاي داراي يك معلول ۵۴۶هزار 
تومان، دو معلول ۷۸۰هزار تومان، س��ه معلول يك 
ميليون ۹2هزار توم��ان، چهار معلول يك ميليون و 
۴۰۴ هزار تومان و در نهايت پنج معلول يك ميليون 

و ۷۱۶هزار تومان بود. 
اين فع��ال حوزه معلولان گفت: وقتي اي��ن ارقام و اعداد 
را ب��ا رقم ۱2 تا ۱۸ ميليوني س��بد معيش��ت و خط فقرِ 
۱۵ ميليون توماني مقايسه مي كنيم، مي بينيم كه بين 
مستمري معلولان با اين ارقام فاصله نجومي وجود دارد. 
اين مس��تمري ها براي زنده مانده هم كافي نيست و اگر 
كمك خيرين نباش��د و خانواده ها به دادِ فرزندانِ معلول 

خود نرسند وضعيت بغرنج مي شود. 
او به ماده 2۷ قانون حمايت از حقوق معلولان اشاره كرد 
و گفت: طبق اين ماده قانون��ي دولت بايد كمك هزينه 
معيشتي به ميزانِ حداقل دستمزدِ مصوب در شوراي عالي 
كار براي معلولان در نظر بگيرد. اين رقم براي سال قبل 
چيزي حدود ۴ ميلي��ون و ۱۷۰ هزار تومان بود كه صرفا 
2۰۰هزار تومان از آن به معلولان پرداخت ش��د. ضمن 
اينكه همين رقم را ه��م ۶ ماه پرداخت نكرده اند. در كل، 
سال ۱۴۰۱ براي افراد داراي معلوليت سال خيلي سختي 
بود. سبد معيشتِ اين افراد كوچك شده و بسياري از اقلام 
غذايي اساس��ي از سفره آنها حذف شده است كه همين 

سوءتغذيه مشكلاتِ اين افراد را بيشتر مي كند. 

گزارش

رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 بورس 
فاتح قله هاي جديد

توافق موقت آري يا نه؟

 نسخه هاي بي فايده 
براي مهار تورم

مس��وولي درخصوص بورس س��خن مي گويد 
و حتي بس��ته هاي حمايتي براي بازار سرمايه 
رونمايي مي ش��ود كه همين سخنان و بسته ها 
باعث مي ش��ود كه اعتماد از بازار كاسته شود و 

نقدينگي كمتري وارد بازار شود. 
اكنون شاخص در محدوده دو ميليوني است و با 
توجه به آمار احتمال ورود آن به محدوده جديد 
وجود دارد اما اين تغيير كانال شاخص كل بورس 
مشروط است و اگر مسوولان )به طوركلي هيچ 
فرد يا نهادي( در بازار سرمايه دخالت نكنند در 
بلندم��دت ش��اهد ورود نقدينگي هاي جديد و 
پرقدرت و رشد واقعي شاخص كل بازار سرمايه 

خواهيم بود.

 آن نشود، ممكن اس��ت براي هميشه از صحنه 
روزگار مح��و ش��ود.ايران ب��راي حل معضلات 
اقتصادي و رشد توليد خود نيازمند توسعه ارتباط 
با جهان و كشورهاي منطقه است. توافق موقت 
دريچه اي است كه مي تواند زمينه دستيابي به 
اين گشايش ها را فراهم كند تا در فرصت مناسب 

مذاكره بر سر مطالبات بنيادين تر ايجاد شود.

 رونق توليد ندارد. اما تريبون صدا و سيما در اختيار 
يك چنين اف��رادي قرار مي گي��رد. از همين امروز 
مي توان پيش بيني كرد كه دولت به مش��ورت هاي 
اين دوس��تان گوش فرا مي دهد و نتيجه آن باز هم 
منجر به تورم بيش��تر و مشكلات افزون تر مي شود. 
اين چرخه معيوب ادامه خواهد داشت تا زماني كه 
رويكردي شفاف و علمي در بحث هاي اقتصادي در 

پيش گرفته شود.

ارايهگزارشدرموردمسموميتدانشآموزاندرمجلس
عضو كميس��يون امور داخلي كشور و ش��وراها از ارايه 
گزارشي در مورد مس��موميت دانش آموزان در صحن 
علني مجلس تا دو هفته ديگر خبر داد. س��يد حميد 
كاظمي، نماينده مردم پل دختر در مجلس ش��وراي 
اسلامي در مورد اقدامات كميته تشكيل شده در مجلس 
براي بررسي مسموميت دانش آموزان در مدارس توضيح 
داد: آموزش و پرورش به منظور رعايت برخي اصول در 
رابطه با موضوع مسموميت ها، آيين نامه اي را تنظيم 
و به مديران مدارس ابلاغ كرده اس��ت. او افزود: در اين 
دستورالعمل گفته شده كه مدارس اقدامات پيشگيرانه 
انجام دهند. از آنجايي كه برخ��ي دانش آموزان از روي 
شيطنت ش��ايد چنين كارهايي مي كنند، لازم است 
مدارس اقداماتي در راستاي پيشگيري داشته باشند 
و در مدارس پدافند غيرعامل تش��كيل شود تا از وقوع 
چنين اتفاقاتي جلوگيري ش��ود. در واقع مي خواهيم 
دانش آموزان خودش��ان در اين شرايط مراقبت داشته 
باشند. رييس كارگروه ويژه حقيقت ياب مسموميت 
دانش آموزان تصريح كرد: كار ما در كميته مشتركي كه 
مجلس شوراي اسلامي درباره مسموميت دانش آموزان 
در مدارس از چهار كميسيون مختلف تشكيل داده در 
واقع بررس��ي و دريافت گزارش هايي است كه در اين 
خصوص به ما ارايه مي شود. اين نماينده مجلس تاكيد 
كرد: در حال حاضر شرايط مدارس نسبت به قبل عيد 
مناس��ب تر اس��ت. برخي موضوعاتي كه پيش از عيد 
موجب نگراني شده بود در حال حاضر ديگر وجود ندارد. 

كاظمي با اشاره به اينكه بخشي از اين مسائل مربوط به 
شيطنت هاي دانش آموزي است، گفت: در مجموع به 
نظرم دستگاه ها بايد اقدامات نهايي را انجام دهند، چراكه 
اعلام شده بود افرادي را در رابطه با موضوع مسموميت ها 
دستگير كرده اند. نماينده مردم پل دختر ادامه داد: بعد از 
جمع بندي مي توانيم گزارش كاملي از آنچه رخ داده تهيه 
و به صحن علني مجلس ارايه كنيم. افكار عمومي را نيز 
از اين مساله آگاه خواهيم كرد. او در خصوص جلوگيري 
از احتمال زنجيره اي ش��دن مسموميت ها در مدارس 
مش��ابه اتفاقي كه پيش از عيد نوروز رخ داد، بيان كرد: 
اين اتفاق بعد از عيد ظاهرا در چند مدرسه تكرار شده 
است، ولي گزارشي كه ما دريافت كرديم حاكي از اين 
است كه مسموميت ها در حدي نبوده كه منجر به انتقال 
افراد به بيمارستان ش��ود يا كار درماني روي آنها انجام 
شود. گزارش هايي كه تا به حال از دستگاه هاي مختلف 
گرفته ايم حاكي از اين است كه موارد رخ داده بعد از عيد 

در حدي نبوده كه موجب نگراني شود. 

۳۶فوتيجديدكرونادركشور

بنابر اعلام وزارت بهداشت، ۱۰۶۴ بيمار كوويد ۱۹ در 
كشور شناسايي شدند و متاسفانه ۳۶ بيمار نيز جان 
خود را به دليل اين بيماري از دس��ت دادند. بر اساس 
معيارهاي قطعي تشخيصي، ۱۰۶۴ بيمار جديد مبتلا 
به كوويد۱۹ در كش��ور شناس��ايي و ۵۶۵ نفر از آنها 
بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به 
۷ ميليون و ۵۹۷ هزار و ۹۸ نفر و مجموع جان باختگان 
اين بيماري ب��ه ۱۴۵ هزار و ۵۳۴ رس��يد. تاكنون ۷ 
ميليون و ۳۴۸ هزار و ۴2۰ نفر از بيماران، بهبود يافته 
يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. ۸2۸ نفر از بيماران 
مبتلا به كوويد۱۹ در بخش ه��اي مراقبت هاي ويژه 

بيمارس��تان ها تحت مراقبت ق��رار دارند. همچنين 
تاكنون ۵۶ ميليون و ۹ هزار و ۵2۴ آزمايش تشخيص 
كوويد۱۹ در كش��ور انجام شده اس��ت. در ضمن ۶۵ 
ميليون و 2۱2 ه��زار و ۹۴۱ نفر دُز اول، ۵۸ ميليون و 
۶۰۸ هزار و ۴۰۹ نفر دُز دوم و ۳۱ ميليون و ۶۸۱ هزار 
و ۵۶۹ نفر نيز دُز سوم و بالاتر واكسن كرونا را در كشور 
تزريق كرده اند و مجموع واكسن هاي تزريق شده در 
كشور به ۱۵۵ ميليون و ۵۰2 هزار و ۹۱۹ دُز رسيد. در 
حال حاضر ۱۹ شهرستان در وضعيت قرمز، ۴۵ شهر 
در وضعيت نارنجي، 2۳۳ شهر در وضعيت زرد و ۱۵۱ 

شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.
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